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روزنامه صبح ایران

ایران درسوگ 
»حاج قاسم«

سپهبد» سلیمانی«آسمانی شد 

پیام رهبر انقلاب؛

بیانیه شورایعالی امنیت ملی ؛

هیات دولت سه روز عزای عمومی اعلام کردهیات دولت سه روز عزای عمومی اعلام کرد

با حکم فرمانده معظم کل قوا؛ 

باز هم "مالک اشتر" هست؟
شهادت حاج قاسم سلیمانی به دستور ضد ایرانی ترین 
رئیس جمهور آمریکا خبری بود که در رسانه های داخلی و 
خارجی منتشر شد.رویدادی که رهبران آمریکا در کمال بی 

شرمی و درنده خویی مسئولیت آن را بر عهده گرفتند.
 شهادت حاج قاسم سلیمانی به عنوان فرمانده صلح که تا همین چند سال پیش درایت 
و نبوغ او در شکست داعش و جریان های تکفیری زبانزد دوست و دشمن بود علاوه نشان 
دادن  عمق کینه و دشمنی آمریکا نه فقط با جمهوری اسلامی که با ایران و ایرانی بیان 
دیگری است که در قالب آن باید منتظر اقدامات و رفتار های نابخردانه بیشتری از طرف 

آمریکا باشیم .
سراسمیگی آمریکا که اوج آن در ترور و شهادت قاسم سلیمانی نمایان شد روی دیگری 
هم دارد که نشان می دهد دشمنان در برابر نفوذ ایران در منطقه که با توجه به حجم و انبوه 

توطئه ها علیه کشور، راهبردی استراتریک و منطقی است مستاصل و پریشانند.
مسئله این  است که مدعیان  صلح طلبی ، کارآمد ترین و شایسته ترین ژنرال ضد تروریسم 
را به نام مبارزه با تروریسم به شهادت رساندند . قاسم سلیمانی نابغه ای نظامی که هیچ 
گاه به سیاست آلوده نشد ،جز ایران و دین و میهن به چیزی فکر نکرد و هیچ گاه به قدرت 
گرایش پیدا نکرد و همین راز محبوبیت فرمانده ای بود که مهربانی و دلاوری های او در 
قامت سرداری ملی زمزمه ایرانی ها ست.سلیمانی فراتر از سیاست بود ،نه اصولگرا و نه 
اصلاح طلب را دشمن و ضد انقلاب نمی دانست ،جنگ را برای جنگ نمی خواست 
،جنگ را با تحلیل های حرفه ای و نظامی و با توجه به عمق کینه ها به ایران و آرایش 
دشمنان ایران ، راهکاری برای صلح می دانست.مسلمانی متعهد و مومن که انسان در 
مرکز توجه او بود. اما پس از او چه باید کرد ؟ در برابر این جنایت چه موضعی باید گرفت ؟ 
شرایط حاکم بر منطقه و رویکرد های دشمنان ایران نشان می دهد که  آنها به چیزی کمتر 

از نابودی ایران رضایت نمی دهند .
آمریکایی ها خطایی بزرگ کردند ، اشتباهی  که هم عمق نفرت و انزجار  مردم منطقه و 
جهان را از آمریکا گسترش می دهند و هم خاورمیانه را از فرمانده ای دانا ، دور اندیش و 
صلح طلب محروم کرد که دود آن در قدم اول به چشم بی خرد ها ی آمریکا خواهد رفت 
.سلیمانی قهرمان صلح بود و شهادت او  تقویت کننده  اتحاد و برادری در داخل  و اقتدار و 
خردمندی در خارج است.از خون حاج قاسم نمیگذریم اما اجازه نمی دهیم با غلبه هیجان 
و احساس بر رفتار ها و اقدامات ما  ،دیوانه های آمریکایی به اهداف شوم خود هم برسند.در 
رثا و سوگ شهادت او چه می توان گفت و چه می توان نوشت که مولا علی بعد از شهادت 

مالک اشتر به بهترین شکل و بیلغ ترین بیان به یاری ما آمده است. آنجا که می فرماید :
" بدانید که مالک بن حارث ، روزگار خود را به پایان برد و به پیمان خویش وفا نمود و به 

دیدار پروردگارش شتافت
خدا مالک را بیامرزد ؛ اگر کوه بود قله ای دست نیافتنی ، دور و بلند می نمود و اگر سنگ 

بود صخره ای سخت می نمود "
" آفرین بر مالک ، مالک که بود ؟ آیا زنان مانند مالک را می زایند ؟آیا در روزگار ما مانند 

مالک هست ؟ "
 

سفیر ایران در فرانسه: 

روزگار سختی در انتظار سیاست های خصمانه 
آمریکا خواهد بود

سفیر ایران در فرانسه اقدام واشنگتن در به شهادت رساندن سردار سلیمانی را اشتباهی 
راهبردی ارزیابی کرد و گفت: بی شک در نبود قهرمان و سردار بزرگ آزادی و آزادگی، روزگار 

سخت و تیره تری در انتظار سیاست های خصمانه آمریکا قرار خواهد داشت. 
»بهرام قاسمی« در واکنش به شهادت سردار قاسم سلیمانی، صبح جمعه در پیامی 
توییتری نوشت: ما ایرانیان همواره طی قرون و اعصار و در درازنای تاریخ پرفراز و نشیب 
خود همواره از وجود سردارانی نام آور بهره برده ایم که با تمام توان از کیان و آئین و مذهب 
و فرهنگ ایران و مردم مسلمان آن برابر بدخواهان اهریمنی، مبارزه و از حریم انسانیت و 

آزادگی دفاع کرده اند.
وی ادامه داد: شهید سردار سلیمانی، سردار رشید و پر افتخار ایران که آوازه صلابت و 
جوانمردی اش در مقابله با ظلم و دفاع از حریم انسانیت و مبارزه با دیوصفتان افراط گرای 
تروریست در تمامی منطقه زبانزد بود، با شجاعت و کیاست نقشه های شوم ضدبشری 

آمریکای متجاوز و مرتجعین منطقه را نقش برآب ساخت.
سخنگوی سابق وزارت خارجه افزود: سردار نامی بزرگ ایران و اسلام نهایتا در اقدام 
رذیلانه و ذلیلانه نیروهای آمریکایی، جان خود را تقدیم تمامی آزادی خواهان و ستم دیدگان 
جهان کرد. نام و یاد و خاطره  او برای همیشه تاریخ بر تارک مبارزات ضد استعماری مردم 
منطقه خواهد درخشید.وی درباره تبعات این اقدام واشنگتن تصریح کرد: بی شک در 
نبود قهرمان و سردار بزرگ آزادی و آزادگی، روزگار سخت و تیره تری در انتظار سیاستهای 

خصمانه آمریکا قرار خواهد داشت.

پژمان گرامی*

در فراق سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 

قاسم جان، تو بُردی...
هوالمحبوب

سلام قاسم جان
جان برادر

نوشتن برایت سخت نیست، چون فقط باز کردن صندوقچه خاک گرفته ای است که در دل، 
نامه های یک یک مان را سالها به ودیعت نگاه داشته برای یوم العهد.

بالاخره طاقت نیاوردی و سبقت گرفتی و رفتی
پر کشیدنت گوارای وجود، رفیق.

به رفتنت بی پا، به بال گشودنت بی دست، به سینه  سوخته و شرحه شرحه ات حسرت بر سینه 
مانده شهادتمان، باز تازه شد ...

حسرت شهادت به دست اشقی الاشقیا را پشت سر گذاشتی و با زمزمه لبخند پر رمز و رازت 
همه نگفتنی ها را فریاد زدی.

قاسم جان، شهادتت چقدر جگرسوز شد و انتظار دوباره دیدنت ابدی!
عملیات به عملیات، میدان به میدان، از بیت المقدس و فتح المبین، از کربلا تا کربلا ۴ و ۵ 

و ۸، خیبر
تا فاو، تا قطع نامه، تا مرصاد، پای عهدی که با پیر و قائد این راه پر حماسه داشتیم ماندی و این 
راه بی پایان و ابدی را تا لبنان، فلسطین، عراق، سوریه، یمن و افغانستان و دور و نزدیک ره سپردی 

تا دستت به آسمان رسید و پرکشیدی.
هر جا که ردی از عشق خمینی و خامنه ای بود و هرجا که کینه ورزی جنایتکاران و زور گویان 

بود تو بودی.  
قاسم جان، تو بردی!

میدان، میدان تو بود و دشمن مقهور نگاه نافذت.
این ره که گشوده ای بسته نخواهد شد

این سوز بر سینه نشسته خاموش نخواهد شد
این شور برانگیخته، طومار دشمن کورت را در هم خواهد پیچید 

و آن گستره که زیر نفوذ قلب تو بر انقلاب و مستضعفان عالم گشوده شد 
دیری نخواهد گذشت که برافروزد و عالم بگیرد

دوباره سلام جان برادر
سلام بر روح بلند و کبریائیت

سلام بر عزم آسمانی و بی فرودت
سلام بر عقیق پیشانیت

سلام، پیکر ارباً اربا 
سلام بر دست عباس

سلام بر جسم صد پاره حسین
سلام...

خطیب نماز جمعه تهران:

همرزمان »سردار سلیمانی« خواب راحت را 
از ترامپ می گیرند

گفت: راه و کار »سردار سلیمانی« بدون هیچ تردیدی ادامه دارد و همرزمان او خواب راحت را 
از چشم ترامپ و اذنابش می گیرند.

آیت الله سیداحمد خاتمی امام جمعه موقت تهران در خطبه های نماز جمعه تهران در واکنش 
به شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی، گفت: چهار دهه است با این مرد بزرگ آشنا بودم. اولین 
بار در عاشورا با او آشنا شدم، دهه اول محرم در کرمان مهمان او بودم که خانه خود را فاطمیه 
کرده بود.   امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه گویا نام »سلیمانی« با جنگ گره خورده بود، 
اظهار داشت: بارها تا مرز شهادت پیش رفت ولی خدا خواست زنده بماند تا در این مقطع بسیار 

حساس تاریخ اسلام، داعش را نابود کند اما او به امید شهادت زنده بود.  
آیت الله خاتمی گفت: روزهای آخر هم مدام آرزوی شهادت داشت و به رهبر معظم انقلاب گفته 

بود: دعا کنید شهید شوم. آخر او سرباز علی بود؛  امیر المومنین هم به امید شهادت زنده بود.
 خطیب نماز جمعه تهران با بیان اینکه شهید سردار سلیمانی عزیز دیشب به وصل خود رسید، 
اظهار داشت: چه تعبیر قشنگی آقا در بیانیه شان داشته اند. شهید سلیمانی مصداق بارز این 
آیه ۲۳ سوره احزاب است. بعضی از مومنان ایمان را دارند اما با این حال دروغ میگویند،  بعضیها 
هم صادقانه پای ایمانشان می ایستند. آیت الله خاتمی تاکید کرد: شهید سلیمانی از این دست 
بود و بی تابانه آرزوی شهادت داشت و دیشب هم جانش را پای نذر دیرینه اش گذاشت.   وی با 
بیان اینکه »سردار سلیمانی« مالک اشتر ولایت بود، افزود: معتقدم یکی از داغ های سنگینی که 
بر ولایت وارد شده همین داغ شهادت حاج قاسم سلیمانی است؛ داغ مالک اشتر علی را سوزاند 
و در دریای ماتم فرو برد.   خطیب نماز جمعه تهران گفت: شهید سلیمانی بزرگ مردی بود که 
وقتی در جلسات مختلف به او می گفتند سرلشکر سلیمانی می گفت به من بگویید سرباز ولایت.  
آیت الله خاتمی تاکید کرد: راه و کار »سردار سلیمانی«  بدون هیچ تردیدی ادامه دارد و 
همرزمان او راهش را به فضل خدا ادامه می دهند و خواب راحت را از چشم ترامپ و اذنابش می 
گیرند. وی تصریح کرد: آمریکایی ها و به خصوص »ترامپ« مطمئن باشند، خون شهید سلیمانی 

خواهد جوشید و اقدامی خواهیم کرد که روزشان را به شام سیاه تبدیل خواهیم کرد.  
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دریابان شمخانی*

انتقام سختی در انتظار جنایتکاران است

آمریکا مسئول عواقب جنایت ترور »سردار سلیمانی« است

جزئیات تشییع و تدفین سردار سلیمانیجزئیات تشییع و تدفین سردار سلیمانی

سردار قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه شد
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اخبار

شهادت مشتاق تو بود! 
نماز صبح را که خواندم خبر وصال سرخت را که سالها  

منتظر آن بودم و هربار با حضورت در این طرف و آن طرف  
دلم می لرزید و دعا می کردم  که خدا تورا بسلامت بدارد، 

شنیدم.
شوکه شدم .ابتدا باورم نشد. فکرکردم از این دست خبرهای ساخته شده در فضای 
مجازی است، اما دقایقی بعد که دیدم سپاه این خبر را تایید کرد و خبر از رسانه ملی هم 
منتشر شده باورم شد. باورم شد که بالاخره عروس زیبای شهادت که سالها بی تاب وصال 

تو بود، به آرزویش رسید.
شب جمعه ای که خدا، خوب ترین خوب ها را به دیدارخود می خواند، تو را به سوی خود 

برد. اکنون ساعت هفت صبح است چند ساعت پس ازعروج سرخت به ملکوت.
آمریکا رسما شهادت تو را برعهده گرفت تا انتقام شکست های پی درپی برنامه های خود 
که توسط عمالش داعش و.. دنبال می شد را از تو و از ملت ایران  که تو فرزند برومند آن 
بودی، بگیرد. جهان به یاد دارد وقتی مقتدرانه گفتی اعلام می کنم تا سه ماه دیگر جهان 
شاهد شکست کامل داعش در منظقه خواهد بود و با حضورت در ابوکمال سوریه پایان کار 
داعش را  مقتدرانه به جهان اعلام کردی، چه دلهایی که شاد نشد و چه عزایی که دشمنان 
اسلام و بشریت نگرفتند. که دیدند با صرف میلیاردها دلار هزینه و دادن تلفات تیرشان  

درتجزیه جهان اسلام به دولتهای کوچک برای راحت بلعیده تر شدن به سنگ خورد.
امریکا تو را باعث شکست برنامه های خود دراین سالها می دانست .

امریکا شیطان بزرگ اگرچه تورا کشت اما  اکنون و شاید برای مدتهای طولانی از خشم 
مردان مقاومت در تمام دنیا دچار وحشت شد . همین الآن خبرها حاکی از این است که 
امریکا سفیرو نیروهای خود را از بغداد به امریکا فراخوانده است.این طلیعه شکست های 
امریکاست. چون از این پس ازروی آرامش را به خود نخواهد دید. می بینی که مرگ سرخ 
تو چگونه باعث  وحشت امریکا شده است. رفتی و با رفتنت عزتت بیشتر شد. حالا دنیا 
خواهد دید که در لبنان و سوریه برای توچه خواهند کرد.جهان منتظر نطق آتشین برادرت 
سیدحسن نصرالله است وانتقام خون و توسط برادرانت حز ب الله لبنان از ستمکاران. 
سپاهیان و ایرانیان وغیر ایرانیان به تو غرور داشتند واگرچه با رفتنت غرورشان شکست، 
اما قاسم ها برخواهند ساخت واین خلا را جبران خواهند کرد. خون سرخ تو با خونهای 
عراقیها ولبنانیها  بر زمین ریخته شد تا از آن در ایران وعراق ولبنان صدها و هزاران قاسم 
سلیمانی برخیزد! چه سخاوتمندانه با خود نه نفر را به بهشت حق مهمان کردی .ابومهدی 
و یاران دیگرت. تردید ندارم تا ایران هست که همیشه هست، بعنوان یک شهید سرافراز 
مزارت دارالشفای آزادگان خواهد شد. از این پس چه میادین ومکان هایی که با نام تو زینت 
نخواهند گرفت.کرمان عزیز که جای خود دارد. تردید ندارم سیدااشهداعلیه السلام از تو به 
پاس خدماتت به ایران و عراق و لبنان و سوریه و یمن و بحرین قدردانی بسیار خواهد کرد و 
جهان اسلام در سوگ تو خواهد گریست ودشمنان اسلام شادمان که تو در این عرصه خاک 
دیگر نیستی تا از طنین گامهایت ارکان شان به لرزه  درآید. تردید ندارم دشمن از کشتن تو 
پشیمان خواهد شد .  دلم برای فرزندان شهیدی می سوزد که هرازچند بار به آنها سرمی 
زدی وآنها را پدرانه و مهربانانه  درآغوش می کشیدی.از آغوشت محروم شدند برای همیشه.
این دنیا دیگر با رفتن تو خیلی جای ماندن نیست. باور کن این را از ته دل می گویم.تا 
خبر را شنیدم یاد خاطره ای با توافتادم .سال ها قبل که با هم یک ماه درسفرمکه وهم 
اتاقی بودیم و از سوی بعثه نمایندگی رهبری نظارت کاروانهای حج را دنبال می کردیم.
روز آخر به من گفتی رجائی، برویم برای وداع با بیت الله الحرام . رفتیم  و طواف وداع بیت 
کردیم . وقتی خواستیم برگردیم  پشت  محوطه چاه زمزم ایستادی و آرام اشک ریختی 
وبا خدایت و با کعبه معظمه حرفهایی گفتی که چون با فاصله درکنارت شاهد این صحنه 
بودم، نشنیدم. به گمانم بیت  الله الحرام ومحترم هم دیگر تو را ندید. من اما دل تنگ ندیدن 
چهره معصوم تو و بارش اشک های آرام تو هستم، وقتی ازبی تابی وصال یاران شهید ت 
بخصوص احمد کاظمی می گفتی با خود می گفتم خوشا به حال حاج احمد که حاج 
قاسم بی تاب وصال اوست. اشک هایی که اکنون در سرای باقی به لبخند تبدیل شده 
است .تردید ندارم دراولین لحظه شهیدان احمد کاظمی و مهدی باکری و حسین خرازی 
وهمت و صدها شهیدی که در دوران جنگ با فرماندهی ات به فیض شهادت رسیدند لبخند 
زنان تورا استقبال کرده اند. اکنون که این کلمات را می نویسم یاد پیامی افتادم که توسط 
یکی از سرداران کرمانی سپاه به تو دادم که در دورانی که خیلی از فرماندهان جنگ از ترس 
و یا احتیاط  از عتابهایی که ممکن است بشوند دیدار با هاشمی را که فرمانده آنها درجنگ 
بود ترک گفته اند تو چرا که کرمانی هستی سری به ایشان نمی زنی و اندکی بعد آمدی و با 
هاشمی نیمه محصور و مظلوم دیدار کردی. بعدها هم که با هاشمی عزیز ذکر خیرت بود به 
من می گفت هرازچند گاهی با او دیدار می کرده ای. خیلی ها خواستند تو را هرینه بازیهای 
بی ارزش سیاست در داخل کنند اما هوشمندانه  تن به این بازیها ندادی. قاسم، مرگ در 
رختخواب و با بیماری وحادثه برای تو کوچک بود وظلم به شهادت. سال ها شهید بودی. 
این را همه می دانند. شهادت تو را خیلی ها از جمله من انتظار می کشیدند .شهادت تو یک 

امر منتظره بود نه غیر منتظره عجیب بود اگر شهید نمی شدی.تو هر لحظه شهید بودی .
مگر این خاطرات با تو مرا رها می کنند؟ .به من حمله می کنند تا برصفحه کاغذ بیایند 
و از تو بگویند. در مسجد ولی عصر-مسجد خوزستانیها ی مقیم تهران –به تو گفتم کسی 
را از اولیای خدا می شناسم  و می توانم از او برایت "حرزی" قوی بگیرم تا همراهت باشد و 
حافظت. تشکری کردی  و انگشترت را نشانم دادی و گفتی نه، ممنونم، یکی دارم که خیلی 
قوی است. خبر شهادتت را که شنیدم با خود گفتم شوق وصالت به شهادت چنان زیاد 
شده بود که "حرزی قوی" که می گفتی با خود داری هم، حریف نرفتنت نشد. در مسجد 
شاهد بودم به لحاظ امنیتی که سخت مراقب خودت بودی، سرت را پایین انداخته بودی تا 
دوربینها تو را به تصویر نکشند و هرازگاهی که چند لحظه سرت را بالا می آوردی و تا دیدی 
دوربین ها به دنبال شکارتصویر حضورت در مجلس هستند، فورا به حالت قبل برمی گشتی 
و به من می گفتی، رجایی ، به این  فیلمبردارها بگو از اینجا بروند و از من چیزی ضبط نکنند 

که آنها را خواستم و پیامت را گفتم که پذیرفتند واز آن نقطه فاصله گرفتند.
اکنون که با اشک این کلمات را نه تعظیم منزلت تو که برای تسلای دلم که عاشقت بود 
می نویسم پیام رهبری منتشر شد و در ایران سه روز عزای عمومی اعلام کرد، امری که کمتر 

برای بزرگانی در حد مراجع اتفاق افتاده است.
قاسم، چه عیشی دارند کوچ کنندگان ازاین خاکدان با دیدنت این چند ساعت وازاین پس 
وچه دلهایی که همیشه پس از توحسینیه ماتم شده وخواهدشد. تردید ندارم چشم ایران 

درسوگ توخواهد گریست و در سراسر کشور برای تو بزم ماتم برپا خواهد شد.
قاسم جان، اشک امانم نمی دهد چه اشک هایی که از این پس از دیده ها بر تو خواهد 
بارید.هرچه برایت قرآن می خوانم تا بدرقه رفتن سرخت باشد، قلبم آرام نمی شود. در فکر 
بی تابی آن انگشتر ومهرنمازی هستم که دیگر با تو نماز نخواهد خواند. ودست قطع شده 

ای که د رعزای حسین برسینه نخواهد خورد!
قاسم، ای مصداق اتمِ آیت» ومن المومنین رجال صدقوا ما عاهدواالله  علیه فمنهم من 

ینتظر وما بدلوا تبدیلا « ای شهید همیشه زنده، شهادت مبارکت باد که لایق آن بودی.
چه تشییعی از تو درتهران خواهد شد. تشییعی به یاد ماندنی و تاریخی از قدردانی مردم 
نسبت به  تو ای جوانمردی که درم ودینار و دلار و درهم نیاندوختی وسالها جان درطبق 

تقدیم نهاده بودی تا یار از تو بخرد و خرید.
به نیکوترین قیمت بهای اشک و محبت دل میلیونها مردم. درود برملت ایران  و مردم 

کرمان که همچون تو گوهری  وگوهرهایی را دردامان خود پرورانده وخواهد پرورد.
قاسم ای مرد بی پایان، ازاین پس تاریخ ایران واسلام ازتو بسیارخواهند گفت.

نمی دانی با این همه دل چه کردی با ناگهان رفتنت.
کاش مزارت درحرم محبوب ومرادت امام، باشد!

داغدار همیشه تو. رجایی

رییس کمیته ملی المپیک ایران:

امیدآفرینی، مهمترین نیازفعلی کشور است
 رییس کمیته ملی المپیک ایران گفت:اولین و مهمترین نیاز کشور در شرایط فعلی، 
امیدآفرینی، انسجام بخشی و وفاق و همدلی است و باید مسئولان به این موضوع توجه 

داشته باشند. 
سیدرضا امیری صالحی روز پنجشنبه در جلسه شورای اداری استان قزوین، افزود: 
هرکس در این شرایط در کوس اختلاف و تفرقه بکوبد قطعا به آرمان های انقلاب و نظام 

خیانت کرده است.
وی افزود: الان دورانی نیست که خط کشی سیاسی و رقابت های تکراری ۴۰ سال 

گذشته را ادامه دهیم چون ادامه این روند به مصلحت کشور و جوانان نیست.
این مسئول اضافه کرد: امروز باید با هر نیتی اختلافات را کنار بگذاریم و برای تحقق 

مطالبات اقتصادی، اجتماعی و سیاسی مردم تلاش کنیم.
هستیم،  بیشتر  کارآمدی  برای  مدیریتی  شیوه های  تغییر  نیازمند  اینکه  بیان  با  وی 
افزود:هم اینک مردم از ناکارآمدی در شیوه مدیریتی رنج می برند و باید همه مسئولان برای 

پاسخگویی به مطالبات مردم و جلب اعتماد عمومی تلاش کنند.

 وزیر علوم: 

ساماندهی سهمیه ها به آزمون سراسری ۹۹ 
نمی رسد

 وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: ساماندهی سهمیه های کنکور به آزمون سال ۹۹ 
نمی رسد. 

منصور غلامی اظهار داشت: لایحه ساماندهی سهمیه های آزمون سراسری اوایل هفته 
جاری از سوی هیات دولت به شورای عالی انقلاب فرهنگی ارجاع شد.

وی با بیان اینکه ساماندهی سهمیه ها و اعمال آن به آزمون سراسری سال ۹۹ نمی رسد 
، افزود: شاید تا زمان برگزاری آزمون سراسری سال آینده، ساماندهی سهمیه ها به زمان 
بیشتری نیاز داشته باشد و بعد از پایان مهلت ثبت نام، اجازه تغییر دیگری در کنکور 
نمی دهیم. وزیر علوم خاطرنشان کرد: داوطلبان خود را با شرایط فعلی آزمون سراسری 

وفق می دهند و اگر شرایط به یک باره تغییر کند،  کنکوری ها معترض می شوند.

 فلاحت پیشه: شهید سلیمانی قربانی یک توطئه شد

انتقام فراملی و فراسرزمینی گرفته می شود
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان این که 
شهید سردار سلیمانی قربانی یک توطئه شده و ایشان در سرزمین کوفه به شهادت رسیده 
است، گفت که قطعا با توجه به محبوبیت سردار سلیمانی به عنوان قهرمان جنگ علیه 

تروریسم انتقامی فراسرزمینی و فراملی توسط دوستداران او گرفته خواهد شد. 
حشمت الله فلاحت پیشه با اشاره به شهادت سردار سلیمانی گفت: شهید سلیمانی رهبر 
جنبش ضد تروریسم و ضد فتنه بود فتنه ای که داعش و آمریکا شکل دادند او قهرمان جنگ 
علیه تروریسم بود لذا خون خواهان او فراتر از مرزها عمل کردند و منافع آمریکایی ها را تهدید 
می کند. وی افزود: سردار سلیمانی قهرمان دنیای اسلام بود که آمریکایی ها با به شهادت 
رسیدن او تبدیل به منفورترین در تاریخ شدند و در معرض انتقام در فراتر از مرزها قرار خواهند 
گرفت. این نماینده مجلس شورای اسلامی توضیح داد: سردار سلیمانی کسی بود که در 
برابر داعش جانفشانی ها کرد و باعث شد داعش از بین برود از این حیث انتقام شهادت او 

فراتر از سرزمین خواهد بود.
فلاحت پیشه همچنین اظهار کرد: از ابتدای کشته شدن پیمانکاران آمریکایی تاکید داشتم 
که این دامی برای ایرانی ها است چون تلاش ترامپ این بود که برای گذر از استیضاح و 
رسوایی های گذشته و حال خود شرایط را تغییر دهد پیش از این هم آمریکایی ها، افراد و 
نیروهایی از خود را برای بهانه سازی می کشتند. پیش بینی کرده بودم که این دامی است که 
ایرانی ها را به کمینگاه بکشاند که این کار هم شد. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
امنیت  می گرفت  صورت  ملاحظاتی  باید  داد:  ادامه  اسلامی  شورای  مجلس  خارجی 
غربی  کشورهای  برخی  از  شرکت هایی  توسط  پیمانکاری  صورت  به  عراق  فرودگاه های 
همچون آمریکا و انگلیس تامین می شود یعنی آنها علاوه بر استقرار در مراکز حساس امنیتی 
عراق و کسب سود مالی، سود اطلاعاتی و امنیتی برای خیانت علیه مقاومت و علیه سردار 
سلیمانی کسب کردند کما این که پیش از این هم آمریکایی ها جایزه ای برای سردار تعیین 
کرده بودند، لذا در وهله اول که معتقدم که سردار سلیمانی قربانی یک توطئه شد ایشان در 
سرزمین کوفه به شهادت رسید یعنی جایی که همواره محل خیانت بوده باید به این موضوع 
از ابتدا توجه می شد نمی دانم چرا توجهات لازم صورت نگرفت با این که مشخص بود دامی 
برای ایران و جمهوری اسلامی و خود شهید سلیمانی پهن شده است. البته که ایشان به 
هدف والای خود رسید. وی شهادت سردار سلیمانی را مصیبتی برای دنیای اسلام خواند 
و گفت که آمریکایی ها با شهید کردن این قهرمان اسلام که قلمروی نفوذش فراتر از حوزه 
ملی و سرزمینی بود بیش از گذشته خود را تبدیل به کشور منفور تاریخ کرده که انتقام سخت 

فراسرزمینی و فراملی در انتظارشان خواهد بود.

دریادارسیاری:

 خط مقاومت راه سرخ شهید سلیمانی را 
ادامه می دهد

 رییس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران ضمن تسلیت شهادت 
سردار سپهبد سلیمانی، گفت: خط مقاومت راه سرخ شهید سلیمانی را قوی تر و محکم تر از 

گذشته ادامه خواهد داد. 
دریادار حبیب الله سیاری رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی 
ایران تاکید کرد: شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی باعث خواهد شد کمر مقاومت 

محکم تر شود،آرمان های این شهید بزرگوار توسط خط مقاومت ادامه خواهد یافت.
سیاری افزود: بدون شک هزاران نفر در راه شهید سلیمانی حرکت می کنند و مقاومت قطعاً 

راه خود را قوی تر و محکم تر از گذشته ادامه خواهد داد.
معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: استکبار جهانی به سرکردگی آمریکای جهانخوار 
بارها از جبهه مقاومت ضربه خورده و استکبار به دنبال این است که عمق راهبردی و نفوذ 
منطقه ای ما را محدود کند و شهادت شهید سلیمانی در راستای همین هدف شوم آنها 
بود. خیال باطلی که هیچگاه به نتیجه نمی رسد. رییس ستاد ارتش تصریح کرد: شهادت 
این سردار بزرگوار مطمناً باعث می شود انسان های عاشق و پا در رکاب راه او را ادامه دهند و 
ما سلیمانی های بیشتری در بین مردم و نیروهای مسلح داشته باشیم.  امیر دریادار سیاری 
افزود: شهادت سردار سلیمانی باعث وحدت و بصیرت بیشتر بین مردم خواهد شد چرا که 
مردم کینه و دشمنی آمریکا را به خوبی می شناسند و در مقابل او و هر تهدید دیگری خواهند 
ایستاد. معاون هماهنگ کننده ارتش  با بیان اینکه ارتش جمهوری اسلامی ایران به همراه 
دیگر نیروهای مسلح همیشه آماده و پادررکاب هستند و در مقابل هرگونه تهدیدی گوش به 
فرمان رهبر خواهند بود، افزود: ترامپ و دیگر دولتمردان خبیث آمریکا بدانند اینگونه اقدامات 
تروریستی آنها باعث خواهد شد هرچه زودتر به قعر چاه های ذلت، خفت و نابودی فرو بروند.

  
باهنرخطاب به آمریکایی ها:

سردار سلیمانی ها از دل این نظام
 بیرون خواهند آمد

دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری، می گوید: راه سردار سلیمانی ادامه دارد و سردار 
سلیمانی ها از دل این نظام و انقلاب بیرون می آیند و پرچم اسلام را برافراشته نگاه می دارند.

محمدرضا باهنر از همشهری های کرمانی سردار سلیمانی، با ابراز تالم و تاثر از شهادت 
سردار سرافراز سپاه و نظام در حمله تروریستی نیروهای آمریکایی، گفت: سردار حاج قاسم 

سلیمانی یک چهره بین المللی و جهانی بود که راهش ادامه خواهد داشت.
راه و منش سردار سلیمانی با شهادت ایشان فراموش نمی شود

وی افزود: راه و منش سردار سلیمانی چیزی نیست که با ترور و شهادت ایشان از بین 
برود، فراموش شود و یا شعله های آن خاموش شود. آمریکا به اشتباه تصور می کند، می تواند 

اینگونه در مسیر مقاومت در منطقه سنگ اندازی کند اما خیالی واهی و خام است.
دبیرکل جبهه پیروان با تاکید براینکه شرارت های آمریکایی ها بی پاسخ نخواهند ماند، 
گفت: این خیال خام آمریکا و هم دستان اوست که تصور می کنند می توانند ملت ایران 
را از مسیرش باز گرداند، جمهوری اسلامی در عمر ۴۰ ساله خود شهدای بزرگی داشته که 
شهادت جانسوز آنها نه تنها خدشه ای به مسیر انقلاب اسلامی وارد نکرده، بلکه باعث رویش 

های جدید در حیات انقلاب شده است.
شرارت آمریکایی ها را بی پاسخ نمی گذاریم

دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین تاکید کرد: حالا هم قطعا راه سردار سلیمانی ادامه دارد 
و سردار سلیمانی ها از دل این نظام و انقلاب بیرون خواهند و پرچم اسلام و نظام را برافراشته 
نگاه می دارند. باهنر درخصوص واکنش احتمالی ایران به این اقدام تروریستی آمریکا، گفت: 
قطعا همانطور که رهبر انقلاب فرمودند انتقام سختی در انتظار این جنایتکاران خواهد بود و 

ملت ایران این شرارت آمریکایی ها را بی پاسخ نخواهد گذاشت.
 

سخنگوی دولت:

 در آینده نزدیک پاسخ آمریکا را می دهیم
 سخنگوی دولت با اشاره به شهادت سردار سپهبد قاسم سلیمانی فرمانده سپاه قدس 
گفت: آمریکا خط قرمز را رد کرد و ملت ایران در زمان مقتضی، به طور قاطعانه و در آینده 

نزدیک پاسخ آن را می دهد. 
»علی ربیعی« ضمن تسلیت شهادت فرمانده سپاه قدس پاسداران انقلاب اسلامی، گفت: 

سردار سلیمانی نماد قدرت، همبستگی علیه ظلم و سرمایه نمادین تمام ایرانیان بود.
وی افزود: چنانچه می خواستیم به نسل جدید بگوییم که این افراد به خاطر استیضاح دنیا را 

به خاک و خون می کشند، ترامپ با اقدام اخیر خود این را به بهترین شکل نشان داد.
سخنگوی دولت تصریح کرد: شهادت سردار سلیمانی چهره کریه ایالات متحده و دولت 

آمریکا را برای همه نسل های جدید قرائت کرد و نشان داد.
وی تاکید کرد: دولت جمهوری اسلامی ایران در کنار همه ایرانیان، گرفتن انتقام سردار 
سلیمانی را حق خود و دفاع از منزلت و کرامت ایرانی می داند. ربیعی با اشاره به فرمایشات 
رهبر معظم انقلاب گفت: ما به دنبال جنگ نیستیم، اما اجازه تجاوز به هیچ ایرانی و نماد 
امنیت ملی را نخواهیم داد. وی اضافه کرد: دولت در کنار نهادهای نظامی و همه ایرانیان 
آنچنان به آمریکا درس می دهد که ترامپ و تمام روسای جمهوری بعدی آمریکا به یاد داشته 
باشند که زمانی که نماد و عزت یک ملت را به سخره بگیرند، پاسخ قاطع خواهند گرفت. 
سخنگوی دولت تصریح کرد: همبستگی ایران امروز یک بار دیگر بالا گرفت و شهادت سردار 

سلیمانی همچون شهادت شهید بهشتی نماد همبستگی ملی خواهد بود.
  

جلال میرزایی: 

آمریکا شهادت سردارسلیمانی از خط قرمز 
ایران عبور کرد

یک نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه آمریکا از خط قرمز ایران عبور کرد، 
گفت: به شهادت رساندن سردار قاسم سلیمانی توسط آمریکا در راستای تضعیف نفوذ 

منطقه ای ایران صورت گرفته است. 
جلال میرزایی درباره شهادت سردار قاسم سلیمانی و مناسبات ایران با ایالات متحده در پی 
این اقدام گفت: به شهادت رساندن سردار قاسم سلیمانی توسط آمریکا در راستای تضعیف 

نفوذ منطقه ای ایران صورت گرفته است.
مدت ها  از  متحده  ایالات  کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  در  ایلام  مردم  نماینده 
قبل سعی کرد ایران را در منطقه تحت فشار قرار دهد و امروز تحولی که در سیاست خود 
ایجاد کرده بر اساس همین استراتژی است.  وی تاکید کرد: امروز تحول ایالات متحده در 

راهبردهای منطقه ای زیر فشار قرار دادن جمهوری اسلامی ایران است.
این نماینده مجلس شورای اسلامی خاطر نشان کرد: پیش از این آمریکایی ها در برابر 
رهبران جبهه مقاومت از جمله سپهبد شهید سلیمانی به این صورت عمل نمی کردند؛ اینکه 
ایشان را به همراه جمعی از رهبران مقاومت شهید کردند  معانی زیادی دارد و نشانه تغییر 

راهبرد آمریکایی در راستای فشار بیشتر بر ایران است.
وی درباره واکنش ایران در برابر ایالات متحده گفت: حتما جمهوری اسلامی واکنش نشان 
می دهد شکی نباید داشت؛ پس ترامپ منتظر واکنش ایران باشد زیرا اقدامی که آمریکایی 
ها انجام دادند عبور از مسائل راهبری و خط قرمز ایران است و مستقیما نفوذ منطقه ای ایران 
را هدف قرار داده است.میرزایی تاکید کرد:  واکنش ایران به شهادت سردار سلیمانی باید 

محاسبات آمریکا را دچار تغییر کند.

اینکه امروز در دل مردم  به  با اشاره   رییس قوه قضاییه 
نسبت به کار دستگاه قضا امید ایجاد شده است گفت: 
باید این امید را در دل مردم زنده نگه داشته و اجازه ندهیم 
که ناامیدی ایجاد شود، اگر امیدی که در دل این مردم پدید 

آمده به ناامیدی ختم شود گناهی نابخشودنی است. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز پنجشنبه در ادامه سفر 
کارکنان  و  قضات  جمع  در  البرز  استان  به  خود  روزه  یک 
دادگستری البرز با بیان اینکه کار مردم باید به روز، طبق 
قانون و عدالت انجام شود اظهار داشت: اگر در رسیدگی به 
پرونده ها کم کاری صورت گیرد ناامیدی ایجاد می کند که 
این ناامیدی تنها قائل به شخص نیست بلکه از کل دستگاه 

قضا و سیستم ناامید می شوند.
وی اضافه کرد: برخی از اجتماعات افزایش یافته و افراد 
می آیند چون امید دارند که گره ای از کارشان برداشته می 
شود اگر این گره ها را باز کردیم در اینصورت امیدها افزایش 

می یابد، اینکه کسی خواهان رسیدگی به پرونده اش است 
وظیفه ما است که آن را انجام بدهیم. رئیسی با بیان اینکه 
شما در خط مقدم دفاع از حقوق مردم هستید گفت: در 
این میان زمینه های لغزش وجود دارد که در چنین لحظاتی 
خدا را باید یاد کنید، تصور نکنید فقط این قضات هستند 
که باید پاسخگو باشند، در انجام کار ثواب قضات، کارکنانی 
که آنان را همراهی می کنند شریک و اگر انحرافی نیز پیش 
بیاید آنها نیز باید پاسخگو باشند. وی ادامه داد: کسانی که 
در مجموعه قضایی فعالیت دارند همواره باید به خود متذکر 
شوند که امروز قلم و حضور آنها موثر بوده و این تاثیر ایجاب 
می کند که یک مراقبت نسبت به اندیشه خود داشته باشند، 
شیرین ترین لحظه برای ما لحظه ای است که تبسمی بر لبان 
یک صاحب حق بنشیند. وی در ادامه در خصوص تعیین 
وضعیت شورای حل اختلاف بیان داشت: لایحه ای در این 
رابطه در قوه قضاییه تنظیم کردیم، با توجه به اینکه این شورا 

مشتمل بر2 بخش اعضای شورای حل اختلاف و کارکنان آن 
است، صحبت هایی شده تا وضعیت کارکنان قطعی شود، 
اما در خصوص اعضای شورای حل اختلاف این افراد باید 
همچنان افتخاری باشند چرا که گاهی در میان آنان ریش 
سفیدانی حضور دارند که نیازی به استخدام آنها نیست. 
رئیسی با بیان اینکه تلاش شده تا شوراهای حل اختلاف 
به معنای واقعی شورای حل اختلاف باشند افزود: قانون 
در گذشته یک سری صلاحیت هایی به جز رسالت اصلی 
برای این شورا تعیین کرده، اما اکنون قرار شده تا شوراهای 
حل اختلاف به معنای واقعی در رسالتی که دارند فعالیت 
جمله  از  ها  پرونده  برخی  داد:  ادامه  وی  باشند.   داشته 
تهدید و توهین در دستگاه قضا مطرح می شوند در حالی 
که پرونده قضایی نیستند و باید در شورای حل اختلاف 
مطرح و رسیدگی شوند، چرا که با شاکی خصوصی آغاز و با 
رضایت آن حل می شود. رییس قوه قضاییه گفت:با تصویب 
لایحه مربوط به شورای حل اختلاف در مجلس، وضعیت 
نیروها، صلاحیت و جایگاه آن در کشور تثبیت شود. رئیسی 
در بخش دیگری درخصوص رسیدگی به مشکلات استان 
البرز عنوان کرد: البرزاستانی مهاجر پذیر بوده و در کنار آن 
یک قطب صنعتی بزرگ نیز است ، معبری برای 13 تا 14 
استان کشور و نزدیکترین استان به پایتخت کشور است، با 
این شرایطی که دارد مشکلاتی نیز از جمله تغییر کاربری، 
بنابراین  زمین خواری و قاچاق کالا آن را تهدید می کند 
اقتضای یک کار مضاعف را می طلبد و انتظار ما این است 
که هیچ پرونده ای بدون اقدام مناسب باقی نماند. وی ادامه 
داد: مشکلاتی توسط برخی تعاونی ها و موسسات مالی و 
اعتباری ایجاد شده که مردم را گرفتار کردند، این مسایل باید 
در استان به صورت جدی پیگیری و اگر نیاز بود موارد را به 
مرکز آورده تا مورد رسیدگی قرار گیرد. رئیسی با بیان اینکه 
پرونده در دستگاه قضایی نباید بن بست داشته باشد گفت: 
اینجا مکانی است که مردم باید احساس کنند که با مراجعه به 

عدلیه و دستگاه قضا، حق آنها گرفته می شود.

رییس قوه قضاییه:

ناامید کردن مردم گناهی نابخشودنی است

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: من تمام جناح ها و افراد جریان های سیاسی 
کشور را می شناسم و  هیچ یک از این جریان ها به تنهایی قدرت حل مشکلات کشور 

را ندارند مگر اینکه با یکدیگر اتحاد و تعامل داشته باشند. 
علی لاریجانی روز پنجشنبه در همایش تجلیل از واحدهای تولیدی نمونه استاندارد 
در قم بیان کرد: اگر نخبگان  تمام حریان های سیاسی کشور دور یک دیگر جمع شوند 

می توانند مشکلات اساسی کشور را کنترل و مدیریت کنند.
وی تاکید کرد: در وضعیتی که دشمن با تمام ملت ایران درگیری دارد تمام مسئولان 

باید در مسیر اتحاد حرکت کرده و بر آتش اختلافات دامن نزنند.
لاریجانی خاطرنشان کرد: جهت گیری های اختلاف افکنانه برخی از مسئولان در 

شرایط هجمه همه جانبه دشمنان به هیچ وجه قابل قبول و پذیرفتنی نیست.
فضای عمومی کشور به سمت تولید هدایت شود

رییس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: هدف تحریم های بین المللی آشفتگی 
اقتصادی با ایجاد رخنه در مسیر تولید و اشتغال می باشد. لاریجانی افزود: در این 
شرایط تا حد امکان از ظرفیت دیپلماسی برای حل مشکلات اقتصادی و تولیدی 
استفاده می گردد. وی اضافه کرد: علاوه بر استفاده از توان دیپلماسی برای بهبود 
وضعیت تولید باید افکار عمومی و فضای کلی جامعه به سوی تولید و اشتغال هدایت 
گردد. نماینده مردم قم تاکید کرد: در شرایطی که دشمن برای زمینگیر کردن اقتصاد 
ایران تمام همت خود را به کار گرفته باید تمام اراده ها و هدف گیری ها در مسیر رونق 
تولید قرار بگیرد. لاریجانی عنوان کرد: بزرگترین کمکی که اصحاب رسانه و دلسوزان 

می توانند بکنند این است که فضای عمومی را به سمت تولید و اشتغال سوق داده و از 
جهتگیری های حزبی و گروهی خودداری کنند.

روند صادرات روان تر شده است
وی گفت: کشور در این شرایط بیش از هر زمان دیگری به صادرات نیازمند است، 

روند صادرات با وجود تمام مشکلات ارزی روان تر شده است.
لاریجانی اضافه کرد: با تغییر نرخ ارز کمک شایانی به صادرات کشور خواهد شد ولی  
نیاز به مشوق های صادراتی همچنان در سطح کشور احساس می شود. وی عنوان 
کرد: در این شرایط نباید با برخی سخت گیری ها و موانع در مسیر خود تحریمی و 
کاهش حجم صادرات کشور گام برداشته شود. نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی در ادامه ابراز کرد: موضوع استاندارد نقش کلیدی در رشد اقتصادی دارد، 
استاندارد یک مساله اطمینان بخش در داخل و تسهیل گر در روند صادرات است. وی 
گفت:توجه به استاندارد یک مقوله پایه ای در رشد اقتصادی کشور است و بدون رعایت 
ضوابط آن امکان ورود به بازارهای بین المللی ممکن نخواهد بود. وی خاطرنشان کرد: 
موضوع کیفیت و استاندارد یکی از اصلی ترین نیازهای کشور در توسعه کمی و کیفی 
کالاهای صادراتی می باشد. لاریجانی تصریح کرد: با استاندارد سازی و انطباق نشان 
استاندارد روند صادرات کالاهای داخلی به بسیاری از کشورهای دنیا راون تر شده 
است. وی بیان داشت: مسئولان اقتصادی کشور از تولید و صادرات کالاهای خرد 
حمایت های لازم را به خرج دهند. وی خاطرنشان کرد: در قانون توسعه و تقویت نظام 
استاندارد تلاش شده تا مساله استانداردسازی در تمام بخش های کشور نهادینه شود.

علی لاریجانی: 
هیچ جریان سیاسی به تنهایی توان حل مشکلات را ندارد

اشاره  با  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده   
به اینکه دشمن ناکامی های خود در عراق را به ما نسبت 
می دهد، گفت: جمهوری اسلامی در امور داخلی هیچ 

کشوری دخالت ندارد. 
اجتماع  در  پنج شنبه  روز  سلامی  حسین  سرلشکر 
بسیجیان استان خوزستان در تالار امام خامنه ای مجتمع 
فجر اهواز، اظهارداشت: دشمن تلاش دارد با تکیه بر ابزار 
تحریم علیه ملت ایران، برای مردم کشور چالش ایجاد کند 
اما همین تحریم ها باعث شد استعدادهای ما بیش از پیش 

شکوفا شود.
وی با بیان اینکه به واسطه همین تحریم ها، پدیده های 
شگفت انگیزی در کشور به وجود آمد افزود:  تا جایی که 
موفق به ساخت هواپیماهای بدون سرنشینی شدیم که 

می تواند هزاران کیلومتر دورتر هدف را از بین ببرد.
سرلشکر سلامی با اشاره به ساخت موشک های بالستیک 
با چند برابر سرعت صوت گفت: علاوه بر این شناورهایی 
ساخته شده که با بیشترین دقت توان انهدام هدف را دارند.

پدافندی  سیستم  ارتقا  به  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
کشور نسبت به دیگر کشورهای دنیا اشاره کرد و گفت: 
ساخت این محصولات بدون نیاز به هیچ کشوری محقق 

شد.
دارد،  وجود  که  توانایی هایی  اساس  بر  داد:  ادامه  وی 
توانسته ایم نیازهای خودمان را در داخل تولید کنیم که از 

جمله این توانمندیها ساخت پالایشگاه است.
سرلشکر سلامی با تاکید بر اینکه دشمنان ملت ایران 
قصد داشتند از بنزین به عنوان ابزاری برای ضربه به کشور 
استفاده کنند، گفت:با این وجود الان ایران خود به به صادر 
استراتژی دشمن  نهایت  و در  تبدیل شده  بنزین  کننده 
که همواره دشمن  واقعیت  این  و  مواجه شد  با شکست 
شکست خورده است، بیش از پیش در کشور آشکار گردید.
فرمانده سپاه پاسداران ادامه داد: حال می خواهد با ایجاد 
فقر به مردم کشور ضربه بزنند ولی قطعا این دسیسه نیز 
کارساز نخواهد شد و با استفاده از سه عنصر رهبری، اسلام 
و مردم که قدرت جمهوری اسلامی محسوب می شوند، 

کشور از این مسیر بسلامت عبور خواهد کرد.
وی با بیان اینکه ایران در مسیر خوبی به سمت توسعه 
و پیشرفت قرار دارد، ادامه : یکی از مهمترین جنبه های 
ناکامی  این است که دشمنان ما هرکجا دچار  ما  قدرت 
توجه  باید  ولی  دهند  می  جلوه  مقصر  را  ایران  شوند، 
داشت که جمهوری اسلامی در امور داخلی هیچ کشوری 
دخالت ندارد. سرلشکر سلامی با بیان اینکه موج نفرت 
از سیاستهای سردمداران آمریکا در همه جای دنیا فراگیر 
شده، افزود: ما کشور را به سمت جنگ نمی بریم اما از هیچ 
جنگی هم  ترس نداریم و آمریکا باید بداند که در مواجهه 
با ایران باید با ادبیات درست و صحیح طبق موازین بین 
المللی سخن بگوید. فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: 
جمهوری اسلامی به اندازه شکست چندین باره دشمنان 

خود، قدرتمند است و جای هیچ نگرانی وجود ندارد.
جمهوری  گیری  قدرت  آغار  در  دنیا  کرد:  تصریح  وی 
اسلامی، شاهد تحمیل جنگ هشت ساله علیه ما بوده اما 

امروز در اوج قدرت قرار داریم.

فرمانده کل سپاه: 

ایران در امور داخلی هیچ کشوری دخالت نمی کند

 شورای عالی امنیت ملی با صدور بیانیه ای در واکنش به شهادت حاج قاسم سلیمانی، 
تاکید کرد: رژیم ایالات متحده آمریکا مسئول عواقب جنایت ترور »قاسم سلیمانی« خواهد 

بود.
بیانیه مهم شورای عالی امنیت ملی عصر امروز )جمعه( درواکنش به حمله جنایتکارانه 
آمریکا به خودرو حامل سردار شهید حاج قاسم سلیمانی و جمعی از فرماندهان جبهه 

مقاومت و شهادت این عزیزان منتشر شد.
متن بیانیه به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
من المومنین رجال صدقوا ما عاهدواالله علیه فمنهم من قضی نحبه و منهم من ینتظر و 

ما بدلوا تبدیلا
شهادت سردار رشید اسلام، فرمانده غیور نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
سپهبد پاسدار شهید حاج قاسم سلیمانی، حامل نشان عالی ذوالفقار و دیگر فرماندهان 
مبارزه با تروریسم به ویژه مجاهد خستگی ناپذیر شهید ابومهدی المهندس را به امام زمان 
)عج(، مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، سلحشوران مقاومت اسلامی، همرزمان و 

خانواده ایشان و تمامی ملت ایران تبریک و تسلیت عرض می نماید.
سردار سرافراز حاج قاسم سلیمانی، مایه عزت و افتخار نه فقط ایرانیان بلکه تمامی 
مسلمانان ومستضعفان تحت ستم در سراسر عالم بود. شهادت این بزرگ فرمانده مقاومت 
اگرچه ضایعه بزرگی برای جهان اسلام و مردم بزرگ ایران به شمار می رود اما به تعبیر امام 
خمینی )ره( رهبر کبیر انقلاب اسلامی هر پرچمی که از دست توانای سرداری بیفتد سردار 
دیگری آن را برخواهد داشت. مگر با شهادت سرداران بزرگی که این ملت تاکنون تقدیم 
کرده است، خدشه ای در حرکت نیروهای مسلح و توانمندی های دفاعی کشور پیش آمد که 
اکنون و با شهادت حاج قاسم سلیمانی پدید اید؟ آمریکا بداند که حمله جنایتکارانه بر علیه 

سردار سلیمانی، بزرگترین خطای راهبردی آن کشور در منطقه غرب آسیا بوده و آمریکا از 
تبعات این اشتباه محاسباتی به آسانی رهایی نخواهد یافت.

همانگونه که مقام معظم رهبری در پیام خود فرمودند انتقام سختی در انتظار جنایتکارانی 
است که دست پلید خود را به خون پاک سردار سلیمانی آغشته کردند. این جنایتکاران با 
انتقام سخت منتقمین خون سردار سلیمانی در زمان و مکان مناسب روبرو خواهند شد. 
بدون تردید خط جهاد ومقاومت با انگیزه ای مضاعف ادامه پیدا خواهد کرد و درخت مقاومت 

هر روز تنومند تر و شکوفاتر خواهد شد.
پیروزی از آن مجاهدان این راه مبارک است و آنانکه به این جنایت دل خوش کرده اند 
بدانند که این گونه اقدامات کور و بزدلانه اراده جمهوری اسلامی ایران را در تداوم بدون 

تنازل سیاست مقاومت فعال قوی تر نموده و تلخکامی آنان را زود و شدید خواهد کرد.
بدون شک این جنایت، انتقام داعش و تروریست های تکفیری از فرماندهان بزرگ مبارزه 
با تروریسم بود که به دست آمریکا علیه نمادهای افتخارآمیز اضمحلال تروریسم در عراق و 
سوریه صورت گرفت. در هم آمیختن خون فرماندهان سرافراز ایرانی و عراقی در این مسیر 

نورانی، نمادی از پیوند ناگسستنی دو ملت ایران و عراق در آینده خواهد بود.
شورای عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران در جلسه فوق العاده امروز خود با بررسی 
ابعاد مختلف این حادثه، تصمیمات مقتضی را اتخاذ نموده و بدین وسیله اعلام می کند رژیم 

ایالات متحده آمریکا مسئول عواقب کلیه تبعات این ماجراجویی جنایتکارانه خواهد بود.
بار دیگر به روح بلند سردارشجاع سپاه اسلام حاج قاسم سلیمانی ادای احترام می کند و 
اطمینان دارد خون این شهید بزرگوار همچون دیگر شهدای انقلاب اسلامی برکات زیادی 

برای ملت بزرگ ایران و آزادی خواهان جهان در پی خواهد داشت.
و لاتهنوا فی ابتغاء القوم ان تکونوا تالمون فانهم یالمون کما تالمون و ترجون من الله ما 

لایرجون و کان الله علیما حکیما

بیانیه شورایعالی امنیت ملی درپی شهادت سردار سلیمانی؛

در زمان و مکان مناسب انتقام سختی از جنایتکاران می گیریم
آمریکا مسئول عواقب جنایت ترور »سردار سلیمانی« است

گواهی  اعطای  گفت:  استاندارد  ملی  سازمان  رییس 
استاندارد به محصولات با کیفیت و قابل رقابت روستایی 
ملی  سازمان  جدید  رویکردهای  از  خانگی  مشاغل  و 

استاندارد است. 
نیره سادات پیروز بخت روز پنجشنبه در همایش تجلیل از 
واحدهای نمونه استاندارد در قم بیان کرد: اعطای گواهی 

استاندارد به این قبیل کالا کیفیت آنها را ارتقا می دهد.
وی در ادامه تصریح کرد: در ۱۰ سال گذشته برای بهبود 
وضعیت استاندارد در کشور اصلاحات متعددی در مجلس 
شورای اسلامی انجام گرفته و قوانین سازمان استاندارد 
رویکردهای  کرد:  عنوان  وی  است.  شده  بهینه  کاملا 
سازمان ملی استاندارد به نحوی بوده که با همراه شدن با 
پیشرفت های بین المللی و درک کافی از تغییرات داخلی 
ضربه جدی از تحریم های همه جانبه متحمل نشده است.

پیروزبخت تاکید کرد: به دلیل اهمیت مساله رونق تولید، 
مسائل مربوط به ایمنی و سلامت واحدهای تولیدی در 

فضای تعامل و همکاری پیش رفته است.
وی اظهار داشت: نگاه های سنتی استاندارد کشور به 
سوی نگاه های نوین در حال حرکت بوده و در وضع قوانین 
جدید هم رویکردهای نوین بسیار پررنگ دیده شده است.

وی خاطرنشان کرد: طبق قانون تقویت و توسعه نظام 
استاندارد، استانداردسازی باید در تمام کشور و در تمام 
عرصه ها نهادینه گردد. پیروز بخت تصریح کرد: آخرین 
و به روزترین معیارهای استاندارد در قانون جدید تقویت و 

توسعه نظام استاندارد در حال اجرا می باشد.
مساله کیک های حاوی قرص توطئه ای برای 

اخلال در نظام تولید بود
رییس سازمان ملی استاندارد در ادامه تاکید کرد: کیک 

های حاوی قرص یک مساله توطئه آمیز و نمایان برای 
اخلال در نظام تولید و صادرات بود.

وی اضافه کرد: بیش از ۴ هزار نمونه گیری و بازرسی 
تولیدی  های  کیک  برخی  از  قرص  شدن  پیدا  از  بعد 
انجام گرفت. پیروز بخت ابراز کرد: معیارهای استاندارد 
ملی ایران در بیش از ۷۰ کشور دارای مقبولیت است که 
ظرفیت مطلوبی را برای صادرات کالاهای ساخت داخل 
ایجاد کرده است. وی تاکید کرد: تایید صلاحیت، انطباق 
سازی، اندازه شناسی و تایید بهره وری از موضوعاتی بوده 
که به صورت دقیقی برای افزایش کیفیت کالاهای داخلی 

در سازمان ملی استاندارد دنبال می گردد.
وی اظهار داشت: در طرح»طاها« و اندازه گیری از اوزان 
و ترازوهای سطح بازار از ابتدای امسال بیش از ۴۰۰ هزار 

بازرسی انجام و ۵۰ هزار نمونه گیری صورت گرفته است.

رییس سازمان ملی استاندارد: 

محصولات با کیفیت روستایی گواهی استاندارد می گیرند

غلامعلی رجایی*
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دانستنی های پزشکی؛

ترفندهایی برای مهار سکسکه 

سکسکه می تواند بلند یا کوتاه مدت باشد که با راهکارهایی ساده می توان آن را مهار کرد. 
رفع سکسکه در تمام افراد 

سکسکه یک اتفاق است که به طور خود به خودی یا در اثر عوامل مختلفی در فرد بروز 
می کند. البته باید بدانید که سکسکه یک علامت است و نه بیماری، به همین دلیل نباید 
از به وجود آمدن آن نگران شوید. سکسکه را نمی توان کنترل کرد، زیرا باید پروسه خود را 
طی کند. معمولا سکسکه در اثر مشکلات گوارشی مانند نفخ و سوء هاضمه ایجاد می شود 
و سکسکه می تواند کوتاه یا بلند مدت باشد، اما اگر طولانی شد فرد مبتلا باید به پزشک 
مراجعه کند. سکسکه یک علامت شایع است که بیشتر مردم در مواقع مختلفی از زندگی 
خود دچار سکسکه می شوند که سکسکه می تواند در هر سنی بروز کند، اما در نوزادی 
بیشتر دیده می شود. هیچ تفاوتی بین زنان و مردان نیست و هر دو آن ها به یک اندازه به 

سکسکه دچار می شوند.
علت اصلی سکسکه

علت اصلی سکسکه مشکلات گوارشی است، اما دلایل مختلف دیگری هستند که 
می توانند در به وجود آمدن آن دست داشته باشند. عواملی مانند؛ مصرف غذا های تند، 
غذا خوردن بیش از اندازه، مصرف الکل، مصرف نوشیدنی های گازدار، تغییر سریع در دما، 
بلعیدن هوا هنگام جویدن و استرس عاطفییا هیجان از جمله دلایلی هستند که می توانند 

در به وجود آمدن سکسکه موثر باشند.
بهترین راهکار ها برای رفع سکسکه

یکی از روش ها از کار انداختن عصب واگ است، زیرا موجب ایجاد سکسکه می شود. 
افراد می توانند هنگام ابتلا به سکسکه آب سرد بنوشند یا لیموترش بجوند. البته خوردن 

یک قاشق غذاخوری عسل طبیعی هم بدون تاثیر نخواهد بود.
سکسکه  موجب  که  است  انقباضاتی  و  اسپاسم  یا  دیافراگم  کردن  آرام  دیگر  راه حل 
می شوند. یکی از روش های این عمل حفظ دی اکسید کربن در بدن است که با حبس 

نفس به مدت ده ثانیه یا تنفس در یک کیسه کاغذی اتفاق می افتد.
افراد می توانند با خم کردن زانو به سمت قفسه سینه خود فشاری را ایجاد کنند تا دیافراگم 
خود را تحت تأثیر قرار دهند و جلوی انقباضات عامل سکسکه را بگیرند. برای فشرده شدن 
قفسه سینه می توانید به سمت جلو نیز خم شوید. در حین این کار نفس های عمیق بکشید 

تا اسپاسم دیافراگم برطرف شود.
افراد در این مواقع سعی کنند با دهان و بینی بسته موجب ایجاد بازدم هوا شوند. از این 
تکنیک برای افزایش فشار به عصب واگ، گلو، سینوس ها و گوش داخلی استفاده می شود. 
برخی افراد از این شیوه تنفس برای متوقف کردن آریتمی قلبی هم استفاده می کنند. اما 

برای سکسکه مناسب تر است، زیرا عصب واگ را تا حدودی از کار می اندازد.
عصاره نعناع فلفلی در درمان سکسکه بسیار مؤثر است، زیرا با شل کردن ماهیچه چلانگر 
مری آروغ را متوقف می کند. یک قطره از عصاره نعناع فلفلی را به سقف دهانتان خود بمالید 

تا عصب واگ تحت تأثیر قرار بگیرد. با کاهش انقباضات، سکسکه نیز متوقف می شود.
یکی از علت های سکسکه مداوم می تواند رفلاکس معده باشد. علاوه بر سکسکه 
ممکن است سوزش معده، طعم تلخی در دهان، خشکی دهان، بوی بد دهان، آروغ و 
نفخ شکم را تجربه کنید. رژیم غذایی مهم ترین عامل در درمان رفلاکس معده است. 
باید در انتخاب غذا ها دقت کرده، به آرامی غذا بخورید و آن را به خوبی بجوید. به جای سه 
وعده غذای بزرگ، وعده های کوچک تر با تعداد بیشتر در روز میل کنید. با درمان رفلاکس 
اسیدی، سکسکه نیز درمان می شود. استرس نیز یکی از شایع ترین  علت های سکسکه 
کوتاه مدت است. اگر فرد در اثر استرس دچار سکسکه شد باید روزانه در راستای کاهش 
استرس خود تلاش کند. زمان بیشتری را در طبیعت سپری کرده و از عصاره های طبیعی 
گیاهان مانند اسطوخودوس و بابونه رومی استفاده شود. یکی از راه های موثر درمان به 
صورت طب سنتی است. البته طب سوزنی در درمان سکسکه های مداوم بسیار مؤثر 
است. این روش عصب هایی که مسئول سکسکه هستند را آرام می کند. به خاطر داشته 
باشید که سکسکه ها نیازمند مراقبت های پزشکی نیستند، اما در صورت تبدیل شدن به 
یک مشکل بلند مدت، درمان های پزشکی برای سکسکه وجود دارند. در صورت جواب 
از روش های  دیگر  یکی  کنید.  استفاده  آخر  مرحله  از  بالا می توانید  ندادن روش های 
درمان، جراحی عصب فرنیک است. این درمان معمولا به عنوان آخرین راه حل در درمان 
سکسکه های مزمن مورد استفاده قرار می گیرد. پس در صورت مواجه با این علامت اصلا 

نگران نشوید، زیرا به راحتی رفع خواهد شد.

غذاهای کنسروی منشاء ابتلا به بوتولیسم
سالانه حدود ۱۰۰ نفر در کشور به بوتولیسم که یک بیماری فلج کننده جدی و نادر است 

از طریق مسمومیت غذایی با مصرف غذاهای کنسروی مبتلا می شوند. 
مسعود مردانی عضو هیات موسس مرکز تحقیقات بیماری های گرمسیری و عفونی 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی روز پنجشنبه در گفت و گو با خبرنگار حوزه سلامت 
ایرنا افزود: بوتولیسم بیماری است که از طریق مسمومیت غذایی با خوردن غذاهای 
کنسروی و جوشانده نشده، ایجاد می شود. وی اظهار داشت: دوبینی، دهان خشک، 
تغییر صدا، اشکال در بلع و فلج اندام ها از علائم این بیماری بوده بیماران ممکن است 
هفته ها یا ماه ها در بخش مراقبت های ویژه  بستری شوند و از دستگاه بادگیر استفاده کنند 

تا فلج ماهیچه ها از بین برود.
این متخصص بیماری های عفونی ادامه داد: علائم مسمومیت ناشی از مصرف غذای 
آلوده به این سم حدود ۱۸ تا ۳۶ ساعت پس از مصرف دیده می شود و اگر به موقع 
تشخیص داده نشود حتی به مرگ و میر نیز منجر خواهد شد. مردانی تصریح کرد: غذاهای 
کنسروی مانند تن ماهی، لوبیا چیتی و غیره، کشک و پنیرهای محلی زمینه ساز ابتلا به 
بوتولیسم هستند و افراد حتما باید قبل از مصرف مواد غذایی کنسروی آن ها را به مدت 
۱۵ تا ۲۰ دقیقه خوب بجوشانند یا خوب تفت دهند. وی اظهار داشت: از خوردن غذاهای 
آماده اگر قوطی آنها ورم کرده یا اگر بوی ماندگی می دهد، خودداری شود و هرگز غذا را 
در هوای اتاق رها نکنید زیرا عامل بیماری در هوا و خاک وجود دارد و به راحتی روی غذا 
نشسته و رشد می کند. به گفته مردانی، قبل از مصرف پنیرهای محلی و کشک از سالم 
بودن آن ها مطمئن شوید در غیر این صورت اگر سم بوتولیسم در مراحل اولیه وارد دستگاه 
گوارش شود،  باید  به محض دیدن علائم غیرعادی در بدن به پزشک گوارش مراجعه کرده 
تا با انجام معاینات دقیق بتوان این سم را خارج کرد در غیر این صورت وجود این باکتری 
در بدن بسیار خطرناک است و زندگی فرد را مختل خواهد کرد. بوتولیسم نوعی فلج شل 
پائین رونده است که به صورت حاد حمله می کند و در اثر بلع یا جذب توکسین تولید و 
به وسیله »کلستریدیوم بوتولینوم«، ایجاد می شود. توکسین بوتولینیوم قوی ترین و مرگ 
بارترین توکسین دنیاست و فلج ناشی از آن می تواند به دلیل وقفه تنفسی ناشی از فلج 
عضلات تنفسی به سرعت منجر به مرگ شود. به همین دلیل بیماری یک اورژانس پزشکی 
است. تشخیص فوری و مداوا می تواند از عوارض، مرگ و میر جلوگیری کند زیرا اغلب،  

انواع بوتولیسم ها با آنتی توکسین درمان می شوند.

سلامت 

ژل آلوئه ورا حاوی ترکیبات ضد میکروب و مرطوب کننده است 
که به حذف باکتری های مسبب بوی بد پا کمک می کند. 

بوی بد پا شرایطی است که هر فردی می تواند گاهی اوقات 
در زندگی خود آن را تجربه کند. این شرایط می تواند به واسطه 
فعالیت برخی انواع باکتری که همراه با عرق و گرد و خاک در 
تماس با پوست قرار می گیرند و بدون هیچ گونه هشدار قبلی 

شکل بگیرد.
به نقل از "استپ تو هلث در شرایطی که محصولات مختلفی 
برای کمک به خشک نگه داشتن پاها و پیشگیری از بروز بوی 
بد آنها در دسترس هستند، برخی روش های درمان خانگی نیز 
برای مقابله با این شرایط وجود دارند که به تنهایی یا همراه با 

محصولات تجاری می توانید از فواید آنها بهره مند شوید.
آلوئه ورا و روغن درخت چای

ژل آلوئه وراحاوی ترکیبات ضد میکروب و مرطوب کننده است 
که به حذف باکتری های مسبب بوی بد پا کمک می کند. این 
روش درمان به واسطه ترکیب با خواص ضد باکتری و طراوت 
بخش روغن درخت چای می تواند از بروز قارچ های پا پیشگیری 

کند.
مواد تشکیل دهنده: 

۳ قاشق غذاخوری ژل آلوئه ورا )۴۵ گرم(
۶ قطره روغن درخت چای

روش کار: 
ژل آلوئه ورا و روغن درخت چای را در یک طرف کوچک با هم 

ترکیب کنید.
این ترکیب را روی پاهای خود مالیده و اجازه دهید برای ۲۰ تا 

۳۰ دقیقه به همان حالت باقی بماند.
سپس، پاهای خود را با آب گرم شستشو دهید.

این کار را تا زمانی که بوی بد پا به طور کامل از بین برود هر روز 
انجام دهید.

مریم گلی و جو دوسر
شما می توانید بقایای عرق و باکتری هایی که موجب بوی 
ناخوشایند پا می شوند را با ترکیبی از قدرت بوزدایی مریم گلی و 

خواص جذب جو دوسر از بین ببرید.

مواد تشکیل دهنده: 
۳ برگ مریم گلی

۳ قاشق غذاخوری جو دوسر )۳۰ گرم(
روش کار: 

برگ های مریم گلی را خرد کرده و با جو دوسر مخلوط کنید.
این ترکیب را درون کفش های بدبوی خود پخش کرده و اجازه 

دهید برای ۱۲ ساعت به همان حالت باقی بماند.
این کار را تا زمانی که بوی بد کفش به طور کامل از بین برود 

تکرار کنید.
گیاه دم اسبی

خواص بوزدایی و ضد میکروب گیاه دم اسبی آن را به گزینه 
ای خوب برای تمیز و بی بو نگه داشتن پاها تبدیل می کند. 
همچنین، استفاده از این گیاه در حمام به کسب آرامش بیشتر و 
همچنین بهبود گردش خون و کاهش خستگی کمک می کند.

مواد تشکیل دهنده: 
۳ قاشق غذاخوری گیاه دم اسبی )۴۵ گرم(

۲ پیمانه آب )۵۰۰ میلی لیتر(

روش کار: 
آب و گیاه دم اسبی را در یک ظرف ریخته و روی حرارت قرار 

دهید.
از به جوش آمدن آب اجازه دهید پنج دقیقه به آرامی  پس 
بجوشد و پس از آن ظرف را از روی حرارت برداشته و اجازه 

دهید خنک شود.
زمانی که به دمای مطلوب رسید، این ترکیب را در یک ظرف 

بزرگ بریزید.
پاهای خود را برای ۲۰ دقیقه در این ترکیب قرار دهید.

این کار را دو تا سه بار در هفته انجام دهید.
رزماری

رزماریگیاهی با خواص قابض است و می تواند محیطی که 
میروارگانیزم ها برای تکثیر استفاده می کنند را تغییر دهد. 
استفاده از رزماری می تواند به کاهش تعداد قارچ و باکتری ها 
منجر شده، در شرایطی که به نرم شدن بخش هایی که می 

توانند به پینه یا کالوس تبدیل شوند نیز کمک می کند.
مواد تشکیل دهنده: 

۳ قاشق غذاخوری رزماری خشک شده )۴۵ گرم(
۲ پیمانه آب )۵۰۰ میلی لیتر(

روش کار: 
رزماری را در آب ریخته و آن را روی حرارت قرار دهید تا به 

جوش آید و برای سه تا پنج دقیقه به آرامی بجوشد.
این  و اجازه دهید  سپس یک درپوش روی ظرف قرار داده 

ترکیب برای ۱۰ دقیقه دم بکشد.
این ترکیب را از یک صاف عبور داده و در یک ظرف بزرگ 

بریزید.
پاهای خود را در ظرف قرار داده یا با استفاده از یک بطری 

اسپری روی بخش های خاص اسپری کنید.
این کار را هر روز تکرار کنید.

جوش شیرین و روغن لیمو ترش
این دئودورانت طبیعی به تنظیم pH پوست به منظور پیشگیری 
از رشد باکتری هایی که می توانند موجب عفونت ها و بوی بد 
شوند، کمک می کند. خواص جاذب ترکیب جوش شیرین و 
روغن لیمو ترش به از بین بردن عرق کمک می کند، در شرایطی 
از بین بردن سلول های مرده پوست و  برای  برداری  که لایه 

ناخالصی های دیگر را نیز ممکن می کند.
مواد تشکیل دهنده: 

۳ قاشق غذاخوری جوش شیرین )۳۰ گرم(
۶ قطره روغن لیمو ترش

آب )در صورت نیاز(
روش کار: 

جوش شیرین را در یک ظرف ریخته و روغن لیمو را به آن اضافه 
کنید.

از مقداری آب برای ترکیب مواد و ایجاد یک خمیر استفاده 
کنید. این خمیر را روی پاهای خود از جمله بین انگشتان پا 

بمالید و اجازه دهید ۲۰ دقیقه به همان حالت باقی بماند.
سپس، پاهای خود را با آب گرم شستشو دهید و این کار را 

حداقل سه بار در هفته انجام دهید.
در صورت تمایل، شما می توانید بدون افزودن آب از ترکیبی 

خشک درون کفش خود استفاده کنید.

در صورت عدم درمان مناسب، گلودرد استرپتوکوکی می تواند موجب بروز برخی 
عوارض شود. به عنوان مثال، شما می توانید تب روماتیسمی را تجربه کنید که مفاصل 

و سییستم عصبی را تحت تاثیر قرار می دهد. 
گلودرد میکروبی یا گلودرد استرپتوکوکی یک عفونت باکتریایی است که می تواند 

موجب احساس درد و خراشیدگی در گلو شود. 
به نقل از "اکتیوبیت"، در صورت عدم درمان، گلودرد استرپتوکوکی می تواند به 
عوارضی مانند التهاب کلیه یا تب روماتیسمی منجر شود. تب روماتیسمی نیز می تواند 

به ملتهب و دردناک شدن مفاصل، بروز راش پوستی یا آسیب دریچه قلب منجر شود.
گلودرد استرپتوکوکی بیشتر در کودکان شایع است اما می تواند افراد در هر سنی 
را تحت تاثیر قرار دهد. اگر شما یا فرزندتان با نشانه ها یا علائم گلودرد استرپتوکوکی 
مواجه هستید برای بررسی دقیق شرایط و دریافت درمان باید به پزشک مراجعه کنید. 

در ادامه با این بیماری بیشتر آشنا می شویم.
گلودرد استرپتوکوکی مشابه سرماخوردگی یا آنفلوآنزا نیست 

اگرچه گلودرد استرپتوکوکی دارای برخی علائمی مشابه با علائم سرماخوردگی یا 
آنفلوآنزا است، اما عوامل بیماری زای متفاوتی موجب هر یک از این بیماری ها می 
شوند. به عنوان مثال، بیشتر موارد سرماخوردگی از راینوویروس ها یا کروناویروس ها 
ناشی می شوند. همچنین، دانشمندان می توانند سویه های آنفلوآنزا را جدا کنند و بر 

همین اساس قادر به تولید واکسن آنفلوآنزا هستند.
گلودرد استرپتوکوکی، به ویژه در صورت عدم درمان، همانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا 
بسیار واگیردار است. چهار سویه اصلی از استرپتوکوک وجود دارند که شامل گروه های 
A، B، C و G می شوند. شما احتمالا باید بیشتر نگران گروه A باشید که موجب علائم 
تنفسی فوقانی و تب مرتبط با گلودرد استرپتوکوکی می شود. این در شرایطی است که 
گروه B موجب بیماری می شود که خطرات جدی برای جنین زنان باردار را موحب می 
شود. اگر باردار هستید باید برای حصول اطمینان از سلامت نوزاد آزمایش های لازم را 

طی این دوران انجام دهید.
یک سیستم ایمنی ضعیف می تواند شما را در معرض خطر قرار دهد 

عوامل مختلفی در ابتلا به گلودرد استرپتوکوکی نقش دارند که مهم ترین آن قرار 
گرفتن در معرض میکروب است. با این وجود، سلامت کلی شما نیز نقش مهمی در 
ابتلا به بیماری ایفا می کند. همچنین، شرایط سلامت شما بر طول دوره بیماری نیز 

تاثیرگذار است.
به عنوان مثال، اگر سیستم ایمنی بدن شما به واسطه ویروس اچ آی وییا اختلالی 
دیگر در معرض خطر قرار گرفته باشد، ممکن است هرچه بیشتر مستعد ابتلا به گلودرد 
استرپتوکوکی باشید. همچنین، سیستم ایمنی ضعیف و در معرض خطر قرار گرفته 

احتمال ابتلا به گلو درد ناشی از یک عفونت قارچی را افزایش می دهد.
گلودرد استرپتوکوکی به سرعت وارد عمل می شود 

اگر به گلودرد استرپتوکوکی مبتلا شوید، میکروب ها در ارسال پیام خود تاخیر 

نخواهند داشت. گلو درد معمولا به سرعت شکل می گیرد. همچنین، فرد تورم و قرمزی 
لوزه ها همراه با لکه ها یا رگه هایی سفید رنگ از چرک را تجربه خواهد کرد.

البته، ممکن است شما این علائم را تجربه کنید اما به گلودرد استرپتوکوکی مبتلا 
نباشید. ذکر این نکته اهمیت دارد زیرا افراد بسیاری به پزشک خود اصرار می کنند تا 
برای درمان بیماری آنها آنتی بیوتیک تجویز کند. در شرایطی که آنتی بیوتیک می تواند 
با استرپتوکوک که یک باکتری بیماری زا است مقابله کند اما تجویز آنتی بیوتیک در 
مواردی که فرد با سرماخوردگی یا آنفلوآنزا با منشا ویروسی مواجه است کمکی به درمان 
بیماری نخواهد کرد. مصرف بی دلیل و بیش از حد آنتی بیوتیک ها می تواند به شکل 

گیری سویه های مقاوم تر میکروب ها منجر شود.
علائم شامل حالت تهوع و استفراغ می شوند 

گلودرد استرپتوکوکی می تواند هر فردی در هر سنی را تحت تاثیر قرار دهد اما این 
بیماری بیشتر بین کودکان شایع است. توسعه پادتن ها برای مقابله با باکتری ها در 
کودکان همچنان تکمیل نشده است. در نتیجه، آنها اغلب علائم شدیدتری مانند 

حالت تهوع و استفراغ را تجربه می کنند.
تامین آب مورد نیاز بدن زمانی که بیمار حالت تهوع و استفراغ را تجربه می کند از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. به دلیل احساس درد در گلو ممکن است تمایلی به 
مصرف غذا و نوشیدنی نداشته باشید اما باید تعادل مایع در بدن خود را حفظ کنید. 

کم آبی بدن می تواند احساس بدتری در شما ایجاد کند.
احتمالا با تب مواجه خواهید شد 

بیمار مبتلا به سرماخوردگی کمتر تب می کند اما این علامت در عفونت های 
استرپتوکوکی شایع است. همانند گلو درد، این تب نیز معمولا سریع ظاهر می شود. 
تب ممکن است از مرز ۱۰۱ درجه فارنهایت )۳۸ درجه سانتیگراد( عبور کند، از این رو، 
باید به دمای بدن توجه داشته باشید. دمای بالای بدن می تواند به عوارض سلامت 

دیگر منجر شود.
اگر تب به ۱۰۳ درجه فارنهایت )۳۹.۴ درجه سلسیوس( یا بیشتر رسیده است باید 

کمک پزشکی فوری دریافت کنید.
گلودرد استرپتوکوکی به راحتی پخش می شود 

آیا هنگام سرفه یا عطسه همچنان با دست جلوی دهان خود را می گیرید؟ اگر این 
گونه است، هر چیزی که لمس می کنید می تواند با میکروب ها آلوده شود. گلودرد 
استرپتوکوکی بسیار واگیردار است، از این رو، باید از روش های مناسب برای پیشگیری 

از پخش شدن آن استفاده کنید.
هنگام عطسه و سرفه از یک دستمال برای پوشاندن دهان و بینی خود استفاده کنید. 
اگر دستمال در دسترس شما نیست از آستین لباس نزدیک شانه و نه دست خود 

استفاده کنید. از این طریق احتمال انتقال میکروب ها به فرد دیگر کاهش می یابد.
یک دستگاه رطوبت ساز می تواند مفید باشد 

دستگاه های رطوبت ساز می توانند به شکل گیری احساس بهتر در فرد بیمار به 

واسطه مرطوب نگه داشتن مسیرهای بینی و گلو کمک کنند. استفاده از این دستگاه 
ها در وهله نخست ممکن است از ابتلا به بیماری نیز پیشگیری کند. بینی نخستین 
خط دفاعی در برابر میکروب ها است و زمانی که مسیرهای بینی بسیار خشک هستند، 

محیط بهتری برای ورود و فعالیت میکروب ها فراهم می شود.
دستگاه های رطوبت ساز دارای اسانس سوز می توانند فواید بیشتری را نیز ارائه کنند. 
روایحی مانند وینترگرین و نعناع بیابانی گیرنده های بو در بینی را تحریک می کنند. از 
آنجایی که ذهن به بدن شما می گوید چه کاری انجام دهد، پژوهشگران بر این باورند که 

آروماتراپی یا رایحه درمانی می تواند به تقویت سیستم ایمنی نیز کمک کند.
بستنی یخی مصرف کنید 

به دلیل احساس درد در گلو، فرد مبتلا به گلودرد استرپتوکوکی ممکن است تمایل 
چندانی به غذا خوردن نداشته باشد. اما بدن برای مبارزه با عفونت به کالری نیاز دارد. 
مصرفی بستنی یخی می تواند به تسکین گلودرد و دریافت مقداری مواد مغذی کمک 
کند. اگر یک سبک زندگی بدون لبنیات را دنبال می کنید می توانید از بستنی های 

وگان استفاده کنید.
افزون بر این، نوشیدنی های گرم ممکن است به تسکین گلو درد و تقویت سیستم 
ایمنی کمک کنند. انواع مختلف چای حاوی آنتی اکسیدان هایی برای مبارزه با 
رادیکال های آزاد و کمک به بهبودی هستند. برخی پژوهش ها نشان داده اند که 
کاتچین های موجود در چای می توانند به نابودی برخی ویروس ها کمک کنند. اگرچه 
گلودرد استرپتوکوکی منشا باکتریایی دارد، شما می توانید از این طریق خطر ابتلا به 

یک عفونت ثانویه را کاهش دهید.
از مصرف آب پرتقال پرهیز کنید 

در شرایطی که آب پرتقالحاوی سطوح بالای ویتامین C است، اما اسید سیتریک 
موجود در آن می تواند دیواره داخلی گلو را تحریک کند. اگر قصد دارید مصرف 
ویتامین C خود را افزایش دهید بهتر است تا زمان بهبودی کامل گلودرد استرپتوکوکی 

از مکمل ها استفاده کنید.
تواند موجب تحریک  نیز می  تند  این، کپسایسین موجود در غذاهای  بر  افزون 
مسیرهای هوایی متورم بیمار شود. در زمان ابتلا به گلودرد استرپتوکوکی بهتر است 
غذاهایی ساده و با چاشنی کم مصرف کنید. یک کاسه سوپ سبزیجات می تواند 

بدون تشدید درد گلو برخی مواد مغذی را نیز در اختیار بدن شما قرار دهد.
باید در خانه بمانید 

اگر ابتلا به گلودرد استرپتوکوکی در شما تشخیص داده شده است، پس از آغاز دوره 
مصرف آنتی بیوتیک باید حداقل برای ۲۴ ساعت نخست در خانه بمانید. در غیر این 

صورت، خطر انتقال بیماری به دیگران وجود دارد.
همچنین، استراحت کافی به تسریع روند بهبودی کمک می کند. اعمال فشار بیش 
از حد به بدن می تواند به تشدید بیماری منجر شود و زمان بیشتری را دور از مدرسه یا 

محل کار خود سپری کنید.
دست های خود را به طور منظم شسته و از محصولات ضد عفونی کننده 

استفاده کنید 
شستشوی منظم دست ها و ضدعفونی کردن آنها یکی از بهترین اقدامات برای 
پیشگیری از سرایت بیماری به دیگران است. پیش از این که آبکشی را انجام دهید، 

دست های خود را حداقل ۱۵ تا ۲۰ ثانیه با صابون بشویید.
اگر به آب و صابون دسترسی ندارید می توانید از محصولات ضد عفونی کننده 
دست برای پیشگیری از پخش شدن میکروب ها استفاده کنید. دست های خود را 
تا زمانی که ژل ضد عفونی کننده را تا زمانی که به خوبی جذب شده و خشک شود 

به هم بمالید.
شما می توانید با عوارض گلودرد استرپتوکوکی مواجه شوید 

در صورت عدم درمان مناسب، گلودرد استرپتوکوکی می تواند موجب بروز برخی 
عوارض شود. به عنوان مثال، شما می توانید تب روماتیسمی را تجربه کنید که مفاصل 
و سییستم عصبی را تحت تاثیر قرار می دهد. همچنین، گلودرد استرپتوکوکی می تواند 
موجب آسیب بلند مدت به قلب و دریچه های آن شود، از این رو، دریافت درمان مناسب 

اهمیت دارد.
از دیگر عوارض گلودرد استرپتوکوکی می توان به اوتیت مدیا یا گسترش عفونت 
به گوش میانی اشاره کرد. این بیماری می تواند موحب بروز مشکلاتی در تعادل و 
هماهنگی بیمار شود. همچنین، احتمال ابتلا به سینه پهلو یا سندرم شوک سمی 

وجود دارد. در برخی موارد، آبسه های دردناک در گلو شکل می گیرند.
اگر فکر می کنید به گلودرد استرپتوکوکی مبتلا شده اید برای بررسی دقیق شرایط 
به پزشک مراجعه کنید. شما می توانید با یک دوره مصرف آنتی بیوتیک و استراحت 

کافی، بهبودی سریع را تجربه کرده و به روند عادی زندگی خود بازگردید.

روش خانگی برای مقابله با بوی بد پا 

دانستنی هایی درباره گلودرد میکروبی 

بیماری عروق کرونر قلب، یکی از مهم ترین و رو به رشدترین بیماری هایی است که افراد زیادی را در سرتاسر جهان درگیر خود کرده است. 
محققان برای کاهش بارهای روانی تأثیرگذار در این بیماری، استفاده از روش های غیردارویی را به بوته آزمایش گذاشته و به نتایج جالبی 
رسیده اند.  اگرچه در دو دهه اخیر پیشرفت های زیادی در درمان بیماران قلبی اتفاق افتاده است، اما شیوع بیماری کرونری قلب همچنان در 
حال افزایش است، به طوری که نزدیک به ۱۵ میلیون نفر در جهان به این بیماری مبتلا هستند. طبق گزارش های محققین، این بیماری برای 
خدمات سلامت ملی نیز بسیار پرهزینه است. برای مثال، فقط در کشور آمریکا در سال ۲۰۰۷ برآورد هزینه های مستقیم و غیرمستقیم این 
بیماری حدود ۲.۳۳ میلیون دلار بوده است و اکثر هزینه ها صرف مخارج بیمارستانی شده است. این بیماری صرف نظر از ایجاد محدودیت 
در فعالیت جسمی، موجب قطع تعاملات اجتماعی، ایجاد فشارهای روانی، اضطراب، و افسردگی، کاهش نشاط، افزایش وابستگی و 
همچنین بازنشستگی زودرس در بیماران می شود و درنتیجه تأثیراتی بسیار منفی بر کیفیت زندگی دارد. عواملی نظیر حالات اضطرابی 
و افسردگی، استرس های اجتماعی، تعارض و رفتار خصمانه به بیان محققان می توانند به انقباض نابهنجار عروق کرونری، افزایش انسداد 
شریان کرونری، بی نظمی های بدخیم ضربان قلب و درنتیجه ناتوانی قلب منجر شوند. به علاوه، استرس های روانی اجتماعی حاد و مزمن و 
هیجانات منفی می توانند شاخص های ایجادکننده بیماری های کرونر قلبی را تحت تأثیر قرار دهند. درواقع عوامل روانی - اجتماعی به طور 
مستقیم یا به واسطه عوامل خطر فیزیولوژیک، احتمال ابتلا به بیماری قلبی را افزایش می دهند و بایستی برای رهایی از آن ها، چاره مؤثری 
اندیشید. در رابطه با این موضوع، پژوهشگران دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمانشاه، مطالعه ای را انجام داده اند که در آن اثربخشی روش های 
غیر دارویی نظیر درمان های شناختی- رفتاری، موسیقی درمانی و تن آرامی رفتاری بر کاهش اضطراب و افسردگی بیماران عروق کرونری 
مورد ارزیابی علمی واقع شده است. در این پژوهش که با مشارکت ۵۲ نفر از بیماران عروق کرونر قلبی بستری در بیمارستان قلب امام علی 
)ع( شهر کرمانشاه و در سه گروه انجام شده است، محققان، یک پروتکل درمانی را به صورت برگزاری ۱۰ جلسه درمانی شناختی – رفتاری، 
۱۰ جلسه تن آرامی رفتاری و ۷ جلسه موسیقی درمانی روی افراد فوق الذکر اجرا کرده اند. این محققان سپس، داده های به دست آمده را با 
استفاده از کامپیوتر و از طریق روش های آماری، تجزیه وتحلیل کرده اند. نتایج به دست آمده از این کار علمی نشان می دهد که اثربخشی درمان 
شناختی – رفتاری بر کاهش اضطراب و افسردگی بیماران عروق کرونری بیشتر از دو درمان موسیقی درمانی و تن آرامی رفتاری است. سعیده 
السادات حسینی، استادیار گروه روانشناسی دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمانشاه و همکارانش که در کنار هم، این پژوهش جمعی را انجام 
داده اند، در این خصوص می گویند: »بررسی و مقایسه سه روش غیردارویی بر بیماران کرونر قلبی نشان داد که هر سه روش مورد مطالعه 
دارای تأثیری مطلوب بر اضطراب و افسردگی هستند اما درمان های شناختی – رفتاری به نحو مطلوب تری بر اضطراب و افسردگی بیماران 
تأثیرگذارند. تن آرامی و پس ازآن موسیقی درمانی با تفاوت بسیار ناچیز، در رده های بعدی قرار می گیرند«. این محققان با توجه به یافته های 
پژوهش خود، پیشنهاد داده اند: »لازم است جهت تسکین و تخفیف اضطراب و افسردگی بیماران از این گونه روش ها استفاده شود و ازآنجاکه 
اضطراب بر وضعیت بیماران و نتیجه روش های تشخیصی تأثیر قابل توجهی دارد، پیشنهاد می شود پرستاران، روش های غیردارویی و بدون 

عارضه کاهنده اضطراب مانند تن آرامی رفتاری و موسیقی درمانی را به کار ببرند«.

چند روش آسان برای کنترل فشار روانی در بیماران قلبی
مطالعات اخیر نشان داده است که ساعت بدن نقش بسیار مهمی در ابتلا به انواع بیماری ها از جمله فیبروز ریوی، سرطان، عفونت و 
دیابت دارد.  دانشمندان دریافته اند افرادی که به طور منظم بیش از ۱۱ ساعت یا کمتر از ۴ ساعت می خوابند، ۲-۳ برابر بیشتر از افرادی 
که به مدت ۷ ساعت در روز می خوابند، مبتلا به بیماری غیرقابل درمان فیبروز ریوی هستند. آن ها این ارتباط را به ساعت بدن نسبت 

می دهند.
این مطالعه همچنین نشان می دهد که تغییر ساعت بدن، باعث کاهش فیبروز را در شرایط in vitro شده و بستری مناسب برای این 

بیماری غیر قابل درمان را ایجاد می کند. در آمریکا حدود ۵ هزار نفر در سال به دلیل ابتلا به این بیماری جان خود را از دست می دهند.
یک تیم تحقیقاتی از دانشگاه های منچستر، آکسفورد، نیوکاسل، دانشگاه کالج لندن و تورنتو ابعاد مختلف این بیماری را مورد برررسی و 
کنکاش قرار دادند که نتیجه آن توسط شورای تحقیقات پزشکی و Wellcome Trust در مجموعه مقالات آکادمی ملی علوم منتشر شد.

ساعت داخلی بدن ما تقریباً هر سلول بدن را تنظیم می کند و چرخه های ۲۴ ساعته را در فرآیند هایی مانند خواب، ترشح هورمون و 
متابولیسم انجام می دهد. در ریه ها، ساعت عمدتا در معابر اصلی حمل کننده هوا )مجاری هوایی( قرار دارد. این تیم دریافتند که در 

مبتلایان به فیبروز ریه، این نوسانات ساعت در فضا های هوایی کوچک به نام آلوئولی بیشتر است.
مطالعات انجام شده بر روی موش ها نشان داد که با تغییر در مکانیسم ساعت می توان فرآیند فیبروتیک را مختل کرده و احتمال ابتلا 
به فیبروز ریوی را افزایش داد. همچنین محققان با استفاده از داده های انسانی از Biobank انگلستان دریافتند که فیبروز ریوی می تواند 
رابطه نزدیکی با مدت زمان خواب )کوتاه یا طولانی( داشته باشد. ارتباط بین مدت زمان خواب و فیبروز ریه از نظر قدرت با سایر عوامل 
خطرناک شناخته شده برای این بیماری مشابه است. به گفته محققان احتمال ابتلا به فیبروز ریوی در افرادی که به طور مرتب ۴ ساعت 
یا بیشتر در روز می خوابند، دو برابر بیشتر از افرادی است که روزانه ۱۱ ساعت یا بیشتر و سه برابر بیشتر از کسانی است که ۷ ساعت در روز 

می خوابند. این احتمال در افرادی که تا اواخر شب بیدار هستند و یا شیفت کاری دارند هم وجود دارد.
محققان یافته های خود را با کشف پروتئین ساعت هسته )REVERB( که باعث تولید پروتئین کلیدی در فیبروز ریه )کلاژن( می شود، 
توضیح دادند. به گفته آنها، این یک یافته جالب است زیرا ترکیبات شیمیایی می توانند عملکرد REVERB را از طریق کاهش کلاژن های 
موجود در برش های ریه از افراد مبتلا به این بیماری، تغییر دهند. دکتر جان بلیکلی از دانشگاه منچستر، که هدایت این پروژه را بر عهده 
دارد، می گوید: "فیبروز ریوی یک بیماری ویرانگر و غیرقابل تحمل است. بنابراین، این کشف که ساعت بدن، یک بازیکن کلیدی است 
به طور بالقوه راه های جدیدی را برای درمان یا جلوگیری از آن ارائه می دهد. در مورد مطالعه ارتباط بین فیبروز ریوی و مدت زمان خواب 
باید مطالعات بیشتری انجام شود تا علت و تکرار آن مشخص شود. اگر این نتایج تأیید شود، خوابیدن در زمان بهینه ممکن است تأثیر این 
بیماری ویرانگر را کاهش دهد. " مطالعات قبلی نشان داده اند که ساعت بدن همچنین نقش مهمی در ایجاد عفونت، سرطان و دیابت 

دارد؛ و نقش ساعت در فیبروز،  نشان می دهد که تغییر این نوسانات می تواند به یک روش درمانی مهم تبدیل شود.

 نقش مهم ساعت بدن در ابتلا به بیماری خطرناک فیبروز ریه
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با حضور مراجع تقلید؛

همایش آموزگار فقاهت در قم برگزار شد 

همایش آموزگار فقاهت با هدف تجلیل از مقام علمی مرحوم آیت الله محقق داماد با پیام 
رئیس جمهور و با حضور مراجع تقلید، رئیس قوه مقننه و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 

قم برگزار شد.
همایش آموزگار فقاهت با هدف معرفی شخصیت علمی مرحوم آیت الله محقق داماد 
قبل از ظهر پنج شنبه در تالار همایش های پژوهشکده علامه طباطبایی )ره( تولیت آستان 

مقدس حضرت معصومه )س( برگزار شد.
از مراجع تقلید شیعیان، علی  آیات عظام مکارم شیرازی، سبحانی و جوادی آملی 
لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی و حسین سیمایی صراف دبیر هیئت دولت در این 
مراسم حضور داشتند. در ابتدای این همایش فیلم بیانات رهبر معظم انقلاب که از برگزار 
کنندگان این همایش قدردانی کرده بودند پخش شد و پس از آن پیام رئیس جمهور به 

عنوان یکی از شاگردان آموزگار فقاهت در این مراسم قرائت شد.
تجلیل رهبر انقلاب از مقام علمی و عملی آیت الله محقق داماد  

 رهبر معظم انقلاب اسلامی از مقام علمی و عملی مرحوم آیت الله محقق داماد تجلیل 
کردند.  به گزارش روز پنجشنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، بیانات رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در دیدار اعضای ستاد همایش نکوداشت مرحوم آیت الله محقق 
داماد که در تاریخ ۲۵ آذر ۹۸ برگزار شده بود، صبح روز )پنج شنبه( در محل این همایش 
در قم منتشر شد. حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، مرحوم آیت الله محقق داماد 
را به معنای واقعی کلمه محقق و مدقّق و از ارکان علمی حوزه علمیه قم خواندند و با اشاره 
به کسب فیض علما و فضلای بزرگ از دروس ایشان، گفتند: از خصوصیات مرحوم آقای 
داماد، صراحت ایشان بود، همچنان که در قضیه انجمن های ایالتی و ولایتی نامه امضا، و 
در جلسات شرکت کرد و بعد از حادثه ۱۵ خرداد ۴۲ و بازداشت امام بزرگوار نیز در جلسه ای، 
صریح و بی ملاحظه از امام)ره( حمایت و از کسانی که ایشان را تنها گذاشتند، شکایت کرد.
رهبر انقلاب اسلامی، وجوه ممتاز علمی، عملی، تقوا و مردمی بودن را از دیگر ویژگی های 
آیت الله محقق داماد دانستند و افزودند: با رحلت ایشان، قم یک ضربه علمی خورد، البته 
اکنون کارهای خوبی در خصوص چاپ تقریرات دروسشان انجام شده است و باز هم باید 

هر چه ممکن است از مباحث فقهی ایشان استخراج شود و در اختیار همه قرار بگیرد.
 رییس جمهوری: آیت الله محقق داماد، مرجع تحقیق بود

حجت الاسلام والمسلمین دکترحسن روحانی رییس جمهوری اسلامی  نیز درپیامی 
به همایش »آموزگار فقاهت« آیین نکوداشت مرحوم آیت الله سیدمحمد محقق داماد 
درقم ضمن گرامیداشت جایگاه علمی این عالم برجسته، تاکیده کرده است که آیت الله 
داماد گرچه مرجع تقلید نبود بلکه مرجع تحقیق بود و کرسی تدریس اش ملجا شاگردان 

زرشناس حوزه علمیه قم بود. 
آیت الله جوادی آملی: حوزه علمیه قم نخبه پرور باشد

 آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید نیز دراین همایش  گفت: حوزه علمیه قم 
باید شاگردان نخبه ای تربیت کند که تولیدات آن ها در تاریخ علمی و حوزوی، ماندگار باشد. 
وی به محقق پروری در حوزه علمیه را ضروری دانست و افزود: متاسفانه باوجود امکانات 

فراوان حوزه علمیه این موضوع تاکنون محقق نشده است که باید آسیب شناسی شود.
این مرجع تقلید گفت: کار قضایی، امام جماعت و جمعه واجب است ولی در این امور 
می توان طلبه های متوسط را به کار گرفت و باید شاگردان برجسته و مستعد در حوزه علمیه 
بمانند و با جهد و تلاش و تالیف آثار غنی، امام جماعت و قاضی تربیت کنند. آیت الله 
جوادی آملی گفت: بسیاری از طلبه های باهوش، خوش فکر و مستعد هستند که باید 
توجه به نخبه پروری در این زمینه در صدر اولویت های حوزه های علمیه باشد. وی حرکت 
حوزه علمیه به سمت نخبه پروری را موجب تربیت علمای بزرگ دانست و ادامه داد: مرحوم 
محقق داماد، شاگردان بزرگی مانند شهید بهشتی را تربیت کرد و در میان مسئولان و طلاب 
چنین افرادی وجود دارند که باید این افراد شناسایی و به کار گرفته شوند. وی با تقدیر از 
اقدام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیرامون اهتمام به برگزاری چنین همایش هایی برای 
تجلیل این عالم برجسته گفت: طلبه هایی که در راه کسب علوم دینی به بی راهه نروند، 
بازی نخورند و بازی ندهد، کسانی هستند که بر بال فرشته گام نهاده و کسب معارف دینی 

می کنند.
آیت الله اعرافی: آیت الله محقق داماد دارای نوآوری خاصی در تدریس فقه بود

 مدیر حوزه های علمیه کشور نیز دراین همایش گفت: آیت الله محقق داماد دارای نوآوری 
و ابداع خاصی در تدریس فقه بود و به عنوان یکی از نمونه های بزرگ رجال حوزه محسوب 
می شود. آیت الله اعرافی با اشاره به اینکه حوزه علمیه قم افتخار دارد که در یکصد سال 
گذشته گام های مؤثری برای توسعه فقاهت برداشته است، اظهار کرد: این عالم ربانی 
از نخبگان این دوره حوزه علمیه قم است. وی با بیان اینکه آیت الله محقق داماد معمار 
فقاهت بود، تصریح کرد: حوزه علمیه قم در یکصد سال اخیر باز تأسیس شده و در این 
دوره از نظر توسعه و تعمیق فقاهت توانست گام های مؤثر و شایسته ای بردارد. عضو فقهای 
شورای نگهبان تأکید کرد: حوزه علمیه قم در صد سال گذشته پرورش دهنده پنج نسل 
از علما و مراجع بوده است که نسل نخست شامل بنیان گذار و مؤسس حوزه، نسل دوم 
علمای ثلاث، نسل سوم آیت الله بروجردی و نسل چهارم حضرت امام )ره( و حضرات آیات 
گلپایگانی، اراکی و حائری می شود که مرحوم آیت الله محقق داماد از چهره های درخشان 
این نسل به شمار می رود و نسل پنجم نیز آیات عظام و مراجع کنونی هستند. وی ادامه 
داد: در بین پنج نسل حوزه فقاهت چهره های مطرحی حضور دارند که آیت الله داماد 
از چهره های شاخص حوزه فقاهت به شمار می رود و اگر بخواهیم از پنج نسل مرجعیت 
سخن بگوییم برخی از آنان علما و مراجعی بودند که از نجف به قم آمدند و سرمایه های 

علمی را از نجف به قم آوردند.
آیت الله استادی: طلاب از سیره علمی آیت الله محقق داماد الگو بگیرند

 رئیس شورای سیاستگذاری همایش آموزگار فقاهت نیز دراین همایش گفت: سبک 
زندگی آیت الله محقق داماد در سیره علمی و عملی می تواند برای طلاب الگویی مناسب 
باشد. آیت الله رضا استادی ، اظهار کرد: اگر مردم امروز در ایران به دین پایبند هستند 
این مسئله ریشه در گذشته و یکی بودن سخن و عمل علما و فقها بوده است. وی با بیان 
اینکه دستاوردهای علمی حوزه از بدو تأسیس تا کنون همواره رو به رشد است، تصریح 
کرد: تبیین ویژگی های اخلاقی و رفتاری علمای بزرگ در برگزاری چنین همایش هایی 
بسیار دارای اهمیت است. رئیس شورای سیاستگذاری همایش آموزگار فقاهت، عنوان 
کرد: باید با معرفی علمای شاخص و بیان ویژگی های رفتاری ایشان از آنان در سبک زندگی 
الگو گرفت که در این راستا می شود به شخصیت آیت الله محقق داماد اشاره کرد که سیره 
علمی و عملی ایشان برای طلاب امروز می تواند به عنوان الگویی مناسب مطرح باشد. 
وی با تبیین دلایل تأثیرگذاری علما بین مردم، تصریح کرد: علما و طلاب تنها در زبان خدا 
ترسی را مطرح نمی کردند بلکه در عمل نیز این چنین بودند و همین مسئله موجب شده 

بود سخن آنان در بین مردم نافذ باشد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: »آیت الله محقق داماد« مؤید نهضت انقلاب بود

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  نیز دراین همایش گفت: آیت الله محقق داماد مؤید نهضت 
انقلاب در دهه ۴۰ بود که به همین دلیل رژیم شاهنشاهی از ایشان کینه داشت. سید 
عباس صالحی با بیان اینکه قم در ۱۴ قرن گذشته مهد علوم اسلامی بوده است، اظهار 
کرد: با تأسیس حوزه علمیه توسط آیت الله شیخ عبدالکریم حائری در سال ۱۳۰۱ فصل 

جدیدی به تاریخ این شهر اضافه شد که این عصر یکصد سال اخیر به قم نو شهرت دارد.
وی با تأکید بر اینکه در دوره قم نو که مربوط به صد سال اخیر می شود، علما و فضلای 
بسیاری در حوزه علمیه قم تربیت شدند، گفت: آیت الله محقق داماد یکی از چهره های 
شاخص آسمان فقاهت حوزه علمیه قم در این دوران به شمار می رود. وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی با تأکید بر اینکه قم در دوره جدید با شیخ عبدالکریم حائری شناخته می شود، 
تصریح کرد: آیت الله حائری با نگاه و نفسی جدید، بذری را کاشت که امروز شاهد رویش و 
به ثمر نشستن آن هستیم. وی اضافه کرد: آیت الله محقق داماد ادامه دهنده اندیشه های 
شیخ عبدالکریم حائری است و در سال های آخر حیات مؤسس حوزه علمیه قم به عنوان 
داماد ایشان برگزیده و در حلقه خاص علمی ایشان قرار گرفته است که می توان این عالم 

ربانی را اینگونه توصیف کرد که رهرو اندیشه های شیخ عبدالکریم حائری بود.
آیت الله محقق داماد: نشاط در تحصیل و تدریس مهمترین ویژگی آموزگار فقاهت بود

 فرزند آیت الله العظمی محقق داماد نیز دراین همایش گفت: مرحوم والد ما در زمان 
حیات از نشاط بالایی در تحصیل و تدریس برخوردار بود که از مهمترین ویژگی های ایشان 
محسوب می شود. آیت الله سید مصطفی محقق داماد با اشاره به شرایط خفقانی که در 
زمان رحلت آموزگار فقاهت در قم حاکم بود، اظهار کرد: رژیم شاهنشاهی اجازه نداد که 
خبر رحلت این عالم بزرگ از بلندگوهای حرم اعلام شود و هیچ روزنامه ای در ایران حاضر 
نشد که خبر ارتحال ایشان را منتشر کند. آیت الله محقق داماد اضافه کرد: نشاط و تلاش 
در تحصیل و تدریس از ویژگی های مرحوم والد ما بود. وی با تأکید بر اینکه مراکز بزرگ 
دانشگاهی را در نقاط مختلف دنیا از نزدیک بازدید کرده ام، بیان کرد: با اینکه همه این 
مراکز از نظر علمی در جهان سرآمد بودند هرگز با دوران نخبه پروری که آن زمان در حوزه 
علمیه وجود داشت قابل مقایسه نیست. بخشی از مستند ۲۵۰ دقیقه ای که با هدف 
معرفی شخصیت علمی آموزگار فقاهت در مصاحبه با شاگردان ایشان تهیه شده بود در 
این مراسم پخش شد.  در بخش دیگری از این مراسم، موسوعه ۲۱ جلدی آیت الله محقق 
داماد با حضور آیت الله العظمی جوادی آملی از مراجع تقلید، علی لاریجانی رئیس مجلس 

شورای اسلامی، سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی رونمایی شد.

اجتماعی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره بهره مندی تمام جمعیت شهری 
استان از آب سالم و بهداشتی را از برکات تصویب قانون تشکیل شرکت های آب و 

فاضلاب برشمرد.
دکتر علی جان صادق پورروز چهارشنبه در نشست خبری به مناسبت ۱۱ دی 
سالروز تصویب قانون تأسیس شرکت های آب و فاضلاب در سخنانی از همراهی 
رسانه های استان با شرکت آب و فاضلاب در راستای خدمت رسانی هر چه بهتر به 

مردم قدردانی کرد.
وی قانون تشکیل شرکت های آب و فاضلاب را یکی از قوانین مترقی، پویا و جامع را 
برای خدمت به مردم دانست و اظهار داشت: آثار و برکات تصویب این قانون در همه 
زمینه ها مشهود است که از آن جمله می توان به بهره مندی تمام جمعیت شهری 

استان قم از آب سالم و بهداشتی نام برد.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم وی با بیان اینکه 
بیش از ۵۰ درصد جمعیت شهری قم بهره مندی از خدمات دفع بهداشتی فاضلاب 
را دارند گفت: در حال حاضر ۳۵ درصد جمعیت شهر تحت پوشش قرار دارند و مابقی 

هم در حال اتصال به شبکه هستند.
وی با اشاره به اینکه شرکت آب و فاضلاب استان قم در طول ۲۵ سال عمر خود 
منشاء خدمات بسیار متنوع و ارزنده ای بوده است، خاطرنشان کرد: احداث هشت 
تصفیه خانه آب و فاضلاب، واگذاری بیش از ۴۴۵ هزار انشعاب آب و فاضلاب، اصلاح 
۶۰۰ کیلومتر شبکه آب، توسعه خطوط انتقال آب به طول۱۵۷ کیلومتر و خطوط 
فاضلاب به طول ۱۵ کیلومتر از جمله خدمات شرکت آب و فاضلاب قم از زمان 
تأسیس تاکنون است. دکتر صادق پور احداث ۳۵۱ هزار متر مکعب مخزن ذخیره 
آب، حفر و تجهیز ۷۰ حلقه چاه، احداث چهار نیروگاه خورشیدی و برقابی با توان 
تولید سه هزار و ۱۴۵ کیلووات، راه اندازی و توسعه سامانه های تله متری و GIS  در 
تمام شهر قم، احداث ۴ آزمایشگاه، راه اندازی سامانه تلفنی ۱۲۲ آبفای قم با ارائه ۲۸ 

خدمت را از دیگر خدمات شرکت آب و فاضلاب استان قم برشمرد.
وی با اشاره به تحریم های اقتصادی علیه کشور گفت: با این وجود خدمات حوزه آب 
و فاضلاب به هیچ عنوان متوقف نشده و حتی یک ساعت قطعی عمدی آب نداشتیم 

مگر اینکه بر اثر حوادث این اتفاق افتاده باشد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه با تشدید تحریم ها خدمات 
آب و فاضلاب در سطح کشور ارتقا یافته است خاطرنشان کرد: در حال حاضر عمده 
تجهیزات صنعت آب و فاضلاب کشور در داخل تولید می شود که استان قم در این 

خصوص به ویژه در حمایت از تولید داخلی نقش مهمی ایفا کرده است.
وی در همین راستا به حمایت شرکت آب و فاضلاب استان قم از ساخت اسکروپمپ 
که  حالی  در  گفت:  و  کرد  اشاره  بومی  و  داخلی  تولیدکنندگان  توان  با  فاضلاب 
اسکروپمپ فاضلابی تنها در خارج از کشور تولید می شد اما ما با اعتماد و اطمینان به 
جوانان و متخصصان بومی توانستیم این محصول را در داخل تولید کنیم و به مرحله 
تولید انبوه برسانیم که سالانه می تواند از خروج میلیون ها ارز از کشور جلوگیری کند.

واگذاری بیش از ۴۴۵ هزار انشعاب آب و فاضلاب
دکتر صادق پور در بخش دیگری از سخنان خود به ارائه گزارشی از عملکرد شرکت 
آب و فاضلاب طی سال های ۹۲ تا ۹۸ پرداخت و اظهار داشت: اصلاح و توسعه بیش 
از ۳۳۸ کیلومتر شبکه آب و خطوط انتقال آب، توسعه ۲۶۵ کیلومتر شبکه فاضلاب، 
رسیدگی به بیش از ۱۰۷ هزار حوادث آب و فاضلاب و فروش بیش از ۸۴ هزار و ۶۸۰ 

انشعاب آب و فاضلاب از جمله مهم ترین اقدامات این دوره به شمار می رود.
وی با بیان اینکه در طول یک سال گذشته ۱۵ پروژه آب و فاضلاب با اعتباری بالغ بر 
۱۴۱ میلیارد تومان اجرا و به بهره برداری رسید، یادآور شد: افتتاح ساختمان کلرزنی 
صادقیه، تکمیل پروژه بانک توسعه اسلامی با اجرای سه هزار و ۸۰۰  فقره نصب 
انشعاب فاضلاب، راه اندازی سایت انرژی خورشیدی به ظرفیت ۱۰۰ کیلووات، نصب 
بیش از ۲۷ هزار فقره انشعاب آب و فاضلاب و اجرای ۹۰ کیلومتر شبکه آب و فاضلاب 

از جمله این پروژه ها است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم مطالعه، طراحی و اجرای پروژه فاضلاب 

فاضلاب  تصفیه خانه  طراحی  و  مطالعه  فرعی،  و  اصلی  خطوط  شامل  پردیسان 
پردیسان، تعمیر و بازسازی مخازن ذخیره به ظرفیت ۷ هزار و ۵۰۰ متر مکعب، 
بازسازی، تکمیل و ارتقاء تصفیه خانه فاضلاب شماره ۲ و پیشرفت ۹۷ درصدی، 
آغاز عملیات ۳ پروژه استفاده از آب خاکستری، تکمیل پکیج تصفیه خانه فاضلاب 
پردیسان و واگذاری پساب آن به شهرداری برای استفاده در فضای سبز شهری را از 

دیگر اقدامات انجام شده طی یک سال گذشته برشمرد.
وی تکمیل مطالعات فاضلاب شهرهای سلفچگان ، کهک و دستجرد، ارتقاء سامانه 
۱۲۲ از جهت نرم افزاری و سخت افزاری از جمله مدیریت مرکز تماس و نیز مدیریت 
ارتباط با مشتری، حصار کشی و بازسازی چاه های علی آباد، حفر و تجهیز تعداد ۵ 
حلقه چاه در سطح استان، مطالعه اصلاح و بازسازی خط انتقال سد ۱۵ خرداد، 
تکمیل مستندسازی فرآیندهای شرکت آبفا، بازسازی و نوسازی و بهسازی تاسیسات 
و  پمپاژ  ایستگاه های  و  انتقال  از جمله خطوط، تصفیه خانه ها، خطوط  آبرسانی 
بازسازی و تعمیر مخازن ذخیره و حوضچه ها و شیرآلات خط انتقال را از دیگر اقدامات 

شرکت  آب و فاضلاب ذکر کرد.
تشریح پروژه های در دست اجرای شرکت آب و فاضلاب 

دکتر صادق پور در بخش دیگری از سخنان خود به تشریح پروژه های در دست 
اجرای شرکت آب و فاضلاب پرداخت و اجرای خط اضطراری فاضلاب مسکن مهر، 
تکمیل تصفیه خانه۵۰ هزار مترمکعبی اصلاح و توسعه ۱۲۰ کیلومتر شبکه آب و 
فاضلاب، حفر و تجهیز ۵ حلقه چاه، استقرار برنامه جدید قرائت مشترکین با استفاده 
از زیرساخت های شبکه اینترنتی، بازسازی دریچه شیرآلات خط انتقال از تصفیه خانه 

آب تا شهر قم را از جمله این پروژه ها عنوان کرد.
وی احداث نیروگاه برق آبی سالاریه، احداث سایت فتوولتائیک جهت بهره برداری 
از انرژی خورشیدی در ایستگاه پمپاژ شکوهیه، استفاده از گاز تولیدی تصفیه خانه 
جهت تولید برق با پیشرفت بالای ۹۰ درصدی و استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
از جمله قانون استفاده و بازچرخانی آب خاکستری را نیز از جمله پروژه های اقتصاد 

مقاومتی آبفای استان برشمرد.
دکتر  صادق پور در بخش پایانی سخنان خود با بیان اینکه شرکت آب و فاضلاب با 
اقداماتی که در حوزه کمیت و کیفیت ارائه خدمات انجام داده کارنامه نسبتاً مطلوبی 
از خود به جای گذاشته است اظهار داشت: در همین راستا آبفای استان قم افتخارات 
بسیار ارزشمندی در زمینه های بهره برداری، پروژه های اقتصاد مقاومتی، صرفه جویی 
در مصرف برق، نظام پیشنهاد ها، حقوق شهروندی، عفاف و حجاب و جشنواره شهید 

رجایی در سطح ملی و استانی کسب کرده است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان خبر داد؛
بهره مندی تمام جمعیت شهری استان قم از آب سالم و بهداشتی 

 فرماندار قم گفت: در بحث اسکان زائران و مسافران در قم 
در ایام مختلف سال مانند نوروز باید مراقب سوء درآمد مراکز 
اقامتی به ویژه هتل ها، مهمان پذیرها و خانه مسافرها باشیم. 
مرتضی حیدری روز چهارشنبه در جلسه ستاد تسهیلات 
زائران  اسکان  داشت:  اظهار  قم  سفر  خدمات  و  زائران 
برای  کلان  سیاست گذاری  و  هدف گذاری  یک  مستلزم 

رسیدن به یک راهبرد معین و مشخص است.
وی اقامت و اسکان زائران را از مهم ترین مسائل قم عنوان 
کرد و افزود: ما با استفاده از ظرفیت مکان های مختلف 
مانند مدارس و سالن های ورزشی اسکان زائران نوروزی را 

مدیریت کردیم.
وی با اشاره این که بخش عمده ای از مراکز اقامتی قم با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی احداث شده است، افزود: 
در  زائران  از ظرفیت حضور  درآمد  برای کسب  مراکز  این 
استان برنامه ریزی کردند، به همین علت نباید درآمدشان با 

مخاطره مواجه شود.
وی اذعان داشت: این مراکز جزو پیکره شهر هستند و در 

موضوع اسکان در اولویت قرار دارند.
فرماندار قم گفت: در عین این که اولویت اسکان را باید 
به هتل ها، مهمان پذیرها و خانه مسافرها بدهیم، ولی باید 
مواظب باشیم که از شرایط سوءاستفاده نکنند و سوء درآمد 
نداشته باشند. قم دارای ۳۵ واحد هتل، ۲۷ واحد هتل 
آپارتمان، ۵۵ واحد مهمان پذیر، ۱۷۰ خانه مسافر و ۹۷ واحد 
مجتمع بین راهی و پذیرایی با ظرفیت ۱۲ هزار تخت است.

حیدری همچنین در واکنش به سخنان مسئول روابط 
عمومی صداوسیمای مرکز قم مبنی بر تهیه یک سریال 
طنز جهت پخش از شبکه استانی در ایام نوروز ۹۹ گفت: 
در طنزهای نوروزی که از استقبال بیشتری برخوردار است، 

باید به فرهنگ متعالی قم توجه بیشتری شود.
وی تصریح کرد: نباید به واسطه پرداختن به مسائل طنز 
چهره بدی از قم ارائه شود، چون توقع ها از این استان بالا 

می باشد.
قم نیازمند ایجاد سالانه ۴۰۰ تخت اقامتی است

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم نیز بابیان اینکه تا رسیدن به افقی که مراکز 
اقامتی قم جوابگوی حجم گسترده زائران و مسافران باشد، 
حداقل یک دهه فاصله داریم، گفت: با ایجاد سالانه ۳۰۰ 
تا ۴۰۰ تخت اقامتی در استان شاید بتوانیم به این هدف 
برسیم . سید مهدی حیدرآبادی ایجاد کمپینگ های اقامتی 
را یکی از راهکارهای موثر برای رفع معضل اسکان زائران در 
قم عنوان کرد و افزود: این اقدام در مشهد تجربه موفقی 
داشته است و ما نیز می توانیم از طریق بخش خصوصی، 
زائران  اسکان  برای  را  پیش ساخته ای  عمومی  سازه های 
ایجاد کنیم . وی کمبود تابلوهای اطلاع رسانی و همچنین 
ازجمله  را  زائران  مسیر  هدایت  نقشه های  نبودن  به روز 
اغلب  در  که  زائرانی  و گفت:  برشمرد  قم  مهم  مشکلات 
مناسبت های مختلف سال به قم سفر می کنند، به دلیل این 

معضل دچار سرگردانی هستند.
تامین امنیت بوستان ها از دغدغه های مهم 

مدیریت شهری است
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری 
قم  نیز با اشاره به این که ستاد تسهیلات زائران مدیریت 
شهری قم  متشکل از ۱۰ کمیته مختلف فعال شده است، 
افزود: امسال با توجه به آسیب شناسی عملکرد شهرداری 
قم در نوروز سال قبل و بروز رسانی فعالیت ها، آمادگی خوبی 
برای اجرای طرح استقبال از بهار و پذیرایی از زائران نوروزی 

داریم. سید محسن میرهادی با اشاره به برخی برنامه های 
اطلاع رسانی،  مختلف  حوزه های  در  قم  شهرداری 
آماده سازی بوستان ها و سیما و منظر شهری، زیباسازی، 
افزود:  شهر،  سطح  انضباط  و  نظم  و  عمومی  بهداشت 
بوستان های فدک، غدیر، امام رضا )ع(، نیایش و پارکینگ 
چهار جمکران به عنوان مکان های اقامتی شهرداری قم 
پیش بینی شده، و سعی خواهیم کرد بوستان فدک به عنوان 

تنها محل متمرکز شهر برای ارائه خدمات به زائران باشد.
در  به ویژه  بوستان ها  امنیت  تامین  موضوع  افزود:  وی 
مواقع حضور مسافران، همواره یکی از دغدغه های مهم 
نیروی  گشت  استقرار  ازاین رو  بوده  قم  شهری  مدیریت 
استراحتگاهی  مراکز  و  پارک ها  بوستان ها،  در  انتظامی 

شهرداری ضروری است .
تقاطع غیرهمسطح ولیعصر)عج( تا پایان سال 

به طور کامل افتتاح می شود
دبیر شورای حمل ونقل و ترافیک قم نیز برخی از تدابیر 
را  نوروز  ایام  در  زائران  آمدوشد  در  تسهیل  برای  ترافیکی 
تقاطع غیر  افزود: تلاش می کنیم،  و  داد  قرار  موردتوجه 
بهره برداری  به  سال  پایان  تا  را  )عج(  همسطح  ولیعصر 

برسانیم.
وحید مقدم با اشاره به اهمیت این تقاطع به علت اتصال 
رینگ های ترافیکی شهر و هدایت ترافیک مسیر جمکران 
به سمت خیابان بقیه الله، خاطرنشان کرد: پل اصلی این 

تقاطع در حال حاضر بازگشایی شده است.
وی همچنین نصب نیوجرسی در کمربندی امام علی)ع( 
از دیگر اقدام ها دانست و  بلوار زائر را  و اصلاحات مسیر 
گفت: پلیس راهنمایی و رانندگی و پلیس راه استان نیز در 

حال تدوین طرح های ترافیکی ویژه نوروز هستند.

فرماندارقم:

 سوء درآمد مراکز اقامتی قم مدیریت شود

استاندارقم:

کتابخانه های تخصصی قم به تکنولوژی های 
نوین مجهز شوند 

سرمست گفت:نهاد کتابخانه های تخصصی برای دسترسی بیشتر پژوهشگران به منابع 
دست اول در مسیر تکنولوژی های نوین حرکت کند. 

بهرام سرمست استاندار قم روز چهارشنبه درشورای تخصصی سیاستگذاری کتابخانه های 
تخصصی قم، عدم وجود چنین مرکز شبانه روزی را یکی از کمبود های اصلی استان به ویژه 
دررابطه با دانش آموزان پشت کنکوری و عموم مردم دانست که امکان مطالعه کافی را درمنازل 
خود ندارند.  استاندار قم اضافه کرد: فقدان قرائت خانه شبانه روزی درحالی در قم احساس 
می شود که فضا های استعمال دخانیات و رستوران ها درتمام ساعت های شبانه روز فعال 
و آماده خدمات رسانی به مردم هستند. او ظرفیت های بخش کتاب استان را یادآور شد و 
تاکید کرد: قم از نظر نشر کتاب های معارف دینی رتبه اول و در نشر کتاب های عمومی رتبه 
دوم کشور را دارد. سرمست بیان داشت: این استان درمقام نشر و کتابخانه های تخصصی 
و عمومی جایگاه بسیاری ویژه ای داشته و قم از منابع و مخازن اصلی اطلاعات درسطح 
کشور برخوردار است. استاندار قم تصریح کرد: تعداد کتابخانه های خصوصی دراستان قم از 
میانگین کشوری بالاتر است،کتابخانه آیت الله مرعشی نجفی به عنوان یکی از کتابخانه های 
مادر کشور از ظرفیت های مهم استان است که باید استفاده بهتری از صورت بگیرد. او 
ظرفیت های نشر استان را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: قم از نظر غنا و دسترسی به منابع 
دسته اول از اعتبار و تشخص خاصی برخوردار است. سرمست گفت: کمیته ای برای تبدیل 
ظرفیت های فرهنگی کتابخانه های تخصصی به ظرفیت های اجتماعی و اقتصادی و افزایش 
فرهنگ و سرانه های مطالعه تشکیل و راه اندازی گردد. او در ادامه تاکید کرد: در رابطه با 
ظرفیت های کتاب و منابع درقم حلقه های مفقوده فراوانی احساس شده و ظرفیت های 
موجود به مرحله بهره برداری و تولید علم و ثروت منتهی نمی شود. استاندار قم گفت: وجود 
کتاب هایی با عناوین مشترک در بین نهاد کتابخانه های استان فراوان بوده و باید مجمع 
»مکتا« نسبت به اشتراک گذاری و اتصال آن به منابع قابل دسترسی برای علاقه مندان اقدام 
کند. سرمست یادآورشد: مجمع کتابخانه های تخصصی استان درمسیر تبدیل ظرفیت های 
او  بردارد.  گام  اقتصادی  ظرفیت های  و  اجتماعی  سرمایه های  به  خود  کنونی  فرهنگی 
افزود: نهاد کتابخانه های تخصصی استان در راستای تبدیل ظرفیت های فرهنگی و علمی 
خود به عنوان سرمایه های نمادین قدم بردارد. استاندار قم تاکید کرد: اتصال بین منابع 
کتابخانه های تخصصی و خصوصی به یکدیگر از ظرفیت های پنهان و مغفول مانده عرصه 
نشر و کتاب استان می باشد. استاندار قم در ادامه عنوان کرد: نهاد کتابخانه های تخصصی 
برای دسترسی بیشتر پژوهشگران به منابع دست اول در مسیر تکنولوژی های نوین و در بستر 
فضای سایبر حرکت کند. سرمست گفت: با توسعه فضا های مجازی مفاهیمی مانند جغرافیا 
و تاریخ در بسیاری از عرصه ها از بین رفته ودسترسی به اطلاعات درکوتاه ترین زمان ممکن 
صورت می گیرد. استاندارقم عنوان کرد: قم از نظر سرانه مطالعه وضعیت مطلوب تری نسبت 
به شهر های دیگر دارد، اما با این وجود هنوز سرانه مراجعه و مطالعه کتاب وضعیت معنادار و 
مطلوبی نیست. سرمست گفت: ملتی که با فرهنگ کتاب و کتابخوانی بیگانه باشد نمی تواند 

مسیر توسعه پایدار و متوازن را به درستی طی کند.
 

مدیر پرستاری دانشگاه علوم پزشکی قم:

مراکز درمانی قم با کمبود ۲ هزار پرستار 
مواجه است

مدیر امور پرستاری دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: بیمارستان های دولتی این استان با 
کمبود ۲ هزار نیروی پرستار مواجه است که این کمبود با اضافه کار پرستاران شاغل جبران 
می شود.  ولی الله صمدی افزود: در حال حاضر ۲ هزار پرستار در ۶ بیمارستان دولتی شامل 
ایزدی و نکویی خدمت  کامکار عرب نیا، شهدا، حضرت معصومه)س(، شهید بهشتی، 
بیمارستان های  نیز در بخش غیردولتی شامل  به گفته وی، یک هزار پرستار  می کنند. 
خصوصی،  خیریه،  ۶۰ درمانگاه و پنج مرکز جراحی محدود در حال خدمت رسانی هستند. 
وی بابیان این که حدود ۸۰ درصد پرستاران در بخش دولتی رسمی و پیمانی می باشند،  اضافه 
کرد: یک هزار و ۳۶۷ تخت فعال و ۳۹۳ تخت ستاره دار در بیمارستان های دولتی قم وجود 
دارد. تخت هایی که کمتر از ۶ ساعت توسط بیمار اشغال می شود مانند تخت های اورژانس 
و دیالیز، تخت های ستاره دار نامیده می شود. صمدی خاطرنشان کرد: به طور میانگین 
تعداد نیروی پرستار نسبت به تخت بیمارستانی در کشور، ۱.۱ است که این نسبت در قم 
۱.۲ می باشد. وی با اشاره به کمبود نیرو در بیمارستان ها،  گفت: در حال حاضر پرستاران 
شاغل در مراکز درمانی کمبود نیرو را با انجام اضافه کاری جبران می کنند و امیدواریم سهمیه 
مناسبی برای جذب پرستار به قم اختصاص یابد. وی افزود: حدود ۵۰ تا ۶۰ فارغ التحصیل 
رشته پرستاری در استان قم به دلیل نبود مجوز استخدام در بیمارستان ها شاغل نیستند و در 
درمانگاه ها خدمت می کنند. مدیر امور پرستاری دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: دانشجویان 
سال آخر رشته پرستاری دانشگاه های دولتی که معدل بالای ۱۷ کسب کرده اند، برای آشنایی 
با محیط کار در بیمارستان ها در کنار پرستارها فعال هستند. وی به مشکلات پرستاران اشاره 
و بیان کرد: کاهش دریافتی و تاخیر بیش از ۶ ماه در پرداخت اضافه کار، عدم اجرای طرح 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری و کمبود نیروی انسانی ازجمله مشکلات این قشر می باشد. 
وی با اشاره به حذف رده های پایین پرستاری شامل کمک بهیار و بهیار، افزود: کمک بهیار و 
بهیار اقدام های اولیه بیمار را انجام می دادند که با حذف این نیروها،  پرستارها این اقدام ها را 
انجام نمی دهند،  همراه بیمار نیز نمی تواند انجام دهد که این مساله باعث نارضایتی بیماران 
و خانواده هایشان شده است. صمدی ادامه داد: صدمات جسمی به ویژه صدمه هایی که به 
پرستاران خانم وارد می شود از دیگر مشکلات است و به دلیل کمبود نیرو، طرح بازنشستگی 

پیش از موعد پرستاران خانم اجرا نمی شود.
 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

مشکلات استخراج معادن فلزی قم حل شد
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: مشکلات مربوط به استخراج و بهره 
برداری از معادن طلا، مس و آهن قم برطرف شد.  سید محمد تقی سجادی روز پنجشنبه در 
جلسه شورای معادن بیان کرد: استخراج ذخایر فلزی استان باید با رعایت پایداری اکوسیستم 
و منابع طبیعی انجام خواهد گرفت. وی عنوان کرد: ۱۷ محدوده معادن فلزی شناسایی 
شده قم در مناطق شرقی و غربی استان واقع شده از گونه گیاهی ویژه ای برخودار است. وی 
گفت: ۴۸ هزار هکتار برای استخراج ذخایر فلزی استان طرح های مطالعاتی صورت گرفته 
است. وی عنوان کرد: بخشی از این اراضی ۴۸ هزار هکتاری در محدوده جنگلی و سیل خیز 
قرار داشته و باید نسبت به تخریب منابع طبیعی در حفظ این مسائل زیست محیطی توجه 
لازم صورت بگیرد. سجادی تصریح کرد: برای استخراج معادن فلزی طلا، مس و آهن استان 
مشکلات قبلی برطرف شده و برای آغاز استخراج این منابع مانع قانونی وجود ندارد. وی 
گفت: استخراج معادن فلزی استان در منطقه حفاظت شده پلنگ دره دارای محدودیت های 
قانونی بوده و موافقت استخراج از آن باید از سازمان محیط زیست گرفته شود. مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری قم اضافه کرد: با ملاحضاتی که صورت گرفته امروز امکان استخراج از 
بیش از ۸۰ درصد از محدوده های فلزی استان ممکن شده است. مدیرکل منابع طبیعی قم 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ۹ عدد از واحدهای تولید معادن سولفات و سدیم 
استان در محدوده دشت مسیله در کانون تولید ریزگرد واقع شده است. سجادی اظهار 
داشت: برای بهره برداری و احیای این معادن و مقابله با ریزگردها طرح آزمایشی کاشت گونه 
های گیاهی سازگار در این محدوده از استان انجام خواهد گرفت. وی همچنین با اشاره به 
مبحث بهره برداری از منابع معدن شن و ماسه روستای وناژ عنوان کرد: احداث معادن در این 

محدوده به دلیل اینکه یک منطقه بکر دامپروری و چرای دام می باشد امکان پذیر نیست.
 

رئیس مجلس شورای اسلامی در قم:

نهاد های مردمی در سطح محلات ایجاد شود 
لاریجانی گفت:بسیاری از مشکلات محلات با شکل گیری نهادهای مردمی در محله با 
حمایت کمیته امداد برطرف می شود.  علی لاریجانی،رئیس مجلس شورای اسلامی پیش 
از ظهرروزپنجشنبه  در همایش »شروع دوباره« که در سالن مرکز فرهنگی تربیتی حضرت 
معصومه )س( برگزار شد، اظهار کرد: کمیته امداد از ابتدای انقلاب جزو نهاد های مردمی 
بود که بسیار مسئولیت پذیر بوده و تفاوتش با دستگاه های دیگر این بوده که خدمت مسئولانه 
انجام می دهد. او  ادامه داد: متأسفانه بسیاری از خانواده ها به خاطر فقر، اعتیاد، بیکاری 
و عوامل دیگر متلاشی می شوند، چند سالی است کمیته امداد قم به سراغ این خانواده ها 
رفته و این خانواده ها را به زندگی دوباره برمی گردانند. رئیس مجلس شورای اسلامی خدمت 
مسئولانه از سوی کمیته امداد را یکی از ویژگی های عمده این نهاد برشمرد و گفت: چند 
سال پیش توصیه داشتیم کمیته امداد بیشتر بر روی اشتغال و توانمندسازی مددجویان کار 
کند، به همین دلیل منابعی را به صورت قرض الحسنه به این افراد اختصاص دادیم که کمیته 
امداد قم در این زمینه موفق عمل کرده است. لاریجانی یکی از وجوه برقراری عدالت را ایجاد 
اشتغال برای اقشار پایین دست جامعه از سوی مسئولان دانست و افزود: وقتی که پیوند های 
کوچک در جامعه به وجود می آید در سطح کلان تر، یک همبستگی ملی ایجاد می شود. او 
بیان کرد: اگر افراد خیر را در سطح محله شکل بدهیم که خودشان خیر محله باشند و کمیته 
امداد هم از آن ها حمایت کند، بسیاری از مشکلات محلات از سوی خیرین برطرف می شود. 
رئیس مجلس شورای اسلامی با تأکید بر اجرای این مدل در سطح استان قم گفت: باید اقدام 
به شکل گیری نهاد های مردمی در سطح محلات کرد تا مشکلات جامعه راحت تر حل شده و 

یک همبستگی ملی در سطح کلان شکل بگیرد.
 

با حضور رییس مجلس ؛

نمایشگاه کتاب قم افتتاح شد
نوجوان  و  نمایشگاه تخصصی کودک  و سومین  استان  کتاب  نمایشگاه  چهاردهمین 
عصر پنجشنبه با حضور علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در محل دائمی 
نمایشگاه های قم آغاز به کار کرد.  رییس اتحادیه ناشران قم درحاشیه این افتتاحیه، با بیان 
اینکه دراین نمایشگاه ۹۰ هزار عنوان کتاب عرضه می شود گفت: این نمایشگاه از ۱۳ تا ۲۰ 
دی ماه جاری از ساعت ۱۵ تا ۲۲ میزبان علاقه مندان است. حمید خرمی با تاکید بر اینکه 
در این نمایشگاه ۳۴۱ ناشر آثار خود را در ۲۴۰ غرفه به نمایش در می آورند، افزود: کتاب های 
عرضه شده دراین نمایشگاه در موضوع های ادبیات، تاریخ و فلسفه، هنر، پزشکی، حقوق، 

کتب دانشگاهی، زبان، کمک آموزشی، کودک و نوجوان، روانشناسی و حوزوی است.

تفاهم نامه ساخت فیلم سینمایی حضرت معصومه)ص( روز چهارشنبه طی آیینی در 
سالن جلسات پژوهشکده علامه طباطبایی قم، میان حجت الاسلام مهدی احمدی معاون 
فرهنگی آستان مقدس کریمه اهل بیت)ع( و جواد افشار کارگردان این فیلم به امضا رسید. 

معاون فرهنگی و نشر معارف قرآن و عترت آستان مقدس حضرت معصومه)س( در 
این آیین، افزود: دغدغه مشترک تمام عوامل این فیلم تولید اثری فاخر پیرامون حضرت 
معصومه)ص( با ویژگی های بین المللی است. حجت الاسلام والمسلمین مهدی احمدی 
با اشاره به مطالعه ۱۰ ساله پیرامون محتوای این اثر هنری گفت: محتوای غنی و پیشینه 
مطالعاتی قوی و همچنین عوامل اجرایی و کادر کارگردانی مجرب آن، ازجمله ویژگی های 
برجسته این فیلم است. وی ادامه داد: امروز سینما و رسانه مهم ترین ابزار برای انتقال 
مفاهیم غنی است که باید برای استفاده از ظرفیت های ویژه آن ها، از فعالان این عرصه 
برای تولید آثار فرهنگی فاخر حمایت کرد. معاون اجرایی آستان حضرت معصومه)س( نیز 
در این آیین گفت: این فیلم پیرامون شخصیت و زندگینامه حضرت معصومه)س( در قالب 
سینمایی است که روند ساخت رسمی آن از امروز آغاز می شود. هادی محمودنژاد، خدمت 
به بارگاه ملکوتی کریمه اهل بیت)س( را توفیقی بزرگ دانست و ادامه داد: فیلم حضرت 
معصومه)س( به طورقطع اقدامی ارزشمند در تاریخ سینمای ایران است. وی گفت: فیلم 
حضرت معصومه)س( پیرامون یکی از بانوان بزرگ اسلام است که در قالب هنر مقاطع 

مختلف زندگی این بانوی باکرامت را به نمایش درمی آورد.
فیلم حضرت معصومه ۱۴۰ بازیگر اصلی دارد

جواد افشار، کارگردان این پروژه سینمایی نیز بابیان اینکه بیش از ۱۵ سال است که 
پیگیر ساخت فیلمی پیرامون حضرت معصومه)س( هستم گفت: ساخت فیلمی پیرامون 
این بانوی باکرامت، حق مردم و حق این بانوی بزرگ اسلام برای شناساندن این کریمه 
اهل بیت)س( است. وی با اشاره به حضور میلیون ها زائران از سراسر ایران و کشورهای 
مختلف در قم و زیارت مضجع این بانوی باکرامت، ادامه داد: هجرت تاریخ ساز حضرت 

معصومه)س( و ابعاد و جریان های پیرامون حضرت معصومه)س( در سال های ۱۸۰ تا ۲۲۹ 
هجری قمری در این فیلم به تصویر کشیده می شود که بخش عمده آن مربوط به یک سال 

و نیم آخر زندگی این بانو باکرامت است.
کارگردان فیلم حضرت معصومه)س( گفت: مراحل تحقیق این طرح طی شده و از امروز 
پس از مشورت گرفتن با مشاور تعیین شده توسط حرم حضرت معصومه)س(، نگارش 

فیلم نامه در دستور کار است و از سال آینده پیش تولید این فیلم نیز آغاز می شود.
افشار با تاکید بر اینکه در این فیلم ۱۴۰ بازیگر و شخصیت به ایفای نقش می پردازند، 
افزود: این فیلم سینمایی بیش از ۷۰ لوکیشن دارد و به دلیل اینکه تعداد زیادی از این 

لوکیشن ها باید ساخته شود، روند پیش تولید ساخت این فیلم زمان بر خواهد بود.
وی با اشاره به این که برای حفظ ساحت مقدس این بانو از نمایش صورت و سیمای 
حضرت در این فیلم پرهیز می شود گفت: فیلم نامه به صورت گذرا از مقطع کودکی آغاز ولی 

موضوع اصلی این فیلم آغاز هجرت امام رضا)ع( تا رحلت حضرت معصومه)س( است.
ساخت فیلم حضرت معصومه)س( سه سال زمان خواهد برد

مجتبی امینی تهیه کننده فیلم حضرت معصومه)س( نیز در این آیین بابیان اینکه بیش 
از ۱۰ سال است برای ساخت فیلمی پیرامون حضرت معصومه)س( پیگیری هایی توسط 
کارگردان آن صورت گرفته است، گفت: پشتوانه ۱۰ ساله پژوهش با استفاده از ۱۷۰ منبع 
و کتاب پیرامون این فیلم، موجب شده تا فیلم نامه این اثر دارای پشتوانه و استنادهای قوی 
تاریخی باشد. وی بابیان این که تمام تلاش عوامل این فیلم، تولید اثری فاخر و ماندگار 
پیرامون حضرت معصومه)س( در عرصه سینماست گفت: باگذشت ۴۰ سال از گذشت 
انقلاب اسلامی، متاسفانه هیچ پروژه سینمایی برای معرفی شخصیت و جریان سازی 
حضرت فاطمه معصومه)س( تولید نشده است که هدف این فیلم معرفی ابعاد شخصیتی 
و مقطع های مختلف زندگی کریمه اهل بیت)ع(است. وی ادامه داد: با توجه به تحقیقات 

صورت گرفته، روند ساخت این فیلم از امروز به مدت سه سال زمان خواهد برد.

طی آیینی در سالن جلسات پژوهشکده علامه طباطبایی قم صورت گرفت :

امضا تفاهم نامه ساخت فیلم سینمایی حضرت معصومه)ص( 

 رییس سازمان برنامه و بودجه قم گفت:  ۲۰ میلیارد 
منابع  استحصال  از  شده  برآورده  افزوده  ارزش  دلار 
معدنی دریاچه نمک بوده که پیش شرط استفاده از آن 

احداث مسیر دسترسی است. 
شورای  جلسه  در  پنجشنبه  روز  نوربخش  محمود 
معادن استان قم بیان کرد:برای احداث راه دسترسی 
به دریاچه نمک ۱۰۰ میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز 

است.

وی اضافه کرد: این اعتباری در حالی مورد نیاز است 
تومان مسیر  با ۴۰ میلیارد  تا چند سال گذشته  که 

دسترسی این دریاچه از استان قم ممکن بود.
دسترسی  مسیر  احداث  برای  داشت:  بیان  وی 
دریاچه نمک باید مطالعات یکپارچه استان به سرانجام 
نهایی برسد و توجیه و یا عدم توجیه اقتصادی این 

مسیر مشخص گردد.
وی ابراز کرد: در این طرح مطالعاتی باید مشخص 

شود که این مسیر دسترسی توسط بخش خصوصی 
یا دستگاه های اجرایی انجام بگیرد.

نوربخش خاطرنشان کرد: همچنین باید مشخص 
منابع  دریاچه  این  از  برداری  بهره  اولویت  که  گردد 

معدنی یا ظرفیت های گردشگری باشد.
رییس سازمان برنامه و بودجه قم ابراز کرد: بیش از 
۷۰ درصد از طرح های مطالعاتی استان در رابطه با 

ردیاچه نمک در حوزه ظرفیت های معدنی است.

رییس سازمان برنامه و بودجه قم:

۲۰ میلیارد دلار ارزش منابع معدنی دریاچه نمک قم است 
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در گفت وگو با کارشناس بازار سرمایه بررسی شد

تخته گاز بورس؛ خوشبینی نسبت به بودجه یا 
انتظارات تورمی

کارشناسان بازار سرمایه عوامل رشد ۲۷ درصدی بازار طی ۴۵ روز گذشته را با دو عامل 
خارجی و داخلی مرتبط می دانند که عوامل داخلی آن عمدتاً به انتظارات تورمی و 

پیش بینی رشد مثبت شرکت ها برمی گردد. 
بورس اوراق بهادار تهران که از ۲۶ آبان ماه یک سیر صعودی بدون وقفه را طی کرده 
است، روز چهارشنبه  نیز رکورد جدیدی به دست آورد و با جهش ۷۰۸۷ واحد به رقم 
بی سابقه ۳۸۴ هزار و ۹۹ واحد رسید. شاخص کل سهام، روز ۲۶ آبان، یعنی یک روز بعد 
از افزایش قیمت بنزین بر روی ۳۰۲ هزار واحد قرار داشت که روز چهارشنبه ۱۱ دی به 
قله ۳۸۴ هزار واحد رسید. به بیان دیگر این بازار تنها طی ۴۵ روز گذشته به میزان ۲۷ 

درصد رشد کرده است.  
انتظار تورمی

مجتبی شهبازی، تحلیلگر بازار سرمایه در تحلیل این رشد و میزان اثرپذیری آن از 
قیمت بنزین گفت: افزایش قیمت بنزین خود معلول یک سری اتفاقات دیگر مانند 
کسری بودجه بوده است؛ کسری بالای بودجه دولت که هیچ منبع درآمدی هم برای 
پوشش آن پیش بینی نشده، به معنای انتشار پول، ایجاد تورم و افزایش نرخ دلار است. 
این موضوع همراه با برخی اتفاقات بین المللی مانند رشد قیمت کامودیتی ها که به دلیل 

توافق تجاری آمریکا اتفاق افتاد، باعث شد پیش بینی ها برای سود شرکت ها بالا برود.
شهبازی عامل دیگر را کسادی در سایر بازارها علی الخصوص در مسکن و طلا عنوان 
کرد و در ادامه با اشاره به اینکه بازار از نظر بنیادین همچنان ظرفیت رشد را خواهد 
داشت، گفت: دلیل این موضوع وضعیت شرکت ها از نظر سودآوری و عقب ماندگی 

شاخص  از نرخ دلار خواهد بود.
شهبازی با بیان اینکه هنوز رشد شاخص نتوانسته تورم شکل گرفته در اقتصاد را 
پوشش دهد، گفت: از سال ۱۳۹۱ ارزش بازار سرمایه ۱۲۰ میلیارد دلار بوده و با اینکه 

تاکنون شرکت های زیادی به بازار اضافه شده، ارزش بازار به این میزان نرسیده است.
لایحه بودجه خوشبینی ایجاد کرد

همایون دارابی، یکی دیگر از کارشناسان بازار سرمایه نیز به ایرناپلاس درباره عوامل 
رشد بازار گفت: این رشد از چند عامل تأثیر پذیرفته است. یکی اینکه وقتی لایحه بودجه 
بسته شد، یک سری نگرانی های قبلی درباره آن رفع شد. وی دو عامل دیگر را به سیاست 
خارجی و روابط جدید دیپلماتیک و انتشار گزارش های مثبت شرکت ها مرتبط دانست.  
دارابی همچنین گفت: اتفاق دیگر این است که همزمان با توجه به وضعیت کل 
اقتصاد و دورنمای تورمی به وجود آمده، بیشترین حجم خریدها در بورس کالا و بورس 
انرژی صورت گرفته است، یعنی قیمت مواد خام تحت تأثیر رشد خریدهای داخلی، 
افزایش قیمت های جهانی خصوصاً بهای نفت که به مرزهای ۷۰ دلار رسید، باعث شده 
چرخ دنده های شرکت های صادراتی راه بیفتد. امروز قیمت ال.پی.جی، اتانول، مس 
و فولاد افزایش و از سوی دیگر عوارض صادارت هم کاهش یافته است. بنابراین انتظار 
داریم شرکت های صادراتی تولید و صادرات بیشتری داشته باشند. بنابراین شاخص هم 

از داخل و خارج تأثیر مثبت پذیرفته است.
وی همچنین اشاره کرد که همزمان با این اتفاقات ورودی نقدینگی در بازار بورس به 

دلیل رکود نسبی در بازارهای رقیب، بالا رفته است.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: در اقتصاد حدود ۲۷ تا ۳۰ درصد رشد نقدینگی 
تا ۳۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی ماهانه جدید  داریم که معادل تولید حدود ۲۰ 

می شود. این نقدینگی به دنبال بازارهایی برای سود یا حفظ ارزش خود می گردد.  
دارابی در پایان درباره آینده شاخص نیز اضافه کرد: ما در حال حاضر شاهد دو پایه در 
رشد بورس هستیم؛ بخشی مربوط به رشد تورمی است که در آینده هم ادامه  خواهد 

داشت. بخش دیگر تا حدودی تابع مدیریت خود شرکت هاست.
وی گفت: ممکن است با عرضه چند شرکت بزرگ شاهد سطوح خیلی بالاتری از رشد 
شاخص باشیم یا اینکه برعکس یک اتفاق ناگهانی بیفتد و شاهد توقف شاخص و حرکت 
اصلاحی باشیم. بنابراین هیچ چیز در بازار قابل پیش بینی نیست، باید در هر شرایطی 

برنامه ریزی به گونه ای باشد که بیشترین نفع به جامعه و اقتصاد برسد.

یک کارشناس بانکی :

نرخ دلار در بودجه سال آینده واقعی نیست
یک کارشناس بانکی ضمن انتقاد نسبت به اینکه برخی موارد بودجه با هم در تناقض 
است، گفت: نرخ فروش دلار در لایحه بودجه قطعاً باید بیش از ۸۵۰۰ تومان باشد. البته 
شاید سال آینده وضعیت به گونه ای رقم بخورد که دولت تمام ارز خود را با نرخ ۱۲ هزار 

تومان بفروشد. 
سید کمال سیدعلی با بیان اینکه در تحقق همه سر فصل هایی که در بودجه مطرح 
شده تناقض هایی وجود دارد، اظهار کرد: احتمال این که رشد نرخ اقتصادی بهبود 

نیابد وجود دارد و در این شرایط اخذ مالیات بیشتر ممکن است امکانپذیر نباشد.
وی با اشاره به کاهش میزان فروش نفت ایران در سال جاری به دلیل تحریم های 
آمریکا، تصریح کرد: از سوی دیگر درآمد حاصل از فروش نفت ایران ممکن است آنطور 
که در بودجه آمده محقق نشود و باید یک نوسان ۵۰ درصدی را برای درآمد نفتی خود 

در نظر بگیریم.
این کارشناس اقتصادی همچنین با اشاره به پیش بینی رشد ۱۵ درصدی حقوق 
کارکنان و بازنشستگان در لایحه بودجه سال آینده، گفت: این افزایش حقوق می تواند 
تورم ایجاد کند؛ چراکه باید در نظر داشته باشیم افزایش هزینه های کشور باید منطبق 

با درآمدها باشد.
سید علی با بیان اینکه در سال های گذشته هیچ وقت بودجه به صورت کامل محقق 
نشده است، اظهار کرد: دولت با توجه به شرایط کنونی نمی تواند از ابتدا بگوید که کسری 
بودجه دارد، اما واقعیت این است که در نهایت دولت باید بودجه را تقدیم مجلس و درآمد 
و هزینه ها را در آن پیش بینی کند و اگر کسی با این بودجه مشکلی دارد باید پیشنهاد 

دهد؛ در غیر این صورت نمی توان در شرایط فعلی ایرادی را متوجه دولت دانست.
وی در رابطه با رقم تعیین شده برای نرخ دلار در لایحه بودجه سال ۱۳۹۹ تصریح کرد: 
رقمی که برای فروش ارز تعیین شده میانگینی از قیمت فروش دلار ۴۲۰۰ تومانی، دلار 
نیمایی و بازار آزاد است، اما این در حالی است که شاید سال آینده وضعیت به گونه ای 

رقم بخورد که دولت تمام ارز خود را با قیمت ۱۲ هزار تومان بفروشد.
این کارشناس بانکی با تاکید بر اینکه نرخ فروش ارز در لایحه بودجه قطعاً باید بیش 
از ۸۵۰۰ تومان باشد، گفت: دولت باید اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی را از بسیاری اقلام 
حذف کند و فقط برای دو تا سه قلم کالا آن را در نظر بگیرد، چراکه این موضوع ایجاد 

رانت می کند.

در گفت وگو با یک فعال اقتصادی اعلام شد

ظرفیت بالای کشورهای همسایه برای 
صادرات غیرنفتی 

یک فعال اقتصادی معتقد است در صورتی که مقدمات داخلی لازم برای توسعه 
صادرات فراهم شود، می توان روی توسعه صادرات به کشورهای همسایه حساب ویژه ای 

باز کرد. 
مهدی علیپور اظهار کرد: ما در ماه های گذشته توانسته ایم میزان صادرات غیرنفتی 
خود را با وجود تحریم ها حفظ کنیم؛ هرچند با توجه به بازار گسترده کشورهای همسایه 

امکان توسعه فعالیت ها در این زمینه وجود دارد.
به گفته وی، کشورهای همسایه ایران رقم قابل توجهی واردات کالا دارند که ایران 
می تواند سهم خود را از این بازار افزایش دهد، اما این موضوع منوط به اصلاح برخی 

سیاست ها و سرعت بخشیدن به تحولات اقتصادی خواهد بود.
به برخی محدودیت های صادراتی که در  اشاره  با  ایران  بازرگانی  اتاق  عضو سابق 
ماه های گذشته برای برخی از تولیدکنندگان ایجاد شده توضیح داد: این که بازرگان 
ایرانی مقدمات صادرات یک کالا را فراهم کند اما ناگهان با تغییر سیاست ها کالای 
مربوطه در فهرست کالاهای ممنوعه صادراتی قرار بگیرد، نه تنها به اقتصاد کشور کمک 

نمی کند که حتی وجه ما در مذاکرات بین المللی را نیز خدشه دار می کند.
علیپور ادامه داد: ما باید تلاش کنیم سیاست های اقتصادی موجود در این حوزه را 
طوری اصلاح کنیم که تغییرات همراه با ثبات طولانی مدت باشد تا در این مسیر چه تاجر 
ایرانی و چه خریدار کالا در کشورهای منطقه بتوانند برای بلندمدت خود برنامه ریزی 

جدی داشته باشد.
به گفته وی، در صورت ثبات در قوانین و ارتقای سطح کیفی کالاهای تولید ایران این 

انتظار که میزان صادرات به کشورهای همسایه افزایش پیدا کند دور از انتظار نیست.
به گزارش ایسنا، زادبوم، رییس سازمان توسعه تجارت اخیرا اعلام کرده که میزان 
صادرات ایران به کشورهای همسایه که اکنون ۲۴ میلیارد دلار در سال است می تواند به 

۱۲۴ میلیارد دلار افزایش پیدا کند.

 کارشناس مسائل اقتصادی گفت: پادزهر تحریم ها توجه به تولید داخلی و توسعه 
بنگاه های کوچک و متوسط است و توجه حاکمیت در برنامه های توسعه آینده باید 

معطوف به توسعه این بنگاه ها باشد. 
»حسین راغفر« روز پنجشنبه در هجدهمین کنگره حزب مردم سالاری اظهار کرد: 
مسوولیت نمایندگان مجلس تدوین قوانین، نظارت بر حسن اجرای قوانین و انعکاس 

نگرانی های مردم در قوانین و مصوبات مجلس است.
وی افزود: امروز بحث چرخه فلاکت، اقتصاد و زندگی مردم است. از بعد جنگ تا کنون 

دولت های ما دو ابزار برای جبران کسری بودجه داشتند.
راغفر ادامه داد: یکی از راه های تامین بودجه، افزایش قیمت حامل های انرژی و 
دیگری افزایش قیمت ارز بوده است ولی هر وقت این ابزارها استفاده کردند، سال بعد از 
آن مجدد با کسری بودجه بیشتری مواجه می شدند. این درسی است که نه دولت های 
ما آموخته اند و نه نظام تصمیم گیری. هر بار این نوع از بودجه نویسی به ضد خودش 

تبدیل شده است.
وی با بیان اینکه افزایش قیمت ارز و حامل های انرژی، افزایش هزینه تولید را در بر 
دارد، گفت: افزایش هزینه تولید منجر به تورم و تورم مستقیما با قدرت خرید مردم در 

ارتباط است.
این رویه در دور باطل قرار می گیرد زیرا افزایش قیمت سبد زندگی مردم که ناشی از 

تورم است ما را مجبور می کند قیمت حامل ها و ارز را بالا ببریم که به مردم یارانه بدهیم.
این فعال اقتصادی اصلاح طلب گفت:  افزایش چند برابری قیمت ارز کوتادی ارزی 
است، ما تجربه کشورهای آمریکای لاتین را داریم، که با این روش اقتصادشان سقوط 
کرد. صرف نظر از اینکه چه دولتی سر کار بوده همیشه دخالت مخرب در قیمت ارز و 
دیگر منابع موجب ایجاد چرخه فلاکت شده است. امری که همیشه مجالس ما هم در 
آن دخیل بوده است چون این افزایش ها با مصوبات مجلس اتفاق افتاده است و نمی 

شود گروهی یا نهادی را از این نظام تصمیم گیری منزه کرد.
این استاد دانشگاه افزود: وزیر سابق مسکن می گوید ۲۵۰ میلیارد دلار از منابع کشور 
صرف احداث مسکن های خالی و لوکس شده است، رئیس پیشین بانک مرکزی می 
گوید ظرف ۶ سال در دولت های نهم و دهم تحت عنوان مدیریت نرخ ارز ۲۳۲ میلیارد 

دلار ارز به این موضوع اختصاص یافته است.
وی افزود: در طول سال های ۸۴ تا ۹۶ حدود ۳۵۰ میلیارد دلار از پول مملکت به اسم 
تنظیم بازار ارز تزریق شده است که ۲۰ میلیارد آن سال گذشته از کشور خارج شد. قرار 

بود  کالا وارد شود ولی سو استفاده کردند و معلوم نشد این پول کجا رفت.
راغفر عنوان کرد: مرکز پژوهش ها اعلام کرده، ۸۰۰ هزار میلیارد تومان از سال ۹۶ 
تعهدات معوق عمرانی وجود دارد. فقط سال گذشته ۱۱۸ میلیون تن سنگ آهن، شن 
و ماسه صادر شده است که مبلغ قابل توجهی از این پول برنگشته است. ارزش یارانه ای 
که در حوزه صرف شده است ۱۰۰ هزار میلیارد تومان است. منابعی که مال مردم و نسل 

های آینده است را صادر می کنند.
وی ادامه داد: وزیر اقتصاد می گوید ۴۸ میلیارد دلار صادرات داشته ایم که ۴۵ درصد 
از این مبلغ به کشور برگشته است. به این نتیجه باید رسید که نظام تصمیم گیری قادر 
نیست مسئله ای به این سادگی را حل کند. این بلائی است که شرکت های خصولتی 
بر سر ما آورده اند در حالی که مدیران آنها را دولت تعیین می کند. همین شرکت های 
خصولتی از جمله کسانی هستند که مایلند قیمت ارز به دلار به ۲۰ هزار و ۳۰ هزار تومان 

برسد و اگر مراقبت نشود به آن سمت هم خواهیم رفت.

این کارشناس مسائل اقتصادی با اشاره به حوادث آبان ۹۸ گفت: این نشان می دهد 
ما هنوز درس نگرفته ایم. هنوز اتهاماتی را به مردم وارد می کنیم که مسوول آن خود ما 

هستیم.
وی اظهار کرد: فقط یک شرکت فولاد، که بارها از آن نام برده ام- دهم دی ماه در 
معاملات بورس کالا بر مبنای دلار ۱۳ هزار تومانی کالای خود را فروخته است. هزینه 
برق مصرفی این شرکت بر مبنای دلار ۳ هزار تومانی، گازش با دلار ۴ هزار تومانی، آب 
را با دلار ۲ هزار تومانی محاسبه می ود و سنگ آهنی که دریافت می کند با دلار ۶ هزار 
تومانی است. فقط سال گذشته ۷ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان سود خالص عملیاتی این 

شرکت فولاد بوده است.
راغفر یادآور شد: مالیات پرداختی همین شرکت تقریبا صفر است. اسم ۲۰ ابر شرکت 
خصولتی را در اختیار داریم و اطلاعات آن را چاپ کرده ایم. سال گذشته ۷۶ هزار میلیارد 
تومان سود خالص عملیاتی این شرکت ها بوده است. می گویند کشور پول ندارد این 
همه پول که منبع و منشا آن روشن است ولی در اختیار گروه ها و شبکه های خاص 

قرار دارند. در بهترین حالت برخی از این شرکت ها ۳ درصد مالیات به دولت می دهند.
وی ادامه داد: اگر قبول دارید کشور در شرایط بدی قرار دارد، این شرکت ها باید تا ۶۰ 
درصد مالیات پرداخت کنند. منابع مملکت که متعلق به همه مردم است را صادر می 
کنند و پولش را هم بر نمی گردانند و آن مبلغی هم که بر می گردد نصیب مردم نمی شود.
راغفر گفت: در مجموع حساب کردیم، بنگاه های خصولتی، معدنی، فولاد و شرکت 
های پتروشیمی سالیانه  ۵۰۰ هزار میلیارد تومان رانت انرژی می گیرد. اگر قیمت های 
این ها را تعدیل کنید تمام بودجه دولت تامین می شود. سوال این است در سه دهه 
گذشته چه کسی مسئول این نابسامانی ها است و چرا آدرس غلط می دهیم؟ این 
سیاست های اقتصادی سه دهه گذشته این بلا را سر ما آورده است و در آبان ۹۸ اثر 

خود را نشان می دهد.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه بسیاری از حقوق اساسی مندرج در قانون اساسی 
تعطیل است، افزود: در همین قانون آمده است، کار حق عموم مردم و مسئولیت 
تامین آن به عهده دولت ها )حاکمیت( است. ظرفیت های برابر ساز در قانون اساسی 
کجاست؟ هیچ کس نمی گوید  ۱۵ درصد از جمعیت کشور بی سواد مطلق هستند. 
وقتی این حجم از مالیات را ندهند دولت نمی تواند خدمات را انجام دهد و عده ای از 
بچه های این کشور یا  فرصت تحصیل پیدا نمی کند یا اگر وارد دانشگاه شوند نمی توانیم 
برایش کار مهیا کنیم. وی خاطرنشان کرد: کار، تحصیل، مسکن و نبودن فرصت های 
برابر منشا ناامیدی در جوانان است و خود به خود به بمب های آماده عمل در جامعه 
تبدیل می شوند، ادامه این روند انفجار بسیار عمیق تر و گسترده تری به دنبال دارد و باید 
بازنگری کرد. بر اساس قانون اساسی کرامت انسانی از طریق اشتغال مناسب به دست 
می آید، اشتغال، استقلال و عزت نفس به همراه دارد، به طوری شاغل راضی به شغل 
خود باشد. هر جا از دولت نام می بریم منظور حکومت و حاکمیت است و طبق قانون 

اساسی وظیفه حاکمیت ایجاد اشتغال کامل، رفاه، آموزش و توسعه است.
نظام بودجه ریزی کشور دچار مشکل است 

این استاد دانشگاه ادامه داد: وقتی می گوییم شاغل باید راضی به شغل خود باشد به 
این معنا است که رفته گر به شغل خود افتخار کند چون هیچ پزشکی نمی تواند خدمت 
او را ارایه دهد و بالعکس. یکی از مشکلات تاریخی ایران نظام دستمزدها است که مرتبط 

سرکوب می شود و نسبت به تورم بسیار عقب می ماند.  
راغفر اظهار کرد: برای اولین بار بودجه سال ۹۹ از کل تولید ناخالص داخلی به ۱۱ 

درصد کاهش پیدا کرده است. این رقم در انگلیس ۳۵ درصد است و به این معنی است 
که دولت های ما از مسئولیت های اجتماعی ما دست شسته اند. سهم بهداشت در 
بودجه ۱.۶ درصد است و به این معنی است که همه هزینه ها را خود مردم باید بپردازند.

وی ادامه داد: سهم بهداشت در آمریکا ۱۴ درصد و در کشورهای سازمان همکاری 
و توسعهٔ اقتصادی )OECD( از تولید ناخالص داخلی این رقم ۱۰ درصد است. سهم 
آموزش و پرورش هم به همین صورت است. گویی هیچکس متوجه این شرایط نیست.   
وی یادآور شد: حقوق معلم را کسی می خورد که مواد خام صادر می کند و مالیات هم 
نمی دهد. اگر کسری بودجه را نسبت به سهم فروش نفت در سال ۹۷ ارزیابی کنیم، 
کسری بودجه کشور در سال آینده ۱۵۰ هزار میلیارد خواهد بود که حدود ۵۰ هزار 
میلیارد تومان آن قرار است از محل فروش نفت یک میلیون بشکه نفت تامین شود و 
حدود ۸۸ هزار میلیارد تومان از طریق استقراض و اوراق مشارکت در نظر گرفته شده 

است.
این فعال اقتصادی اصلاح طلب با بیان اینکه دولت های ما برای دولت های بعدی 
تصمیم گیری می کنند، خاطرنشان کرد: همانگونه که دولت دهم برای دولت یازدهم 
تصمیم گیری کرد و تمام منابع دولت بعد از خود را بلعید. قرار است ۶۰ هزار میلیارد 
تومان بودجه نیز از محل فروش اموالی که خصولتی سازی یا اختصاصی سازی هستند 

تامین شود.
به  اضافه کرد:  ریزی کشور دچار مشکل است،  بودجه  نظام  اینکه  بیان  با  راغفر   
دستمزدهای سال آینده ۱۵ درصد افزوده می شود و چون تورم بیش از ۴۰ درصد خواهد 
بود، این افزایش حقوق بی اثر می شود،  به همین دلیل و دلایلی که ذکر کردم ما در 

سه دهه گذشته شاهد فروپاشی طبقه متوسط و افزایش فقر در طبقات پایین بوده ایم.
وی با بیان اینکه همه این گرفتاری ها راه حل دارد، عنوان کرد: به شرطی که مجلس 
در اختیار ملاکین نباشد. نباید مدیر یک نهاد حکومتی در مجموعه تحت مدیریت خود 
صاحب سهم باشد. همه این مسائل راه حل دارد و مهمترین راه حل تعیین تکلیف بحث 

تعارض منافع است.
این کارشناس اقتصادی گفت: تعارض منافع باعث می شود حقوق مردم نادیده گزفته 

می شود بنابراین اول بحث تعارض منافع را در مدیدیت کشور حل کنید.
وی یکی دیگر از راه حل های نجات اقتصادی کشور را توجه به بنگاه های کوچک و 
متوسط عنوان کرد و افزود: مطالعات دانشگاه هاروارد نشان می دهد توزیع شرکت های 

بزرگ، متوسط و کوچک در کشورهای توسعه یافته و توسعه نیافته متفاوت است.
راغفر گفت: فراوانی معادن ما ۴ درصد، پتروشیمی یک درصد، خودروسازی ۲ درصد، 
فولاد و فلزات ۳ درصد است که اینها ۷۵ درصد رانت انرژی کشور را می بلعند. در حالی 
که ۱۳ درصد سهم فراوانی بنگاه های متوسط و خرد است موضوعی که دقیقا در مقابل 
سیاست های اقتصادی کشورهای توسعه یافته عمل می کند. سهم بنگاه های کوچک 

و متوسط در کشورهایی چون ژاپن، آلمان و آمریکا بالای ۵۵ درصد در اقتصاد است.
این فعال اقتصادی اصلاح طلب با بیان اینکه ناگزیر به تولید داخلی و سرمایه گذاری 
در بنگاه های کوچک و متوسط هستیم، خاطرنشان کرد: اگر به تولید داخلی بپردازیم 
و به این مهم برسیم قسمتی از مشکلات حل می شود که البته ساختارهای اقتصادی 

حاکم زیر بار این تعریف نمی روند.
وی گفت: در پایان دولت اصلاحات واردات ما ۱۶ میلیارد دلار بود، در سال ۹۰ یعنی 
سال ششم دولت احمدی نژاد میزان واردات کشور به ۹۰ میلیارد دلار رسید و علت اصلی 
تحریم علیه ما همین ضعف بود. چون تحریم کنندگان متوجه پاشنه آشیل اقتصاد ما 

شده بودند.
باید از بنگاه ها و نهاد های بزرگ اقتصادی مالیات بگیرید

راغفر ادامه داد: سال آینده ۴۰۰ هزار میلیارد تومان بانک ها سود سپرده می گیرند، 
اگر دولت ۲۵ درصدش را مالیات بگیرد ۱۰۰ هزار میلیارد تومان از کسری بودجه جبران 
می شود. اخذ مالیات از معاملات زمین و مستغلات راه دیگری برای جبران کسری 
بودجه است، سال ۹۳ دولت یازدهم برای تصویب مالیات بر عواید حاصل از سرمایه 

لایحه ای به مجلس برد، که یکی از مواردش مالیات بر زمین و مسکن خالی بود.
این کارشناس مسائل اقتصادی خاطرنشان کرد: به مالیات بر در آمد وکلا اصلا توجه 
نمی شود و مرتب در مورد مالیات پزشکان تاکید داریم. ما حساب کردیم مالیاتی که می 

توان از محل درآمد وکلا اخذ کرد بیش از مالیاتی است که از پزشکان گرفته می شود.
وی با تاکید بر اینکه بارها گفته ام مردم ناراضی و عصبی هستند، اظهار کرد: سال 
۸۹ وقتی دولت وقت قیمت حامل های انرژی را بالا برد نوشتم؛ این تصمیم،  دعوت به 

شورش است. سال ۹۰ سخنگوی دولت وقت گفت ما افزایش دادیم شورش هم نشد.
راغفر ادامه داد: در یک یادداشت گفتم، شورش شد ولی نه در خیابان. شورش الزاما 
در خیابان اتفاق نمی افتد بلکه مردم گاهی در درون خود و علیه خود شورش می کنند. 
رشد خشونت و جرم، رشد اعتیاد، رشد بیکاری، طولانی تر شدن صف ایرانیان جلوی 
سفارتخانه های خارجی و فرار مغزها خود بزرگترین شورش است. یکی از اشکال شورش 

در خیابان اتفاق می افتد.
این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه باید از بنگاه ها و نهاد های بزرگ اقتصادی مالیات 
بگیرید، افزود: وضعیت اقتصادی ما فوق العاده است دولت رودربایستی را کنار بگذارد 
و مو را از ماست بکشد. در طول جنگ بودجه ارزی کشور کلا ۶ میلیارد دلار بود که با ۳ 

میلیارد آن کالاهای اساسی را تضمین می کردیم.
وی بیان اینکه افتخار نیست که اعلام کنیم ۶۰۰ هزار نفر در اسنپ کار می کنند، 
تصریح کرد: این شغل محسوب نمی شود و از سر ناچاری است، پادزهر تحریم ها توجه 
به تولید داخلی و توسعه بنگاه های کوچک و متوسط است و به نظرم توجه حاکمیت 

حداقل در چهار برنامه ۵ ساله آینده باید معطوف به توسعه این بنگاه ها باشد.

راغفر کارشناس مسائل اقتصادی:

پادزهر تحریم ها توسعه بنگاه های کوچک و متوسط است

را  ایران  اقتصاد  مد  و  جزر  جریان های  جهت  نیروها  کدام 
مشخص و برآیند این نیروها چگونه ساحل آرام اقتصاد را متلاطم 
می کند؟ سیاستهای قیمتی به سان جریانهای اقیانوسی قدرتمند 
بار  هر  و  می کوبد  هم  در  را  ایران  اقتصاد  ضعیف  موج بندهای 
جمعیت زیادتری از طبقات اجتماعی را در خود درگیر می کنند و 
البته نقش شبکه شبه مافیایی برخی بنگاه های املاک و سازندگان 

محلی در این آشفته بازار، بی بدیل است. 
به گزارش ایسنا، سِیر بیماری اقتصاد با خروج ترامپ از برجام 
در ۱۷ اردیبهشت ۱۳۹۷ آغاز و با کاهش سه برابری ارزش پول 
ملی و سه برابر شدن ارزش دلار و یورو وارد مرحله سخت بیماری 
شد. کارشناسان اقتصادی بانک مرکزی آستین بالا زدند و همه 
مهارت شان را به کار بستند و موفق شدند جلوی سرعت سرسام آورِ 
رشدِ این تومور بدخیم را بگیرند اما شوک ۲۴ آذر ۱۳۹۸ و اصلاح 
قیمت بنزین این بیمار بد حال را به اغمای طولانی تری برد. حالا 
را  مصرف  بازار  قیمتی،  نوسانات  که  می شود  پیدا  روزی  کمتر 
درنوردد و کاسبان سودجو و دلالان فرصت طلب نمک بر زخم مردم 

نپاشند.
بزرگترین شبکه دلالی  و  این متشکل ترین  آژانسهای املاک، 
کشور که به لطف شیوه های فریبنده و موقعیت منحصر به فرد 
در بازار مسکن از ظرفیت شبه مافیایی بالایی برخوردار هستند، 
عایدی خود را لابلای هرج و مرج های سیاستی و نابسامانی های 
اقتصادی جست وجو کرده و در پی یافتن گم شده خود، آشوب 
قیمتها در بخش مسکن را تا روستاها و دورترین مناطق کشور 

گسترش می دهند.
خروشان  رودخانه  در  داخل  را  گزارش  نویسنده  روزگار،  جبر 
نابسامانی های قیمتی بازار مسکن در سال ۱۳۹۷ انداخت، اما 
عبور سلامت از این بازار، بهترین انگیزه برای انتقال درد هزاران 
ایرانی گرفتار در محاصره امواج بلند تورمی و از دست رفتن خانه 

و کاشانه های بسیاری در این بازار مکاره بود.
رشد ۱۳۰ درصدی تعداد مشاوران املاک

درصدی   ۱۳۰ رشد  از  حاکی  املاک  مشاوران  اتحادیه  آمار 
مشاوران بامجوز و بی مجوز املاک در سراسر کشور است. این آمار 
نشان می دهد که تعداد مشاوران املاک چگونه از ۱۹ هزار ۳۰۰ 
واحد در سال ۱۳۷۹ به ۱۵۸ هزار و ۲۲۰ واحد تا پایان سال ۱۳۹۷ 
افزایش یافت. علی فاضلی، رییس پیشین اتاق های اصناف ایران 
و تهران، سهم کلانشهر ۷۳۰ کیلومترمربعی تهران از حدود ۱۵۹ 
هزار آژانس املاک کشور در سال گذشته را حدود ۱۸ هزار بنگاه 
باشد یعنی سهم مناطق ۲۲گانه  این عدد واقعی  اگر  دانست. 
شهر تهران از این تعداد حدود ۸۰۰ بنگاه است و این یعنی در 
هر کیلومترمربع از این کلانشهر ۲۴ بنگاه املاک فعالیت دارد؛ به 
همین خاطر است که شاهد تعداد زیادی آژانس املاک در کوچه 

و محله خود هستید.
حسام عقبایی، نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران نیز با 
تفکیک بین مشاوران املاک مجوزدار و بدون مجوز، تعداد مشاوران 
املاک مجوزدار کشور، استان تهران و کلانشهر تهران را به ترتیب 
۱۲۰، ۳۲ و ۱۱ هزار واحد صنفی اعلام کرد و افزود: طی هشت 
سال گذشته در تهران روزانه ۷ تا ۸ نفر از صنف املاک خارج و 

تقریبا به همین تعداد به صنف وارد شدند.
کارکرد دوگانه شبکه آژانسهای املاک

شبکه آژانسهای املاک کشور کارکردی دوگانه و کاملا متفاوت 
برای سرمایه داران خرد و کلان، سرمایه گذاران و مصرف کنندگان 
واقعی دارد. سرمایه گذاران، انبوه سازان و سازندگان محلی برای 
چند برابر کردن سرمایه و سود، وارد بازار می شوند و صد البته برای 
حداکثر کردن آن هیچ رابطه و فرصتی را از دست نمی دهند. آنان 
حاضرند برای به دست آوردن ملک در موقعیتی خوب در کوچه یا 
محله ای با ارزش افزوده و برگشت سرمایه بالا، کمیسیون های چند 
ده حتی چند صد میلیون تومانی پرداخت کنند و حتی بسته به 
پرداخت کمیسیون های  به  بودن موقعیت ملک، حاضر  خاص 
سنگین تر تا حد مشارکت با بنگاه املاک در صورت پیروزی در 

رقابت با سایر رقبا و خرید ملک خاصِ مورد نظرشان هستند.
به گزارش ایسنا، رشد کمی و فزاینده مشاوران املاک همچنان 
ادامه دارد اما دلیل این رشد چیست و چه عنصری تقویت کننده 
این رشد است؟ آژانس های املاک در دوره رکود چه می کنند و 
چگونه می توانند تلخیِ ناپایداری درآمدها را به درآمدهایی پایدار و 

شیرین تبدیل کنند؟
به این خبر دقت کنید. محمدمهدی مافی، عضو هیأت مدیره 
انجمن انبوه سازان استان تهران، گفت: »رشد پنج درصدی ساخت 
و ساز در تهران در مهر ۱۳۹۸ در شرایطی که معاملات مسکن در 
این ماه ۴۱ درصد نسبت به شهریور کاهش داشت، می تواند دوره 

تنفس کوتاه مدتی را برای بازار مسکن پایتخت ایجاد کند.«
تغییر رویکرد آژانس های املاک

واقعیت این است که جهش سه برابری قیمت دلار و یورو در 
آپارتمان را به شدت  بازار خرید و فروش ملک و  اردیبهشت ۹۷ 
»داغ« کرد و سه برابر شدن قیمت بنزین در آبان ۹۸ نیز داغی آن 
را تداوم بخشید اما این گرما با صعودی تر شدن و تثبیت قیمتها در 
صدر هرم گرانی، رو به سردی گذاشت و با راکد شدن معاملات، 
به  آنان  ولی  کرد  دمق  و  درآمد  کم  را  زیادی  املاکِ  آژانس های 
زودی راه برون رفت از این رکود را پیدا کردند. بخش قابل توجهی 
از آنان برای فرار از کسالت بازار به متحدی استراتژیک و شریکی 
پابه جفت برای انبوه سازان ریز و درشت محلی تبدیل شدند. حتی 
بسیاری از آنان سپرده های بانکی و اموال غیرمنقول خود را پای 
کار آوردند و یا به صورت مستقل آستین ها را بالا زدند یا مشارکت 
در ساخت کردند. حالا آنان، هم توانسته اند موقعیت خود در بازار 
ساخت و فروش را بهتر کنند و هم توانسته اند ناپایداری درآمدها را 

به درآمدهایی پایدار در هر دو بخش ساخت و فروش تبدیل کنند.
انبوه سازان و سازندگان محلی با حسابی سرانگشتی و محاسبه 
مدت زمان خواب سرمایه، هزینه مصالح ساختمانی، پرداختی 
شده  برابر  چند  هزینه های  پایان کار،  و  ساخت  جوازهای  بابت 
آب و برق در طول ساخت، عوارض چند برابر شده دارایی، نظام 
مهندسی، شهرداری و آتش نشانی، زیرمیزی های میلیونی و سایر 
هزینه های پیش بینی نشده، از لابی ها و روابط تمام عیاری برای 
فائق آمدن بر موانع اجرایی بهره می برند. آنان به خوبی از اختیارات 
وسیع ممیزان مالیاتی، ماموران شهرداری و کارشناسان سازمان 
نظام مهندسی و سایر دستگاههای دخیل در ساخت وساز اطلاع 

دارند و البته به مدد برخی چراغ سبزها و صد البته به کمک لابی ها و 
قدرت چانه زنی بالا، کار را مدیریت می کنند و جبران همراهی های 
ماموران زحمت کش دستگاه های مذکور را بر پرداخت عوارض 

قانونی مقدم می دارند.
نقش شبکه فروشندگان ملک و 

 در افزایش قیمتها
اگر به اجبار یا از سر اختیار به آژانس های املاک رفته باشید 
با مشاوران املاک یا سازندگانی روبرو می شوید که به زبان، دعا 
راستی  به  اما  کاسته شود  گرانی مسکن  و  تورم  از  که  می کنند 
دلیل  به  سوال  این  پاسخ یابی  است؟  راست  چقدر  ادعای شان 
پیچیدگی های فکری و شخصیتی آنان سخت است اما اگر به 
عنوان همکار با فرهنگِ کاری، تیپ شخصیتی و ادبیات کلامی 
آنان آشنا باشید کار قدری آسان می شود. طولانی شدن خواب 
سرمایه و گران تر شدن هزینه های ساخت، فکر و ذکر هر سازنده 
و انبوه سازی را به طور دیوانه کننده ای درگیر می کند، خُب چاره 
کار چیست؟ چه کسی بهتر از متحد استراتژیک و مشاوری امین 
می تواند شرایط را دل خواه کند؟ جواب یک کلمه است »شبکه 

فروشندگان ملک و آپارتمان«.
سازنده محلی دستی بر قیمت های خودتعیین کرده می کشد 
و مشاور املاک وظیفه مشورتی خود در مجاب کردن مشتری 
را به خوبی ایفا می کند. زمین و زمان را به هم می دوزد و خریدار 
مصرف کننده هم، چاره ای جز قبول قیمتهایِ ساخته و پرداخته 
فروشنده، هم  و  اتحاد سازنده  است،  این  ندارد. حقیقت  شده 
و  کمیسیون ها  هم  و  می کند  جبران  را  سازنده  سرمایه  خوابِ 
از قبل می کند و عکس  درآمدهای آژانس های املاک را تپل تر 
به مرحله  گرانی ها مرحله  و موج  اجابت می شود  آقایان  دعای 
و محله به محله به دست مشاوران و سازندگان به ظاهر دلسوز 
منتشر  کشور  روستاهای  و  شهرها  خیابان های  و  محلات  در 
می شود. نگاهی به استدلال حسام عقبایی، نایب رییس اتحادیه 
مشاوران املاک تهران در خصوص نقش برخی مشاوران املاک 
در انتشار موج گرانی مسکن بیندازید. وی معتقد است: »نحوه 
عمل مشاوران املاک در کنار سایر عوامل اقتصادی، سیاسی و 
اجتماعی از جمله سیاستهای کلان دولتی، نوسانات بازارهای 
رقیب مانند ارز، خودرو، بورس و طلا، مناقشات بین المللی، فقدان 
توازن در نظام عرضه و تقاضا، میزان تولید مسکن، قدرت خرید 
مردم و سود سپرده ها و تسهیلات بانکی موجب افزایش قیمت 
مسکن می شود بنابراین اینکه گفته شود اقدامات مشاوران املاک 
راسا و به تنهایی موجب گرانی مسکن می شود، اظهارنظر درست و 

منصفانه ای نیست.«
وی ادامه داد: تا این لحظه گزارشی دال بر اینکه مشاوران املاکِ 
دارای پروانه کسب قیمت مسکن را افزایش می دهند به اتحادیه 
نرسیده است اما مشاوران املاک بدون پروانه از این کارهای مضر 

انجام می دهند.
تناسب نداشتن تعداد واحدهای صنفی شهرها و تعداد 

بازرسان صنفی
تایید  با  هم  تهران  اصناف  اتاق  رییس  فراهانی،  نوده  قاسم 
افراد سوء استفاده گر و کج اندیش در همه جا  تخلفات، گفت: 

حضور دارند و شرایط اقتصادی کشور را بهترین زمینه برای پیاده 
کردن اغراض منفی شان می دانند البته تخلف های انجام شده 
توسط اندک سوء استفاده کنندگانِ شاغل در بخش اصناف، نباید 

به حساب کل اصناف گذاشته شود.
به گفته وی، تناسب نداشتن تعداد واحدهای صنفی شهرها و 
تعداد بازرسان صنفی، بزرگترین مانع انجام بازرسی های دقیق، 
موثر و مستمر در سازمان های صنفی به خصوص اتاق اصناف 
تا  کرد  از شهروندان درخواست  در عین حال  است. وی  تهران 
تخلفات کسبه به ویژه تخلفات مشاوران املاک را برای رسیدگی 
به اتاق اصناف، مجامع امور صنفی یا اتحادیه های صنفی اطلاع 

دهند.
نظر نمایندگان مجلس

اما این نحوه عمل انتقادات زیادی را به دنبال دارد، حتی آثار 
اقتصادی و اجتماعی این رفتار کارسبکارانه مرزهای اجتماعی را 
درنوردیده و پایش به مراجع سیاسی رسیده است. یوناتن بت کلیا 
اسلامی  شورای  مجلس  در  مردم  نماینده  دو  نادری  شهاب  و 
معتقدند: املاکی ها با بهره بردن از وضعیت بازار اقتصادی کشور 
به بانیان افزایش قیمت مسکن تبدیل شده اند حتی بخشی از آنان 
برای افزایش عایدی، مالکان و سازندگان را به افزایش قیمت ها 

ترغیب می کنند.
این دو عضو کمیسیون عمران مجلس بر این باورند که شبکه 
آژانس های املاک در موارد متعددی حتی مانع کاهش قیمت ها 
در بازار می شوند. این دو نماینده مجلس از وزارت صنعت، معدن 
اتحادیه های کشوری و استانی  و  اتاق اصناف کشور  و تجارت، 
مشاوران املاک می خواهند از مکانیزم های نظارتی کارآمدتری 

برای مهار بی قانونی ها و تخلفات همکاران خود استفاده کنند.
تولد فرزندان ناخلف در بازار املاک

تغییرات مستمر قیمت ارز و سوخت در طول سالهای گذشته و 
وابسته بودن پایه های اقتصادی کشور به این دو عنصر کلیدی از 
یک سو و گرایش ذاتی پول به سودآوری بیشتر از دیگر سو از عناصر 
بسترسازِ سوءاستفاده در بازار کالا و تولد فرزندان ناخلف در بازار 
املاک است. شرایط تحریمی و نابسامانی های قیمتی همواره 
بهترین بهانه در دستان شبکه شبه مافیایی آژانسهای املاک کشور 
بوده تا آنان وظیفه دیرینه خود در انتشار موج گرانی ها به اقصی 
نقاط کشور را بدون در نظر گرفتن تبعات اجتماعی، اقتصادی و 
و مشاوران  انبوه سازان، سازندگان محلی  انجام دهند.  اخلاقی 
املاک، خود را مجریان و تبعیت کنندگانِ تاثیرپذیر این سیاستها و 
متولیانِ دولتیِ اقتصاد را عروسک گردانان صحنه خیمه شب بازی 
قیمتها می دانند و تا می توانند با فرار به جلو از زیر بار مسؤولیتهای 
صنفی و انسانی خود شانه خالی کنند، اما نباید فراموش کرد که 
دامن  و  نابسامانی ها  سهمگین  امواج  روی  موج سواری  مهارت 
زدن به آشفته بازار مسکن و درگیر کردن هر چه بیشتر طبقات 
اجتماعی در دریای مواج و ناآرام گرانی ها، مهارتی نیست که بتوان 
بدون چشم بستن بر وجدان انسانی و بدون نیرنگ، فریب و دَغل 
در آن تبحر یافت و صد البته مجازاتِ مجرمانِ غرق در مهارتهایِ 
غیرانسانی با ارشاد زبانی یا از طریق ساز و کارهای قانونی و اجرایی 

ناکارآمد و ضعیف هرگز امکان پذیر نیست.

سایه روشن های بزرگترین شبکه شبه مافیایی کشور

شاهکار فرزندان ناخلف در بازار املاک!
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نامجومطلق، غلامپور و مصطفوی در کنار فرهاد؛

مجیدی سرمربی استقلال شد

 براساس تصمیم هیات مدیره باشگاه استقلال »فرهاد مجیدی« به طور رسمی هدایت 
آبی های پایتخت را بر عهده گرفت. 

پس از جدایی »آندره آ استراماچونی« از باشگاه استقلال مسوولان این تیم تلاش زیادی را 
برای بازگرداندن وی به ایران انجام دادند اما این اتفاق رخ نداد.

نیم فصل دوم  آغاز  برای  تیمی قدرتمند  آماده سازی  استقلال که در حال  مسوولان 
مسابقات لیگ برتر هستند، پس از ناامیدی از بازگشت استراماچونی با فرهاد مجیدی وارد 

مذاکره شده و به توافق رسیدند.
مجیدی پیش از این و در اواخر لیگ هجدهم در چند بازی هدایت استقلال را بر عهده 

داشت.
استقلال در حضور فرهاد مجیدی پنج مسابقه برگزار کرد و توانست سه برد و ۲ تساوی 
کسب کند؛ عملکردی که با توجه به شرایط آبی ها مطلوب ارزیابی می شد و شاید اگر اشتباه 

بزرگ داوری در دیدار با نفت آبادان نبود، این کارنامه بهتر از قبل می شد.
آبی های پایتخت در این پنج مسابقه با هدایت مجیدی موفق شدند، ۹ بار دروازه حریفان 
را باز کنند. البته آنها ۵ گل نیز دریافت کردند. مجیدی قصد دارد در کادرفنی خود از »مجید 

نامجو مطلق«،»بهزاد غلامپور« و »صالح مصطفوی« استفاده کند.
قرارداد مجیدی با استقلال یک سال و نیم اعتبار دارد.

اسماعیل خلیل زاده رییس هیات مدیره و سرپرست باشگاه استقلال این خبر را تایید کرد.
عملکرد استقلال در زمان سرمربیگری فرهاد مجیدی

استقلال در سه مسابقه ای که در لیگ فرهاد مجیدی را روی نیمکت داشت، با میانگین 
مالکیت توپ ۶۳درصدی، مجموعا ۶۴ شوت زد که ۶ تا از آن ها گل شد، ۲۱ شوت به سمت 

دروازه اش زد شد و ۳ گل خورد. 
نمره متریکا استقلال هم به ترتیب ۷.۷، ۷.۲ و ۷.۸ بود که البته بخش زیادی از این 
تیم سقوط کرده استقلال خوزستان و سپیدرود مربوط  با دو  بازی  به  عملکرد خوب، 
می شود. مجیدی در اولین بازی، این تیم را با آرایش ۲-۴-۴ به زمین فرستاده بود و در دو 

بازی بعدی هم از ۱-۳-۲-۴ استفاده کرد.

همه چیز تیم امید خوب بود به جز برنامه های تدارکاتی 

پاشازاده: امیدوارم طلسم المپیک بشکند
ملی پوش پیشین کشورمان گفت: تیم امید از کادر فنی خوب و بازیکنان فوق العاده ای 

بهره می برد و همه چیز در آن خوب بود به جز برنامه های تدارکاتی .
مهدی پاشازاده درباره ارزیابی اش از شرایط تیم فوتبال امید ایران در آستانه مسابقات 
انتخابی المپیک اظهار داشت: به لحاظ داشتن بازیکنان خوب و مستعد، این یکی از 
بهترین تیم های امیدی است که داریم که امید زیادی برای راهیابی به المپیک دارد. نگاهی 
به بازیکنان تیم امید نشان می دهد چه سرمایه هایی در آن جمع هستند. این تیم می تواند 

در سالهای بعد، نسل طلایی فوتبال ایران شود.
مدافع پیشین تیم ملی کشورمان تصریح کرد: از حضور بازیکنانی مثل قائدی و نورافکن 
که ستاره های لیگ برتر هستند تا بازیکنی مثل صیادمنش که از لیگ ترکیه می آید و 
دیگران، این امید را می دهد که انشاالله بعد از ۴ دهه انتظار صعود به المپیک را شاهد 
باشیم. وی تاکید کرد: کره جنوبی اصلی ترین حریف ما در این گروه است، اما از تیم 
خوب ازبکستان هم نباید راحت عبور کرد. ازبک ها در بازی های تدارکاتی هم به پای تیم 
ما پیچیدند و نشان دادند تیم خوب و مدعی دارند. اما با همه این وجود اگر تیم ما در حد 

خودش باشد، مشکلی برای صعود از این گروه نداریم.
پاشازاده خاطرنشان ساخت: اگر این تیم به المپیک راه یابد، در آینده ای نزدیک شاهد 
خواهیم بود که تمام این بازیکنان ستاره های بی چون و چرای فوتبال ایران خواهند شد و 
تعداد زیادی از آنها هم لژیونر می شوند. اما اگر این اتفاق نیفتد و از صعود به المپیک باز 

بمانیم، خیلی از این ستاره ها می سوزند و به سقف و حقشان در فوتبال نخواهند رسید.
ملی پوش پیشین کشورمان بیان داشت: این تیم همه چیزش خوب و استاندارد است و 
تنها چیزی که کمتر از حد استاندارد بود، تدارکی بود که برای آن دیده شد. متأسفانه این 
تیم نه بازی های تدارکاتی خوب و زیادی داشت و نه اردوهایی که بتوان به آن تکیه کرد. تیم 

المپیک کمتر از آنچه که باید دیده شد و مورد توجه قرار گرفت.
پاشازاده در خاتمه بیان داشت: تا بازی ها آغاز نشود نمی توان گفت برای این تیم چند 
درصد شانس صعود می توان قائل بود. اما در مجموع شخصاً امید زیادی به صعود به 

المپیک دارم.

ادامه  و غریبش  رفتارهای عجیب  به  پرسپولیس همچنان  فوتبال  تیم  سرمربی 
می دهد و به نظر می آید سرنوشت استراماچونی در انتظار اوست.

همان طور که پیش بینی می شد مذاکرات طولانی مدت مدیران باشگاه استقلال 
با آندره آ استراماچونی در آخر با قطع همکاری این مربی ایتالیایی با آبی پوشان 
همراه شد و در این میان فقط تیم استقلال بود که از این اتفاق متضرر شد. شاید 
حسابی  تیم شان  از  استراماچونی  جدایی  روز های  ابتدای  در  استقلال  هواداران 
شاکی شده و واکنش های احساسی از خود نشان دادند، اما اکثر آنها الان به این 

نتیجه رسیده اند که رفتارهای استراماچونی خودخواهانه بوده و عزت و سربلندی 
استقلال از هر چیزی مهمتر است، اما در این سو گابریل کالدرون که تا قبل از پایان 
نیم فصل در حال تبدیل شدن به یک مربی محبوب در پرسپولیس بود به یکباره تغییر 
شخصیت داده و با مصاحبه ها و رفتارهای عجیب و غریبش در حال تبدیل شدن به 

یک استراماچونی دیگر است.
پیرمرد آرژانتینی دو روز قبل از بازی آخر تیمش در نیم فصل حتی حاضر نشد در 
مراسمی که باشگاه پرسپولیس برای کریسمس برای او و دیگر خارجی های تیم 

تدارک دیده بود، شرکت کند. در ادامه او در صفحه اینستاگرامش اختلاف نظر خود 
با مدیریت باشگاه پرسپولیس را علنی کرد. بعد از آن در نشست خبری پایان مسابقه 
تیمش، مدیران باشگاه پرسپولیس را دروغگو خوانده و مدعی شد بازیکن خارجی 

نمی خواهد.
مدیریت باشگاه پرسپولیس به همراه اعضای هیئت مدیره این باشگاه ساعاتی بعد 
از مصاحبه تند این مربی در منزلش حضور پیدا کرده و ضمن تبریک کریسمس به 
وی خواستند خواسته هایش را مکتوب کند، اما او گفت بعد از رفتن به آرژانتین از 
طریق مدیربرنامه هایش با باشگاه در ارتباط خواهد بود. کالدرون ساعاتی بعد از این 
جلسه راهی فرودگاه امام خمینی )ره( شد و گلایه کرد که چرا هیچ کدام از نمایندگان 
باشگاه او را بدرقه نکرده اند در حالی که پیش از این هم در باشگاه پرسپولیس هیچ 
فردی برای بدرقه مربیانی که راهی تعطیلات می شدند به فرودگاه نمی رفت. در 
ادامه او در صفحه اجتماعی اش مجدداً هواداران را در جریان اختلافش با باشگاه 

پرسپولیس قرار داد و تأکید کرد با دلخوری ایران را ترک می کند.
این پایان ماجرا نبوده و نیست و مرد آرژانتینی حاضر نیست در کشورش با مدیریت 
باشگاه پرسپولیس ارتباط مستقیم داشته باشد. در این میان باشگاه پرسپولیس 
آنها مواجه شده برای  با چراغ قرمز باشگاه های  بازیکنان داخلی  که برای جذب 
و  عجیب  رفتار های  این  تمام  است.  بلاتکلیف  نوعی  به  خارجی  بازیکنان  جذب 
و برخی مسئولان  پیروانی  افشین  بر کنار گذاشتن  غریب و خواسته  هایی مبنی 
باشگاه پرسپولیس که ارتباطی به مسائل فنی ندارد از سوی کالدرون با کوچک ترین 
واکنشی از انصاری فرد در رسانه ها همراه نبوده است و او در تلاش است اختلافات 

موجود را در فضایی آرام و به دور از هیاهو حل کند.
در این میان مسئولان باشگاه پرسپولیس خیلی باید مراقب باشند که کالدرون در 
نهایت استراماچونی نشده و با رفتارهای عجیب و غیرحرفه ای خود به پرسپولیس 
ضربه نزند. قدر مسلم برای هواداران پرسپولیس و استقلال سربلندی تیم شان در 
میادین داخلی و بین المللی از هر چیز دیگر باارزش تر است و اگر واقعاً کالدرون قصد 
تغییر رفتارهای خود را ندارد بهتر است همین حالا تکلیف او مشخص شود. ضمن 
اینکه اگر واقعاً کالدرون احساس می کند که در پرسپولیس مشکلات زیاد است و 
همه به وی دروغ می گویند بهتر است همین حالا استعفا دهد تا اینکه به رفتارهای 
عجیبش ادامه داده و در آخر ضمن تحقیر پرسپولیس، پولش را تا ریال آخر گرفته 

و برود.

 کالدرون، استراماچونی نشود

 تکلیف این یکی زودتر مشخص شود

در هفته دوم دور برگشت لیگ برتر بسکتبال باشگاههای کشور دو تیم شیمیدر قم و مهرام تهران به دیدار یکدیگر رفته بودند که این 
دیدار با نتیجه ۶۸ بر ۶۶ به سود تیم قمی به پایان رسید. 

در این دیدار که روز پنجشنبه در ورزشگاه دو هزار نفری شهید حیدریان قم برگزار شد، استقبال خوب تماشاگران، جایگاه دو تیم 
در جدول رده بندی و حضور اکثر بازیکنان تیم ملی بسکتبال در این دو تیم، حساسیت و جذابیت ویژه ای به این بازی بخشیده بود.

تیم بسکتبال شیمیدر قم که با کسب هشت پیروزی متوالی و برای گرفتن انتقام بازی رفت پا به این دیدار حساس گذاشته بود، بازی 
را بسیار خوب آغاز کرد و نیمه اول را با نتیجه ۴۰ بر ۳۵ به سود خود به پایان برد.

در نیمه دوم شاگردان محمدرضا اسلامی در تیم شیمیدر کمی متزلزل تر از نیمه اول ظاهر شدند و تا پایان این نیمه از حریف خود 
عقب افتادند، اما در ثانیه های پایانی با تلاش نفسگیر خود، توانستند با ۲ اختلاف امتیاز بر حریف باتجربه خود غلبه کنند.

تیم بسکتبال شیمیدر قم که با این پیروزی و ۲۷ امتیاز در رده سوم جدول لیگ برتر بسکتبال باشگاههای کشور قرار گرفته است، در 
بازی بعدی به مصاف تیم توفارقان آذرشهر خواهد رفت. تیم مهرام نیز با این باخت و با تفاضل گل بهتر بالاتر از تیم پالایش نفت آبادان 

در رده چهارم جدول قرار گرفته است و برای ماندن در رقابت قهرمانی کار سختتری پیش رو دارد.
استاندار قم و رئیس فدراسیون بسکتبال نیز برای دیدن این بازی به ورزشگاه رفته بودند و هیأت بسکتبال قم در این بازی با حضور 
صمد نیکخواه بهرامی بازیکن تیم مهرام و کاپیتان تیم ملی، نام و یاد برادر مرحوم وی آیدین نیکخواه بهرامی بازیکن سابق تیم ملی 

را گرامی داشت. 

در چارچوب هفته بیست و چهارم رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور دو تیم سوهان محمد سیما و حفاری اهواز به دیدار 
یکدیگر رفته بودند که این بازی با نتیجه پرگل ۵ بر ۴ به سود تیم قمی به پایان رسید. 

در این دیدار حساس که روز پنجشنبه در ورزشگاه شهید حیدریان قم به انجام رسید، هر دو تیم که صعودشان به مرحله حذفی قطعی 
شده و نتیجه سه دیدار گذشته خود را واگذار کرده بودند، برای کسب جایگاه بهتر در جدول و خروج از بحران نیاز مبرمی به سه امتیاز 
مسابقه داشتند. گل های این دیدار را روح الله ایثاری دو گل، علیرضا وفایی، ناصر اطمینان و سعید قلندری برای سوهان محمد سیما 
و فرید نمازی و محسن محمدزاده سه گل برای حفاری اهواز به ثمر رساندند. تیم حفاری اهواز که در سه دقیقه پایانی برای جبران 
نتیجه با سیستم پاورپلی بازی می کرد، تا پایان نیز نتوانست کاری انجام دهد و با خوش شانسی چندین ضربه چیپ و از راه دور بازیکنان 
سوهان محمد سیما از کنار و بالای دروازه آنها به اوت رفت. تیم سوهان محمد سیما که با پنج بازیکن غایب نسبت به اول فصل و کوله 
باری از مشکلات، هفته های پایانی مرحله مقدماتی لیگ برتر فوتسال را می گذراند، با این پیروزی توانست با ۳۵ امتیاز جایگاه خود را 
در رده هفتم جدول لیگ برتر تثبیت کند. بازی رفت این دو تیم در شهر اهواز نیز در حالی که ۲ بر یک به سود تیم سوهان محمد سیما 
بود، با تصمیم داور نیمه تمام ماند و در نهایت نتیجه بازی ۳ بر صفر به سود محمد سیما اعلام شد. تیم فوتسال سوهان محمد سیما در 
هفته بیست و پنجم لیگ برتر به دیدار آذرخش بندرعباس خواهد رفت و در هفته پایانی نیز در شهر مقدس قم میزبان شهروند ساری 
خواهد بود. طبق مقررات جدید سازمان لیگ و پس از پشت سر گذاشتن دو هفته باقی مانده، مسابقات لیگ برتر فوتسال وارد مرحله 

حذفی خواهد شد و هشت تیم نخست لیگ، طبق مقررات با یکدیگر بازی خواهند کرد.

لیگ برتر بسکتبال باشگاههای کشور؛

شیمیدر برنده بازی ملی پوشان بسکتبال در قم
حفاری اهواز درقم با نتیجه ۵ بر ۴ مغلوب شد

برد شیرین سوهان محمد سیما  پس از سه هفته ناکامی

امیرحسین صادقی معتقد است انتخاب فرهاد مجیدی می تواند 
مسکن موقتی برای درد استقلال باشد اما حیف او است که با چنین 
مدیریتی قرار است در استقلال کار کند.  امیرحسین صادقی در 
در این خصوص اظهار کرد: من به عنوان هوادار استقلال و کسی 
که سال ها برای این تیم خدمت کرده می گویم که مجیدی می تواند 
حداقل  هوادار  زیرا  باشد  هوادار  و  تیم  درد  برای  موقتی  مسکن 

می تواند خیالش راحت باشد که تیم یک مربی دارد. من از مجیدی 
حمایت می کنم اما دشمن سرسخت هیات مدیره جدید باشگاه 
هستم. وی درباره هیات مدیره جدید استقلال ادامه داد: نمی دانم 
چرا این افراد به عنوان هیات مدیره منتصب شده اند. به جز فتح 
الله زاده و منزوی، بقیه اعضا استقلالی نیستند و سیاست ناپاکی 
علیه باشگاه دارند. من مطمئن هستم این هایت مدیره یکی از 
تاریک ترین نقاط تاریخ باشگاه استقلال را رقم خواهد زد. هواداران 
این همه اعتراض کردند تا امثال فتحی و خلیل زاده در مدیریت تیم 
نباشند اما باز هم می بینیم که عاملان بدبختی استقلال جزو هیات 
مدیره این تیم هستند. دشمن شماه یک استقلال همین هیات 
مدیره ای است که حالا موسوی هم به آن اضافه شده و سیاست 

ناپاک آن ها استقلال را دوباره زمین خواهد زد.

هیات مدیره جدید سیاستی ناپاک دارند 
صادقی اضافه کرد: انتصاب این افرد باعث می شود استقلال 
هوادار  تنها  وسط  این  و  بخورد  بر  مدیریتی  مشکلات  به  دوباره 
ادامه خواهد داد  ناپاک خود  به کارهای  می سوزد. هیات مدیره 
و تاوانش برای باشگاه استقلال خواهد ماند. امثال همین افراد 
بودند که حق من را در استقلال خوردند و باعث جدایی من شدندو 
حتی پولم را هم ندادند اما مجبور شدم به خاطر عشق به استقلال 
و هواداران سکوت کنم تا تیم به حاشیه نرود. خدا می داند که دو 
پیشنهاد مالی خوب قطری را در زمان حضورم در استقلال رد کردم 
تا با تمام توانم برای استقلال بازی کنم. بازیکن پیشین استقلال 
در خصوص پایان یافتن همکاری استقلال و استراماچونی گفت: 

استراماچونی مربی موفقی در استقلال بود و نتایج بسیار خوبی را با 
تیم گرفته بود اما متاسفانه هواداران از او بت درست کرده بودند و او را 
بزرگ کردند. نام "استقلال" از همه این نام ها بالاتر است و هواداران 
نباید افسوس کسی را بخورند که نمی خواست بماند. شاید برای یک 
ایران، استقلال همه چیز باشد اما امثال استراماچونی این چیزها را 
متوجه نمی شوند و دنبال قرارداد حرفه ای خود هستند. باید بگویم 
که من به مجیدی اطمینان دارم و او با این انتخاب سوخت نمی شود 
اما باید از تجربه استراماچونی درس بگیرد و از باشگاه استقلال 
بخواهد همه امکانات را در اختیار او بگذارند. هوادار باید موشکافانه 
تر به قضایا نگاه کند و بداند الآن وقت حمایت از استقلال و مجیدی 
است زیرا تنها کسانی که دلشان به حال این تیم می سوزد، افرادی از 

جنس باشگاه هستند نه امثال خلیل زاده، فتحی و موسوی.

امیرحسین صادقی :
مجیدی از تجربه استراماچونی درس بگیرد
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صبح روز جمعه ۱۳ دی ماه سال ۹۸ در پی حمله هوایی نیروهای آمریکایی در نزدیکی 
فرودگاه بغداد، سردار سپهبد پاسدار حاج قاسم سلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی چند تن از همراهان وی از جمله فرماندهان و رزمندگان حشد الشعبی ، به 

شهادت رسیدندوایران اسلامی برای این سرداررشید اسلام غرق عزا وماتم شد. 
پیام رهبر انقلاب درپی شهادت سردارقاسم سلیمانی:

انتقام سختی در انتظار جنایتکاران است
 در پی شهادت سردار پرافتخار اسلام حاج قاسم سلیمانی و شهدای همراه او بویژه مجاهد 

بزرگ اسلام جناب آقای ابومهدی المهندس رهبر انقلاب پیامی صادر کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت  آیت الله خامنه ای متن پیام به 

این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

ملت عزیز ایران!
سردار بزرگ و پرافتخار اسلام آسمانی شد. دیشب ارواح طیبه ی شهیدان، روح مطهر قاسم 
سلیمانی را در آغوش گرفتند. سالها مجاهدت مخلصانه و شجاعانه در میدانهای مبارزه با 
شیاطین و اشرار عالم، و سالها آرزوی شهادت در راه خدا، سرانجام سلیمانی عزیز را به این مقام 
والا رسانید و خون پاک او به دست شقی ترین آحاد بشر بر زمین ریخت. این شهادت بزرگ را به 
پیشگاه حضرت بقیة الله ارواحنافداه و به روح مطهر خود او تبریک و به ملت ایران تسلیت عرض 
میکنم. او نمونه ی برجسته ای از تربیت شدگان اسلام و مکتب امام خمینی بود، او همه ی عمر 
خود را به جهاد در راه خدا گذرانید. شهادت پاداش تلاش بی وقفه ی او در همه  این سالیان بود، 
با رفتن او به حول و قوه ی الهی کار او و راه او متوقف و بسته نخواهد شد، ولی انتقام سختی در 
انتظار جنایتکارانی است که دست پلید خود را به خون او و دیگر شهدای حادثه ی دیشب آلودند. 
شهید سلیمانی چهره ی بین المللی مقاومت است و همه ی دلبستگان مقاومت خونخواه اویند. 
همه ی دوستان -  و نیز همه  دشمنان - بدانند خط جهاد مقاومت با انگیزه ی مضاعف ادامه 
خواهد یافت و پیروزی قطعی در انتظار مجاهدان این راه مبارک است، فقدان سردار فداکار و 
عزیز ما تلخ است ولی ادامه مبارزه و دست یافتن به پیروزی نهایی کام قاتلان و جنایتکاران را 
تلخ تر خواهد کرد. ملت ایران یاد و نام شهید عالی مقام سردار سپهبد قاسم سلیمانی و شهدای 
همراه او بویژه مجاهد بزرگ اسلام جناب آقای ابومهدی المهندس را بزرگ خواهد داشت و 
اینجانب سه روز عزای عمومی در کشور اعلام می کنم و به همسر گرامی و فرزندان عزیز و دیگر 

بستگان ایشان تبریک و تسلیت می گویم.
سیدعلی خامنه ای

رییس جمهوری: 
 پرچم عزت و پایداری سردار سلیمانی برافراشته خواهد ماند

 رییس جمهوری نیز با تسلیت شهادت سردار بزرگ اسلام و ایران، سردار سپهبد قاسم 
سلیمانی به دست آمریکای متجاوز و جنایت پیشه گفت: یقین دارم پرچم عزت و پایداری این 
شهید والامقام به دست خیل عظیم سربازان اسلام برافراشته خواهد ماند و مسیر پرافتخار ایثار و 

مقاومت با قوت بیشتر تداوم خواهد یافت. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز جمعه در پیام تسلیتی به مناسبت شهادت 
سردار پرافتخار اسلام حاج قاسم سلیمانی و شهدای همراه وی اظهار داشت: شهادت سردار 
بزرگ اسلام و ایران، فرمانده شجاع سپاه قدس، سردار سپهبد قاسم سلیمانی و تعدادی از 
همراهان وی به ویژه مجاهد بزرگ ابومهدی المهندس، به دست آمریکای متجاوز و جنایت پیشه، 
قلوب همه ملت ایران و ملت های منطقه را جریحه دار کرد و عزم ملت بزرگ ایران و سایر ملت های 
آزاده را برای ایستادگی و مقابله در برابر زیاده خواهی های آمریکا و دفاع از ارزش های اسلامی، 

دوچندان کرد.
وی افزود: بی تردید این اقدام خباثت بار و بزدلانه، نشانه دیگری از سرخوردگی و عجز و ناتوانی 
آمریکا در منطقه و احساس انزجار از سوی ملت های منطقه نسبت به این رژیم متجاوز است که 
با زیر پا گذاشتن تمام اصول و قواعد انسانی و حقوق بین الملل با غیرانسانی ترین سبُعیّت، لکه 

ننگ دیگری را بر صفحات نکبت بار این کشور، ثبت کرد.
رییس جمهوری تصریح کرد: یقین دارم پرچم عزت و پایداری این شهید والامقام به دست 
خیل عظیم سربازان اسلام برافراشته خواهد ماند و مسیر پرافتخار ایثار و مقاومت با قوت بیشتر 
تداوم خواهد یافت. بی تردید انتقام این جنایت هولناک را ملت بزرگ ایران و دیگر ملت های آزاده 

منطقه، از آمریکای جنایتکار خواهند گرفت.
روحانی با محکوم کردن این اقدام ددمنشانه و پاسداشت خدمات درخشان، کم نظیر و ماندگار 
این دلاور سرافراز تاریخ ایران در دفاع از تمامیت ارضی کشور و مبارزه با تروریسم و افراط گرای 
در منطقه، این فاجعه بزرگ را به محضر مقام معظم رهبری، فرمانده کل قوا، احاد ملت ایران، 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، هم رزمان و دوستداران، و به ویژه خانواده گرامی وی تبریک و 
تسلیت گفت و علو درجات این شهید گرانقدر و همراهانش را از درگاه خداوند منان مسألت کرد.

هیات دولت سه روز عزای عمومی اعلام کرد
 هیات دولت در اطلاعیه ای شهادت سردار رشید اسلام، سپهبد حاج قاسم سلیمانی را تبریک 

و تسلیت گفت و سه روز عزای عمومی اعلام کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت، هیات دولت جمهوری اسلامی ایران روز 
جمعه در اطلاعیه ای شهادت غرورآفرین نماد غیرت، مجاهدت و مقاومت اسلامی سردار 
رشید اسلام، سپهبد حاج قاسم سلیمانی را به رهبر معظم انقلاب، ملت شریف ایران، آزادگان و 

مستضعفان جهان تبریک و تسلیت گفت.
این اطلاعیه افزود: چهار دهه مجاهدت مخلصانه و مبارزه بی امان با تروریسم بین المللی، 
پاداشی کمتر از شهادت به دست ناپاک ترین افراد بشر و سردمدار تروریسم جهانی ندارد. 
و  تروریستی  اقدام  این  ایران  اسلامی  جمهوری  دولت  کرد:  عنوان  دولت  هیات  اطلاعیه 
ناجوانمردانه را شدیدا محکوم و به پیروی از رهبری معظم انقلاب اسلامی، سه روز عزای عمومی 

اعلام می کند.
علی لاریجانی:

  آمریکا با ترور سردار سلیمانی یک خطای راهبردی مرتکب شد
 رییس مجلس شورای اسلامی گفت: آمریکا با ترور سردار سلیمانی، یک خطای راهبردی 

مرتکب شد و تاوان آنرا خواهد داد. 
علی لاریجانی، صبح جمعه در گفت وگویی با اشاره به خصوصیات ممتاز فرمانده شهید 
سپاه قدس افزود: سردار سلیمانی شجاع و باهوش بود که حتی رسانه های خارجی هم وی را 

شخصیتی ممتاز و دارای دقت نظر اعلام می کنند.
وی با ابراز تاسف از شهادت سردار سلیمانی تاکید کرد: البته، در انقلاب اسلامی، این گونه 
شهادت ها عموما باعث رویش های بعدی خواهد شد. شهید بهشتی، شهید مطهری، شهید 
باهنر و شهید رجایی که در ابتدای پیروزی انقلاب به شهادت رسیدند، انسان های بزرگی بودند 
اما وقتی رفتند، حرکت انقلاب با خون آنها تداوم پیدا کرد و قطعا شهادت سردار سلیمانی هم 

برای آینده انقلاب، این نقش را خواهد داشت.
لاریجانی تاکید کرد: من فکر می کنم این خطایی که آمریکایی ها در این قضیه مرتکب شدند، 
یک خطای راهبردی بود. وی، اعتراف دولت آمریکا به ترور سردار سلیمانی را یادآور شد و گفت: 
این اقدام آمریکا مصداق تروریسم دولتی بود زیر گاهی چنین کارهایی در صحنه جهانی انجام 
می دادند ولی آن را انکار می کردند و پذیرفتن مسئولیت این اقدام تروریستی نشان می دهد که 

خیلی با بی تدبیری این کار را انجام داده اند.
رییس مجلس شورای اسلامی درباره تبعات اقدام تروریستی آمریکا خاطرنشان کرد: طبعا 
مردم عراق و ملت بزرگ ایران نسبت به شهادت یک فرمانده بزرگ اسلام با آن سابقه درخشان 
حساس هستند و آمریکایی ها دارند به دست خودشان، یک وضعیت ناامنی در منطقه ایجاد 

می کنند و خسارت آن برای خودشان خواهد بود.
لاریجانی تصریح کرد: جفایی که آنها به ملت ایران کردند که یک سردار عظیم الشان را از ملت 
ایران گرفتند، تاوانش را خواهند داد. وی افزود: ما نمی خواستیم چنین شرایطی در منطقه به 
وجود بیاید ولی این آشفتگی را آمریکایی ها در مواقع مختلف ایجاد کردند و این حادثه، ان شاء 

الله با همتی که ملت ایران دارند به نحو احسنت جبران می شود.
 رئیس قوه قضاییه:

 ترور حاج قاسم جنایت علیه بشریت و نقض میثاق های بین المللی است
رئیس قوه قضاییه  نیز روز جمعه در ابتدای نشست روسای کل دادگستری های سراسر کشور 
و دادستان های مراکز استان ها،با بیان اینکه سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی نماد 
حمایت از مظلومان و مبارزه با تروریسم در عالم است، ترور سردار سلیمانی را جنایت علیه بشریت 
و نقض میثاق های بین المللی توسط آمریکا دانست و تاکید کرد که محبوبیت شهید سلیمانی، 
خشمی مقدس را علیه آمریکا و همه مستکبران رقم خواهد زد.  حجت الاسلام و المسلمین 
سیدابراهیم رئیسی شهادت سردار سرافراز سپاه اسلام، حاج قاسم سلیمانی و شهدای همراه 
ایشان را به محضر مبارک حضرت ولیعصر )عج(، مقام معظم رهبری و امت اسلامی تسلیت 
گفت و تصریح کرد: این حادثه، حادثه بسیار سختی برای امت اسلامی است، زیرا حاج قاسم 

یک چهره طرفدار مظلومان و مدافع حریم امت اسلامی در دنیای امروز به شمار می آمد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه در همه جای دنیا نام سردار سلیمانی همراه با همت، رشادت، 
شجاعت، ایستادگی و مقاومت برای دفاع از امت اسلامی و مظلومان عالم برده می شود، این 
شهید بزرگوار را نماد مبارزه با تروریسم دانست و ادامه داد: اگر بخواهیم فهرستی از نمادهای 
مبارزه با تروریسم در دنیا تهیه کنیم، بی تردید نام حاج قاسم در راس این فهرست است. حال 
سوال اساسی این است که چگونه چنین فردی که نه به عنوان یک قهرمان ملی بلکه یک 
قهرمان منطقه ای و جهانی در عرصه مبارزه با تروریسم و حامی مظلومان است، به نحوی بسیار 
جنایتکارانه و در یک حرکت تروریستی از نوع دولتی توسط کسانی به شهادت رسید که داعیه دار 

حمایت از حقوق بشر هستند.
آیت الله آملی لاریجانی:  

سردار سلیمانی به آرزوی دیرین خود رسید
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام  نیز در واکنش به شهادت سردار قاسم سلیمانی 
در پیامی نوشت: مجاهد عظیم الشان ما پس از عمری جهاد و مبارزه با استکبار جهانی به 
سردمداری آمریکای جنایتکار به آرزوی دیرین خود رسید و به خیل شهدای اسلام و انقلاب 
اسلامی پیوست.  آیت الله صادق آملی لاریجانی روز جمعه در پی شهادت سردار سرافراز سپاه 
اسلام، سپهبد حاج قاسم سلیمانی، با صدور پیام تبریک و تسلیتی، اظهار داشت: شهادت 
سردار سرافراز اسلام، ولایت و مقاومت، سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی موجب تاثر عمیق 
اینجانب شد. وی افزود: مجاهد عظیم الشان ما پس از عمری جهاد و مبارزه با استکبار جهانی 
به سردمداری آمریکای جنایتکار به آرزوی دیرین خود رسید و به خیل شهدای اسلام و انقلاب 
اسلامی پیوست. رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، شهادت این مجاهد عالیقدر را به 
محضر حضرت بقیه الاعظم)عج(، رهبر عظیم الشان انقلاب اسلامی )مدظله العالی(، ملت 
قدرشناس ایران اسلامی و همه یاران و رزمندگان جبهه مقاومت اسلامی، به ویژه خانواده معظم 
و صبور شهید والامقام تبریک و تسلیت گفت. آملی لاریجانی تصریح کرد: این اقدام ددمنشانه 
و حماقت آمیز دولت تروریست و جنایتکار آمریکا عزم مبارزان جبهه مقاومت را در راه مبارزه با 

استکبار جهانی و نابودی نهایی آنان جزم تر خواهد کرد و بزودی شاهد اضمحلال همه آنان 
خواهیم بود.

 معاون اول رئیس جمهور :
 آمریکایی ها بزرگترین بازندگان بازی خطرناک در منطقه هستند 

معاون اول رییس جمهورنیزبا صدور پیامی شهادت سردار سرافراز و فروتن قاسم سلیمانی 
فرمانده شجاع سپاه قدس را تسلیت گفت. جهانگیری در این پیام با بیان اینکه نام سردار 
سلیمانی لرزه بر اندام دشمنان استقلال و آزادی ملت های مسلمان می افکند و به همه حقیقت 
جویان و حق طلبان محروم و تحت ستم امید و آرمان می داد، افزود: شهادت او مثل زندگی اش 
مایه همبستگی و قوام هر چه بیشتر ملت شریف ایران و همه جوامع مظلوم و مقاوم منطقه و 
آزادگان سراسر جهان خواهد بود. معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه شهادت سردار سلیمانی 
مثل زندگی اش مایه همبستگی و قوام هر چه بیشتر ملت شریف ایران و همه جوامع مظلوم و 
مقاوم منطقه و آزادگان سراسر جهان خواهد بود، تاکید کرد: اطمینان دارم که جنایت کاران 

جنگ افروز آمریکایی بزرگ ترین بازندگان این بازی خطرناک در منطقه خواهند بود. 
 سپاه پاسداران:

 انتقام سخت خون های به ناحق ریخته شده را از جنایتکاران می گیریم
سپاه پاسداران در بیانیه ای ضمن تسلیت شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی، آورده است: 

انتقام سخت خونهای به ناحق ریخته شده را از جنایتکاران می گیریم
با تسلیت شهادت سردار شهید حاج قاسم  سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در بیانیه ای 
سلیمانی و شهدای جنایت اخیر امریکایی ها در بغداد، بر تداوم راه این شهید والامقام و انتقام 
سخت از جنایتکاران تاکید کرد و آورده است: سردار سلیمانی نه تنها یک شخص، بلکه باور و 
مکتبی تمام نشدنی است و از این پس جلوه گری های معنادارتر آن را در جغرافیای سلطه و 

حضور نامشروع و اشغالگرانه خود در اقصی نقاط عالم تجربه خواهند کرد.
دربخشی از این پیام آمده است :به دشمنان امت اسلامی به ویژه دولت شرور و تروریست پرور 
آمریکا و رژیم جعلی و منفور صهیونیستی یادآوری می کنیم، سردار سلیمانی نه تنها یک شخص، 
بلکه باور و مکتبی تمام نشدنی است و از این پس جلوه گری های معنادارتر آن را در جغرافیای 

سلطه و حضور نامشروع و اشغالگرانه خود در اقصی نقاط عالم تجربه خواهند کرد.
دربخش پایانی این پیام آمئه است :به ارواح تابناک این شهیدان گرانقدر و تاریخ ساز درود 
می فرستیم و با عرض تبریک وتسلیت به پیشگاه مقدس حضرت بقیه الله الاعظم )روحی له 
الفدا( و نایب بر حقش مقام معظم رهبری و فرماندهی کل قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله 
العالی(، آحاد امت اسلامی و خانواده های معظم و سرافراز آنان، از اقشار مختلف ملت قدر 
شناس و فهیم ایران اسلامی برای حضور حماسی و باشکوه در آئین های استقبال، تشییع، 
خاکسپاری و تکریم و ترحیم سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و دیگر شهدای جنایت اخیر 

امریکایی ها در بغداد، که متعاقباً اعلام خواهد شد، دعوت به عمل می آید.
پیام وزیر دفاع در پی شهادت سپهبد قاسم سلیمانی: 

از تمامی عاملین و مرتکبین انتقام گرفته خواهد شد
 وزیر دفاع و پشتیبانی ینروهای مسلح در پیامی  نیزبا تسلیت شهادت سردار سپهبد قاسم 
سلیمانی تصریح کرد: این جنایت هولناک به شکلی دندان شکن پاسخ داده می شود و انتقام 

این خون به ناحق ریخته شده از تمامی عاملین و مرتکبین گرفته خواهد شد 
»امیر سرتیپ حاتمی« وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در پی شهادت سردار سرلشکر 
بغداد  در  آمریکا  ارتش  تروریستهای  دست  به  سپاه  قدس  نیروی  فرمانده  سلیمانی  قاسم 
اظهارداشت: دست جنایتکار آمریکای خونخوار بار دیگر به خون بزرگمردی از مردان صالح 
خدا آلوده شد و سردار سرلشکر پاسدار حاج قاسم سلیمانی که سراسر عمر شریفش را وقف 
مجاهدت، حراست و پاسداری از امنیت اسلام کرده بود در حمله ی تروریستی امریکای سیه رو 

و سنگدل به شهادت رسید.
وزیر دفاع تصریح کرد: این سرباز ولایت و امت و مجاهد فی سبیل الله و پاسدار شجاع امنیت 
ایران و منطقه که سالهای متمادی در راه اعتلای کلمه الله و دفاع از کیان انقلاب و سرزمینهای 
اسلامی جان خود را در طبق اخلاص گذاشته بود به آرزوی دیرینه اش یعنی فیض عظیم 

شهادت رسید.
 آیت الله سیستانی:

  حمله وحشیانه منجر به شهادت قهرمانان نبرد با داعش شد 
آیت الله سیستانی مرجعیت عالی دینی عراق روز جمعه در واکنش به ترور سردار قاسم 
سلیمانی فرمانده سپاه قدس در بیانیه ای اعلام کرد که حمله ای وحشیانه منجر به شهادت 

شماری از قهرمانان نبردهای پیروزی برداعش شد. 
مرجعیت عالی دینی عراق در ادامه بیانیه خواستار خویشتن داری شد و از طرف های ذیربط 

خواست که با درایت و عاقلانه رفتار کنند.
سید حسن نصرالله :

  آمریکا با ترور سردار سلیمانی به اهدافش نخواهد رسید
» سید حسن نصرالله« دبیر کل حزب الله لبنان  نیز روز جمعه تاکید کرد جنایت کاران 
آمریکایی نمی توانند اهداف خود را از طریق عملیات تروریستی و به شهادت رساندن سردار 

»قاسم سلیمانی« فرمانده قدس سپاه محقق کنند. 
وی در بیانیه ای  که در بیروت منتشر شد، گفت: اما همه ی اهداف حاج قاسم به وسیله ی 

همفکران و یاران مجاهدش در منطقه عملی خواهد شد.
سید حسن نصرالله گفت : عظمت روح و خون سردار سلیمانی و برادران، فرزندان و یارانش 
موجب خواهد شد اهداف او در همه مناطق و کشورهایی که مسلمانان حضور دارند و مخالف 

ذلت و سرسپردگی در قبال مستکبران هستند محقق بشود.

دبیرکل حزب الله افزود: ما که بعد از سردار سلیمانی مانده ایم، مسیرش را ادامه خواهیم  داد 
و شب و روز تلاش می کنیم تا اهداف وی  عینیت یابد. ما پرچم سردار را در همه میادین و جبهه 
ها بالا خواهیم برد. سید حسن نصرالله با اشاره به این که پیروزی های محور مقاومت به برکت 
خون پاک سردار سلیمانی، بیشتر و با عظمت تر خواهد شد تاکید کرد: مجازات و انتقام عادلانه 
از شرور ترین قاتلان جنایت کار در جهان و منطقه ، مسئولیت و امانت همه ی مجاهدان خواهد 
بود. دبیرکل حزب الله تاکید کرد: شهادت این فرمانده شجاع، نماد و الگوی مقاومت و همه ی 

مجاهدان منطقه خواهد بود.
وی با تسلیت شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی به رهبری و دیگر مقام های کشورمان خاطر 
نشان کرد: فرمانده بزرگ و ارزشمند محور مقاومت به  آروزی خود رسید و مدال پرافتخار شهادت 

را بر گردن آویخت.
فرمانده کل ارتش: 

 حمله تروریستی آمریکا بدون پاسخ نخواهد ماند
 فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی در پیامی به مناسبت شهادت سردار سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی اعلام کرد: حمله تروریستی و ددمنشانه آمریکای جنایتکار که نشانه ای بارز از خوی 

تروریستی دولت آمریکا است بدون پاسخ نخواهد ماند. 
سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی روز جمعه به دنبال شهادت سردار سپهبد حاج قاسم 
دست  به  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  قدس  نیروی  دلاور  و  مجاهد  فرمانده  سلیمانی 
جنایتکاران آمریکایی در این پیام اظهار داشت: شهید سردار سپهبدحاج قاسم سلیمانی 
فرمانده سرافراز و دلاور نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی مجاهدی خستگی ناپذیربود 

که جز شهادت هیچ پاداشی برازنده او نبود.
وی از سوی خود و همرزمانش در ارتش جمهوری اسلامی ایران شهادت فرمانده ولایی نیروی 
قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را به محضر حضرت بقیه الله الاعظم امام زمان )عج(، 
فرماندهی معظم کل قوا حضرت امام خامنه ای)مدظله العالی(، امت شهیدپرور، غیورمردان 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و رزمندگان جبهه مقاومت تبریک و تسلیت گفت. فرمانده کل 
ارتش تصریح کرد: به جنایتکاران اعلام می داریم این حمله تروریستی و ددمنشانه آمریکای 
جنایتکار که نشانه ای بارز از خوی تروریستی دولت آمریکا است بدون پاسخ نخواهد ماند. 
موسوی در این پیام خاطرنشان کرد: بدون تردید در پی این اقدام تروریستی جنایتکاران خبیث 

و به برکت این خون های پاک، جبهه مقاومت بیش از پیش تقویت خواهد شد.  
رییس دولت اصلاحات شهادت سردار سلیمانی را تسلیت گفت

 رییس دولت اصلاحات با صدور پیامی شهادت سردار سرافراز، سپهبد پاسدار حاج قاسم 
سلیمانی را تسلیت گفت.  »سیدمحمد خاتمی« روز جمعه در واکنش به شهادت سردار سرافراز 
سپاه اسلام، در پیامی نوشت: شهادت سردار سرافراز، سپهبد پاسدار حاج قاسم سلیمانی 
رضوان الله علیه خسارتی است بسیار سنگین برای اسلام و ایران که تنها عنایت و لطف ویژه 
حضرت پروردگار می تواند آن را جبران کند. رییس دولت اصلاحات افزود: شهادت سردار 
مجاهد حاج قاسم سلیمانی به دست جنایت کاران متجاوز به منطقه و عراق، گرچه او را به مقصد 
مطلوب خود که شهادت در راه خدا و خدمت به خلق بود رساند، ولی همه دوستداران فضیلت و 
مجاهدت و رهایی مستضعفان آزاده  را داغدار کرد. خاتمی برای روان پاک و مطهر او علو درجات 
و برای بازماندگان معزز و همه هم رزمان و همراهان او از درگاه حضرت حق حضرت  حق جلّ 
و علا صبر جمیل و اجر جزیل وادامه  راه او را مسألت کرد. »سید حسن خمینی« نیز در پیام 
تسلیت گفت: بی شک راه این مجاهد عزیز که راه سرخ عاشوراست، همیشه رهروانی بزرگ 
خواهد داشت و همواره به فلاح و رستگاری خواهد انجامید. وی افزود: دشمنان نادان و کینه توز 
ایران و اسلام و حاکمان خیره سر آمریکا از ارزش شهادت و توان آن در فرهنگ خمینی غافلند و 

نیک نمی دانند که مقلدان خمینی جز این سرنوشتی نمی طلبند.
 سردار شریف:

 سپاه، قاسم سلیمانی های متعددی دارد
 سردار رمضان شریف سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نیز در واکنش به ترور سردار 
سرافراز اسلام "حاج قاسم سلیمانی" صبح جمعه در گفت وگویی اعلام کرد: سردار قاسم 
سلیمانی فرمانده سپاه قدس در صحنه های دفاع مقدس و در تلاش برای توانمند کردن جبهه 

مقاومت، بارها تا مرز شهادت پیش رفت و چندین بار مجروح شد.
وی اضافه کرد: ایشان قبل از اینکه توسط آمریکایی ها به شهادت برسد، لقب زیبا و پرمعنای 
شهادت را از رهبر انقلاب در سفر رهبری به کرمان دریافت کرد. هر چند سردار سلیمانی، 
بالاترین مدال افتخار نظامی ایران را از رهبر انقلاب دریافت کرده بود اما همواره خود را سرباز 
ولایت و امت اسلامی می دانست. سردار شریف تاکید کرد: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
امروز فصل جدیدی را آغاز خواهد کرد و جبهه مقاومت هم در نقطه شروع جدیدی قرار خواهد 
گرفت و قطعا این شادی لحظه ای آمریکایی ها و صهیونیست ها دیری نخواهد پایید که به عزا 
تبدیل خواهد شد. وی به تربیت  یافتگان مکتب سردار سلیمانی در چهار دهه گذشته اشاره کرد 
و گفت: سپاه، قاسم سلیمانی های متعددی دارد هرچند که فرهنگ سپاه ایجاب نمی کند که 
در زمان حضور سرداران سرافراز خودش، جایگزین آنها را به جامعه معرفی کند اما انسان های 

شجاع مثل سردار سلیمانی در خانواده سپاه پاسداران و جبهه مقاومت، بسیار هستند.
رحمانی فضلی:

 خون شهید سردار سلیمانی آمریکا را رسوا خواهد کرد
وزیر کشور نیز در پیامی جداگانه نوشت: شهادت سردار پرافتخار لشگر اسلام؛ فرمانده 
محبوب امت اسلامی در مبارزه با استکبار و افراط و دفاع از مستضعفان عالم به کاروان شهیدان 
گلگون کفن انقلاب اسلامی پیوست، به عموم آزادیخواهان جهان و مردم انقلابی و شهید پرور 

ایران و مقام معظم رهبری، تسلیت و تعزیت عرض می کنم.«

»عبدالرضا رحمانی فضلی« افزود: »تردیدی نیست که خون مطهراین قهرمان شهید، نیرنگ 
آمریکای جهانخوار را که منشاء اصلی تجاوزها و جنایت های چندین دهه اخیر در جهان اسلام 
است، رسوا خواهد کرد و ملت های اسلامی و مردم شریف ایران را در پیگیری آرمان های الهی و 

انسانی انقلاب اسلامی استوار خواهد ساخت.«
محمدرضا عارف: 

 سردار سلیمانی فراتر از جریان های سیاسی بود
رئیس فراکسیون امید گفت: حاج قاسم سلیمانی در تمامی دوران بعد از انقلاب اسلامی با 
همه نیروهای انقلاب رابطه صمیمانه داشت و فراتر از جریان های سیاسی خود را تعریف کرده 
بود. محمدرضا عارف رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی در پیامی شهادت حاج 

قاسم سلیمانی را تسلیت گفت.
 آذری جهرمی:

 تاریخ مختارها را نخوانده اند
»محمد جواد آذری جهرمی« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حساب کاربری خود در 

توئیتر نوشت: »سوگواریم همه باهم، پیر و جوان، زن و مرد، بزرگ و کوچک.«
وی نوشت: »عکس پیکر در خون سردار را با شادی منتشر کردند، در حالی که که تاریخ 

مختارها را نخوانده  و نمی دانند. حاج قاسم عزیزم، محبوب قلبم، شهادتت مبارک«
زنگنه

:سردار سلیمانی از تبار شهیدان بی ادعا بود
»بیژن زنگنه« وزیر نفت در پیامی ضمن تسلیت شهادت سردار سلیمانی گفت: »این مردِ بزرگ 
از تبارِ شهیدان بی ادعای دوران دفاع مقدس و به حق از مصادیق مومنانی بود که به عهد خود 
با خدای شهیدان وفادار ماند.« وی افزود: سردار سلمانی شهید جاودانه ملت ایران است که با 

سربلندی و نامی نیک به جمع یاران شهید خود پیوست.
وزارت اطلاعات: 

شهادت سپهبد سلیمانی بی پاسخ نخواهد ماند
 وزارت اطلاعات  نیز در بیانیه ای به مناسبت شهادت سپهبد سلیمانی نوشت: شهادت پر 
افتخار سردار بزرگ و نام آور، تربیت شده مکتب اسلام و حضرت امام خمینی )ره( ، سردار 
سپهبد حاج قاسم سلیمانی به دست آمریکای جنایتکار یقیناً بی پاسخ نخواهد ماند.  در بخشی 
از متن بیانیه وزارت اطلاعات به مناسبت شهادت سردار سپهبد سیلمانی آمده است: شهادت 
پر افتخار سردار بزرگ و نام آور، تربیت شده ی مکتب اسلام و حضرت امام خمینی )ره( ، سردار 
سپهبد حاج قاسم سلیمانی به دست آمریکای جنایتکار یقیناً بی پاسخ نخواهد ماند و استکبار 
جهانی با این جنایت ددمنشانه حمایت و پشتیبانی خود را از تروریست هایی که به جان جهان 

اسلام انداخته ، علنی تر کرد.
در ادامه این بیانیه آمده است: شیطان بزرگ و ایادی دست نشانده اش باید بدانند با در هم 
آمیخته شدن خون پاک شهدای ایران و عراق که جرمی جز قلع و قمع داعش، این دست پرورده 
ی آمریکا نداشته اند، اتّحاد و وحدتی آسمانی بین دو ملت ایران و عراق رقم خورد که تا قیامت، 
ناگسستنی است و از این پس، جبهه مقاومت اسلامی نخواهد گذاشت آب خوش از گلوی 
ناپاکان فرو رود و دستان پلیدشان را که آغشته به خون بی گناهان و مظلومان عالم می باشد، از 

منطقه قطع خواهند نمود.
 وزیر ارشاد:

 آمریکایی ها اکسیر شهادت را درک نکرده اند
»سید عباس صالحی« وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در پیام تسلیت خود نوشت: »سردار 
سلیمانی نماد عزت ایران و مالک اشتر رهبری بود. شهادت ش سوزناک و اندوه فقدانش 
فراموش نشدنی است.  اما ذرات خون مطهر او جان تازه ای به انسجام ملی و مقاومت اسلامی 

خواهد داد.  آمریکایی ها اکسیر شهادت را درک نکرده اند.«
وزیر ورزش:

 سردار سلیمانی الگوی جوانان بود
»مسعود سلطانی فر« در پیام تسلیت به مناسبت سردار سپهبد قاسم سلیمانی »شهید 
سلیمانی نمونه ای ارزشمند و بزرگ برای جوانان و ورزشکاران و قهرمانان از یاران رهبر و انقلاب 
بود که بر سر دفاع از ارزش های امام و نظام مقدس اسلامی جان خود را تقدیم انقلاب و مردم 

و رهبر عزیزمان کرد.
قاسم سلیمانی قهرمان ملی مردم ایران و الگوی تمامی جوانان و عاشقان انقلاب و رهبر بوده 

و خواهد بود.«
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام: 
انتقام سختی از آمریکا خواهیم گرفت

»محسن رضایی« دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام و از فرماندهان سابق سپاه هم در 
حساب کاربری خود در توییتر نوشت: »سپهبد قاسم سلیمانی به جمع برادران شهیدش 

پیوست ولی انتقام سختی از آمریکا خواهیم گرفت.«
ولایتی:

 آمریکا و مزدورانش عواقب این جنایت تروریستی را خواهند پرداخت
»علی اکبر ولایتی« مشاور رهبر معظم انقلاب در امور بین الملل نیز در پیام تسلیت خود 
گفت: »شهادت سردار قاسم سلیمانی که بسیاری از  پیروزی های خود  را مدیون رشادت های 
او هستیم، جان تازه ای را در جبهه مقاومت ایجاد خواهد کرد و آمریکایی ها و ایادی آنان عواقب 

این جنایت تروریستی را پرداخت خواهند کرد.«
در ادامه این پیام آمده است: »جبهه مقاومت که توانست در تمام این سال ها با تدابیر مقام 
معظم رهبری، رشادت ها و مجاهدت های سردار سلیمانی و فرماندهان عالی جبهه مقاومت، 
مدافعان حرم و با پشتیبانی ملت بزرگ ایران و مردم مظلوم منطقه، توطئه شوم دشمنان در 
تضعیف و تجزیه کشورهای اسلامی را از بین ببرد، بار دیگر انتقام این جنایت را خواهند گرفت.« 
سید عطاءالله مهاجرانی وزیر ارشاد در دولت سید محمد خاتمی در توییتر خود نوشت: »سردار 
قاسم سلیمانی، قهرمان ملی ایران و اسلام بوده و خواهد بود. در دفاع از تمامیت  سرزمینی 
ایران، دفاع از نظام جمهوری اسلامی، در مبارزه علیه داعش، شخصیتی سرنوشت ساز بود. 
دو سال پیش گفت:"کاندیدا ی گلوله هستم" زندگی او و کارنامه او با شهادت امضاء شد.«  
همچنین محمدعلی باقری؛  عضو ارشد حزب توسعه ملی و از مدیران دولت سید محمد خاتمی 
در توییتر خود نوشت: »شهادت یادگار دفاع مقدس ملت ایران، شهید قاسم سلیمانی بدست 
نیروهای آمریکایی تسلیت باد.  اتفاقات چند روز اخیر عراق، منطقه و ایران را در شرایط ناپایداری 

قرار داده است.
وی تصریح کرد:آنچه مهم است حفظ اقتدار و سرفرازی و در عین حال منافع ملی ایران 
است  آقایان لطفا درست تصمیم بگیرید! حسام الدین آشنا مشاور رییس جمهوری هم در 
توییتی نوشت: »پس از او خطوط قرمز سیاسی و امنیتی و نظامی در منطقه جابجا خواهد 
شد. ملت های عراق، لبنان و سوریه قدردان جانفشانی های او در مواجهه با داعش خواهند بود. 
بیابان ها و کوه ها و دره ها او را بهتر از خیابان ها و کاخ ها و برج ها می شناسند.«  شکوری راد 
دبیر کل حزب اتحاد ملت ایران هم در توییتر نوشت: »به شهادت رساندن سردار سرافراز قاسم 
سلیمانی فرمانده سپاه قدس ابومهدی مهندس فرمانده حشدالشعبی عراق به دست نیروهای 
آمریکایی جنایت پیشه، اقدام هولناکی است که منطقه را درمعرض تحولات غیرقابل پیش بینی 

قرار می دهد. این مصیبت را به عموم مسلمین تسلیت می گویم.«
همچنین بسیاری از شخصیت های لشکری ،کشوری وشخصیت های حوزوی ،دانشگاهی 
،اجتماعی ،ورزشی و غیره نیز با صدور پیام های جداگانه ای شهادت سردارسپهبدشهیدقاسم 

سلیمانی را تسلیت گفتند. 
با حکم فرمانده معظم کل قوا؛ 

سردار قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه شد
درپی شهادت سردار پرافتخار حاج قاسم سلیمانی، حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم 
کل قوا با صدور حکمی سردار سرتیپ پاسدار اسماعیل قاآنی را به فرماندهی نیروی قدس سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی منصوب کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری،  متن حکم فرمانده معظم کل قوا به 

شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درپی عروجِ شهید عالی مقام سردار پرافتخار حاج قاسم سلیمانی رضوان الله علیه، فرماندهی 
نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را به سردار سرافراز سرتیپ اسماعیل قاآنی که در 
شمار برجسته ترین فرماندهان سپاه در دفاع مقدس بوده و در طول سالیان متمادی در نیروی 
قدس در کنار سردار شهید در منطقه خدمت کرده است می سپارم. برنامه ی آن نیرو عیناً همان 
برنامه ی دوران فرماندهی شهید سلیمانی است. از همه ی همکاران آن نیرو حضور و همکاری 

آنان را با سردار قاآنی خواهانم و توفیق و تأیید و هدایت الهی را برای ایشان مسألت می کنم.
سید علی خامنه ای
۱۳ دی ماه 

ظریف در پیامی خطاب به فرمانده جدید نیروی قدس سپاه تاکید کرد
آمادگی وزارت خارجه برای تداوم همکاری با نیروی قدس 

وزیر امور خارجه در پیامی خطاب به سردار اسماعیل قاآنی به سمت فرماندهی نیروی قدس 
سپاه پاسداران، بر آمادگی وزارت امور خارجه برای تداوم همکاری با وی و نیروی قدس سپاه 

پاسداران همچون گذشته تاکید کرد. 
در پی انتصاب سردار اسماعیل قاآنی به سمت فرماندهی نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی توسط فرماندهی معظم کل قوا، محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران در پیامی خطاب به ایشان ضمن گرامیداشت یاد و خاطره سردار سرافراز اسلام 
و ایران سپهبد حاج قاسم سلیمانی، برای وی در سمت جدید آرزوی موفقیت کرد و بر آمادگی 
وزارت امور خارجه برای تداوم همکاری با ایشان و نیروی قدس سپاه پاسداران همچون گذشته 

تاکید کرد.
نمازگزاران جمعه سراسر کشور:

»انتقام سخت« می گیریم
نمازگزاران جمعه نیز  دیروز در تهران و اقصی نقاط کشور در میعادگاه های نماز جمعه، با 
دست های گره کرده و با اتحاد و انسجام مثال زدنی، آزادگی و دلیرمردی حاج. قاسم را فریاد 

خواهند زد. 
در این راهپیمایی ها نمازگزاران جمعه دسته های سینه زنی تشکیل داده اند و با در دست 
داشتن تصاویر حاج قاسم سلیمانی، به عزاداری شهادت فرمانده نیروی قدس سپاه پرداختند 
و فریاد زدند: »عزا عزاست امروز، روز عزاست امروز، حاج قاسم دلاور با شهداست امروز« نماز 
گزاران همچنین این نوا را تکرار می کنند: »سردار سپاه، مالک دوران نیامد، علمدار نیامد، 
علمدار نیامد« مردم در این راهپیمایی با سر دادن شعار »مرگ بر آمریکا«، »مرگ بر اسرائیل«، 
پلاکاردهایی در دست گرفتند که روی آن هشتگ »#انتقام_سخت« نوشته بود. راهپیمایان 
خواستار انتقام سخت از آمریکایی ها شدند. مردم همچنین پلاکاردهایی در دست دارند که روی 

آن نوشته شده است: »من هم حاج قاسم سلیمانی ام«

سپهبد» سلیمانی«آسمانی شد 

ایران درسوگ »حاج قاسم«

مروری بر زندگی سپهبد سلیمانی 
سرلشکر شهید قاسم سلیمانی در سال ۱۳۳۵ در روستای کوهستانی و دورافتاده قنات ملک در شهرستان رابر استان کرمان به دنیا آمد.

وی در ۱۲ سالگی، پس از پایان تحصیـلات دوره ابتدایی، زادگاه خود را ترک کرد و مشغول به کار بنایی در کرمان شد و چندی بعد نیز به عنوان پیمانکار در سازمان 
آب مشغول به کار شد و در همان سال ها نیز فعالیت های انقلابی خود را آغاز کرد.

وی که پس از پیروزی انقلاب، به عضویت سپاه پاسداران انقلاب اسلامی درآمد، در ابتدای جنگ فرماندهی دو گردان از نیروهای کرمانی را برعهده داشت تا اینکه 
با پیشنهاد شفاهی سردار شهید حسن باقری، تیپ جدیدی از نیروهای کرمان را تشکیل داد که اندکی بعد در زمستان سال ۶۱ به لشکر ۴۱ ثارالله ارتقا یافت که 

شامل نیروهایی از کرمان، سیستان و بلوچستان و هرمزگان می شد.
وی در طول دوران دفاع مقدس، با لشکر تحت  امر خود در عملیات های زیادی از جمله، والفجر ۸، کربلای ۴، کربلای ۵ و تک شلمچه حضور موثر داشت.

لشکر ۴۱ ثارالله را باید جزو لشکرهای خط شکن سپاه در سال های دفاع مقدس نامید که نیروهای آن نقش بسزایی در عملیات های بزرگی مثل والفجر۸، کربلای۵ 
و... داشتند. اگر برای بسیاری از همرزمان قاسم سلیمانی، جنگ در تابستان سال ۶7 به پایان رسید، ولی برای او آغاز دوران جدیدی در میادین نبرد بود.وی به 
واسطه حضور در مرزهای شرقی و سابقه مبارزه با اشرار و باندهای مواد مخدر در مرزهای ایران و افغانستان، در سال ۱۳7۶ از سوی حضرت آیت الله خامنه ای، 
فرماندهی کل قوا از کرمان به تهران فراخوانده و مسئولیت نیروی قدس سپاه به او سپرده شد.از جمله نقاط درخشان فرماندهی سردار سلیمانی بر نیروی قدس، 
تقویت حزب الله لبنان و گروه های مبارز فلسطینی بود که نمود عینی آن را در نبردهای متعددی ازجمله جنگ ۳۳روزه حزب الله لبنان و رژیم صهیونیستی و 
پیروزی مبارزان فلسطینی در جنگ ۲۲ روزه غزه علیه ارتش مجهز اسرائیل دیدیم. در واقع قاسم سلیمانی توانسته بود استراتژی جمهوری اسلامی یعنی کمک به 
گروه های مبارز علیه اسرائیل را به خوبی دنبال کرده و هر روز در این مسیر گام های دیگری بردارد. قاسم سلیمانی در سال ۱۳۸۹ با حکم حضرت آیت الله خامنه ای 
فرمانده معظم کل قوا با یک درجه ارتقا به درجه سرلشکری نائل آمد اما هنوز هم در افکار عمومی همه او را »حاج قاسم« می خوانند.اما این پایان ماجرا نبود. با توطئه 
جدید غرب و پشتیبانی مالی کشورهایی مانند عربستان سعودی، که به شکل گیری گروهک های تروریستی تکفیری اعم از داعش و جبهه النصرة در منطقه 
انجامید، قاسم سلیمانی ماموریتی تازه یافت و آن هم مقابله با این تهدیدات در دو کشور عراق و سوریه بود. سلیمانی در عراق »حشد الشعبی« و در سوریه »بسیج 

مردمی« )قوات دفاع وطنی( را شکل داد و با کمک آنها و هدایت و مشاوره نیروی قدس سپاه، طی ۶ سال، بساط تروریست ها در این دو کشور تقریبا جمع شد.
در واقع باید این طور گفت که او و نیروهایش که با درخواست رسمی دولت های سوریه و عراق، به این دو کشور رفتند، مانع سقوط دمشق و بغداد شدند و هم 
او بود که با سفر به مسکو، نقش بسزایی در همراه کردن روسیه و پوتین برای ورود به میدان نبرد سوریه داشت. شاید یکی از اهداف اصلی دشمنان برای سقوط 
سوریه، قطع کردن ارتباط ایران و حزب الله لبنان بود ولی با شکست داعش و نقش آفرینی نیروی قدس در سوریه و عراق، یک حلقه مستحکم به نام حلقه مقاومت 
تشکیل شد و زنجیره ایران، عراق، سوریه و لبنان و فلسطین را به هم متصل کرد. جای تردید نیست که این موضوع خلاف خواست آمریکا و اسرائیل است ولی با 
فرماندهی »قاسم سلیمانی« در عمق میدان و تشکیل بسیج مردمی در سوریه و عراق این موضوع به واقعیت بدل گشت و اتحادی از جنس پاسداران، فاطمیون، 
زینبیون، حیدریون و... ایجاد کرد. نقش بی بدیل سردار سلیمانی در مدیریت منطقه و مقابله با دشمنان، القابی چون »شبح فرمانده«، »قدرتمندترین فرد خاورمیانه« 
و »کابوس اسرائیل« را از سوی آمریکایی ها و اسرائیلی ها، برای او به دنبال داشته است.حضور موثر حاج قاسم در صحنه مبارزه با داعش و  شکست این توطئه  
صهیونیستی در منطقه باعث شد تا در اسفندماه ۱۳۹7 نشان ذوالفقار بعنوان عالی ترین نشان نظامی ایران از سوی فرمانده معظم کل قوا به سردار سلیمانی اهدا 
شود. سرانجام این فرمانده خستگی ناپذیر جبهه های حق علیه باطل سحرگاه روز ۱۳ دی ماه در حمله بالگردهای آمریکایی به خودروی حامل وی در اطراف فرودگاه 

بغداد، شهد شیرین شهادت را سر کشید و به یاران شهیدش پیوست.



 مردم قدرشناس قم بعد از اقامه نماز جمعه با حضور پرشور و کم سابقه خود شهادت 
ناجوانمردانه سردار رشید جهان اسلام سپهبد قاسم سلیمانی را محکوم کردند. 

غیرت دینی و ملی مردم قدرشناس قم در محکومیت ترور سردار سپهبد شهید قاسم 
سلیمانی از لحظات نخست مخابره خبر شهادت این سردار سرافراز به جوش و خروش آمده 

است، تمام معابر و کوچه های شهر رنگ ماتم گرفته است.
تراکم جمعیت حاضر در خیابان های اطراف مصلی قدس در حدی بود که عملا امکان 
حرکت کردن به سختی ممکن بود، خیابان های شهر قم نظیر این خروش حماسی و دشمن 

شکن را کمتر به خود دیده است.
اشک، غیرت، غرور،فریاد و خشم مردم قم در هم تنیده است آنها همچنان که در غم از دست 
دادن این سردار فداکار گریه می کنند با مشت های گره کرده و فریادهایی از عمق جان بر می 

خیزد برای انتقام از این اقدام احمقانه آمریکا تاکید دارند.
حضور اقشار مختلف مردم در این تظاهرات به قدری زیاد است که بدون اینکه بسیاری از 
مردم حاضر در اطراف میدان جانبازان فرصت حرکت به سمت حرم مطهر را داشته باشند، 

راهپیمایی به پایان می رسد.
مردم غمدیده قم با سر دادن شعارهای»سپاهیان اسلام، انتقام انتقام«،»می کشم می 
کشم، آنکه امیر من کشت« و »ای مسلمان قیام کن بیت المقدس را آزاد کن« انزجار و مواضع 

خود را در برابر اقدام وحشیانه اخیر آمریکا در بغداد اعلام کردند.
همچنین تضاهرکنندگان پرشور و متراکم قمی با سردادن فریادهای کوبنده »مرگ بر آمریکا و 
مرگ بر اسرائیل« نسبت به انتقام قطعی خون های به ناحق بر زمین ریخته شده سرداران سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی تاکید کردند.
در  این راهپیمایی بزرگ با قرائت بیانیه ای به پایان رسید، در این بیانیه نسبت به آمادگی مردم 
و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در انتقام گیری سریع و شدید از عوامل این ترور جانسوز 
تاکید شد، همچنین مردم انقلابی قم در این بیانیه آمادگی خود را برای پیشبرد و اعتلای 

اهداف جبهه مقاومت اسلامی در منطقه اعلام کردند.
گفتنی است مردم قدرشناس قم صبح دیروز هم در یک اقدام خودجوش با راهپیمایی از 

مدرسه فیضیه تا مصلی قدس ترور سردار شهید سلیمانی را محکوم کردند.
آیت الله مکارم شیرازی: 

انتقامی سخت در انتظار جنایتکاران آمریکایی است
 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با صدور پیامی به مناسبت شهادت سردار حاج 
قاسم سلیمانی گفت: جنایتکاران آمریکایی با این عمل وحشیانه گور خود را کندند و انتقامی 

سخت در انتظار آنهاست. 
در پیام آیت الله مکارم شیرازی به مناسبت شهادت سردار بزرگ اسلام حاج قاسم سلیمانی 
که نسخه ای از آن روز جمعه در اختیار ایرنا قرار گرفت، آمده است: بسم الله الرحمن الرحیم؛ 

شهادت بسیار دردناک سردار بزرگ اسلام و فرمانده بی نظیر و شجاع همه را تکان داد.
پیام ادامه یافته است: او مردی بزرگ و کم نظیر و بسیار آگاه بود که نام او در تاریخ اسلام 
و جهان به عنوان سرداری بزرگ، باقی خواهد ماند و راهش پر رهرو. در این پیام تاکید شده 
است:  جنایتکاران آمریکایی با این عمل وحشیانه گور خود را کندند و انتقام شدیدی در انتظار 
آنهاست. پیام ادامه یافته است: اینجانب این ضایعۀ بسیار اسف انگیز و شهادت دوستان او به 
ویژه سردار ابومهدی المهندس را به همۀ رهروان حق و تمام رزمندگان اسلام و آزادی خواهان 
جهان و علاقه مندان او در سراسر دنیا و نیز به بیت شریف آنها تبریک و تسلیت عرض می کنم و 

یقین دارم که علاقه مندان به او، راه او را با قدرت و قوت بیشتری ادامه خواهند داد. 
آیت الله شبیری زنجانی: 

ترور سردار سلیمانی جنایتی اسفناک است
 آیت الله سید موسی شبیری زنجانی از مراجع تقلید  نیز با صدور پیام تسلیت به مناسبت 
شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی گفت: جنایت ترور سردار رشید؛ حاج قاسم سلیمانی، 

ابومهدی المهندس و سایر همراهان ایشان )رحمت الله علیهم( بسیار اسفناک است. 
آیت الله  شبیری زنجانی دراین پیام بیان کرده است:  بسم الله الرحمن الرحیم؛ »وَلَا 
هُ مِنْ  هِمْ یُرْزَقُونَ. فَرِحِینَ بِمَا آتَاهُمُ اللَّ حْیَاءٌ عِنْدَ رَبِّ

َ
مْوَاتًا بَلْ أ

َ
هِ أ ذِینَ قُتِلُوا فِی سَبِیلِ اللَّ تَحْسَبَنَّ الَّ

لاَّ خَوْفٌ عَلَیْهِمْ وَلَا هُمْ یَحْزَنُونَ«)سوره 
َ
ذِینَ لَمْ یَلْحَقُوا بِهِمْ مِنْ خَلْفِهِمْ أ فَضْلِهِ وَیَسْتَبْشِرُونَ بِالَّ

آل عمران،آیات ۱۶۹ و ۱۷۰(، جنایت ترور سردار رشید؛ حاج قاسم سیمانی، ابومهدی 
المهندس و سایر همراهان ایشان )رحمت الله علیهم( بسیار اسفناک است.

در این پیام آمده است: نقش ارزشمند این شخصیت بزرگ در صیانت از عتبات عالیات ائمه 
معصومین )علیهم السلام( و سال ها مقابله با رژیم صدام و فرقه منحوسه داعش در اذهان 

مؤمنین به ویژه دو ملت قدرشناس ایران و عراق محفوظ و ماندگار است.
پیام حاکیست: امید است که در ظل عنایت حضرت ولی عصر )عجل الله تعالی فرجه 
الشریف( این حادثه دردناک، رسوایی و شکست توطئه های معاندین اسلام و تشیع و عزت 

اسلامی را به دنبال آورد.
آیت الله علوی گرگانی:  دست انتقام دامن جنایتکاران را خواهد گرفت

 آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید  نیزبا صدور پیامی ضمن تسلیت 
شهادت سردار سلیمانی، بیان کرده است: شکی نیست که جنایتکاران از تبعات این جنایت 

خود نمی توانند فرار کنند و روزی دست انتقام دامن آنها را خواهد گرفت. 
دراین پیام آمده است:  باردیگر چنگال ددمنشانه دشمنان استقلال و امنیت منطقه و 
استکبار جهانی یکی از خوبان و یاران این انقلاب را از میان ما برچید و به ملکوت اعلی برد. 
شهادت مرحوم حاج قاسم سلیمانی که در راه اعتلای عزت ملتهای منطقه و دور کردن دستان 
خونخوار استکبار از منابع ملی کشورها و تسلط اجانب و ایادی مستکبرین بر این کشورها 

زحمات فراوانی را کشید موجب تأثر فراوان اینجانب گردید.
پیام حاکیست:  ایشان که با کمک بسیج مردمی عراق و سوریه توانستند شر داعش را از 
بین برده و ضربه هولناکی به نقشه های دشمنان مستکبر و ایادی آنها وارد کنند، همیشه 
مورد نفرت دشمنان بوده و آخر الامر به دست آنها به آرزوی دیرینه خود که همان شهادت و 
همنشینی با مولای شهید خود اباعبد الله الحسین)ع( بودند نائل گردند. شکی نیست که 
جنایتکاران از تبعات این جنایت خود نمی توانند فرار کنند و روزی دست انتقام دامن آنها را 
خواهد گرفت. در این پیام آمده است: اینجانب این ضایعه اسف بار را در درجه اول به ساحت 
مقدس امام زمان)عج( همچنین به مقام معظم رهبری، مراجع عظام تقلید و مردم شریف ایران 
و آزادگان جهان و به بازماندگان و خانواده آن شهید والا مقام تسلیت گفته و علو درجات را برای 

آن مرحوم خواستارم.
آیت الله جوادی آملی: 

شهادت ابرمجاهد اسلام قلب آزادمردان مبارز را جریحه دار کرد
 آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید نیز  با صدور پیامی به مناسبت شهادت سردار 
حاج قاسم سلیمانی گفت: شهادت ابرمجاهد قرآن و عترت و جهان اسلام، سردار بزرگ جناب 
قاسم سلیمانی )قدس سره( قلوب آزاد مردان مبارز را جریحه دار و عواطف راد مردان مجاهد 
را متالّم کرد.  به گزارش روز جمعه پایگاه اطلاع رسانی این مرجع تقلید در پیام تسلیت آیت 
الله جوادی آملی در پی شهادت سردار بزرگ قاسم سلیمانی،  آمده است: بسم الله الرحمن 
هَ؛ شهادت ابر مجاهد  الرحیم؛ انا لله وانا الیه راجعون؛ مِنَ الْمُؤْمِنِینَ رِجَالٌ صَدَقُوا مَا عَاهَدُوا اللَّ
قرآن و عترت و جهان اسلام، سردار بزرگ جناب قاسم سلیمانی )قدس سره( قلوب آزاد مردان 

مبارز را جریحه دار و عواطف راد مردان مجاهد را متالّم کرد.
پیام ادامه یافته است:  این سانحه سنگین و رخداد تلخ را به حضرت بقیة الله الأعظم ) ارواح 
من سواه فداه( و امت بزرگوار اسلام تسلیت و حشر آن شهید رحیل را با شهدای صدر اسلام 
و همرزمان وی از خدای سبحان مسئلت کرده، انتقام الهی یقیناً به حیات قاتلان بشریت 

خاتمه خواهد داد.
آیت الله صافی گلپایگانی:  

سردار سلیمانی در صف اول مبارزه بود
 آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی نیز با صدور پیامی به مناسبت شهادت سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی گفت:  آن شهید سعید با پیروی از مکتب نورانی اهل بیت در نبرد با دشمنان 

اسلام و تروریست های خائن و کج اندیشان مذهبی در صف اول مبارزه بود . 
به گزارش روز جمعه پایگاه اطلاع رسانی آیت الله صافی گلپایگانی، در پیام این مرجع تقلید 
به مناسبت شهادت سردار شهید اسلام سپهبد حاج قاسم سلیمانی، آمده است:با تاسفوتاثر 
فراوان شهادت سردار بزرگ اسلام، مجاهد سرافراز،سپهبد حاج قاسم سلیمانی را دریافت 
نمودم. پیام ادامه یافته است:  شهیدی که دوران زندگی خود را وقف اسلام و خدمت به مردم 
و پاسداری از ارزش های اسلامی نمود؛ آن شهید سعید از عاشقان و دلباختگان حضرات 
معصومین به ویژه سالار شهیدان حضرت سید الشهدا علیهم السلام بود،که با پیروی از مکتب 
نورانی اهل بیت در نبرد با دشمنان اسلام و تروریست های خائن و کج اندیشان مذهبی در 

صف اول مبارزه بود .
در این پیام آمده است: هنر مردان خدا اینست که از این زندگی زودگذر و فانی استفاده ابدی 

و جاودانی نموده و جان خود را تقدیم ذات ربوبی نمایند؛طوبی لهم و حسن ماب.
پیام حاکیست:  شهادت این مجاهد بزرگ و تعدادی از هم رزمانش به ویژه شهید ابومهدی 
المهندس را به آزادمردان جهان و ملت غیور و شریف ایران و خانواده محترم آنان تسلیت می 
گویم . پیام ادامه یافته است: نصرت اسلام و عزت و سرافرازی ملت عزیز را در ظل عنایات 

حضرت بقیه الله الاعظم عجل الله تعالی فرجه الشریف از خداوند متعال مسئلت دارم.
آیت الله سبحانی: سردار سلیمانی پیوسته در راه حفظ ایران از اشرار مجاهدت کرد

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید  نیزدر پیامی تصویری با تسلیت شهادت سردار حاج 
قاسم سلیمانی فرمانده سرافراز نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: آقای 
قاسم سلیمانی یک فداکار و مجاهد بسیار شجاعی بود که پیوسته در راه اعتلای اسلام و حفظ 

ایران از اشرار خدمات عظیمی داشت. 
به گزارش روز جمعه مرکز خبر حوزه در این پیام آمده است: ایشان همیشه در صحنه بوده 
و در کارزارها فداکاری می کرد، حتی گاهی اوقات خود را در وسط میدان جنگ قرار می داد 
و خطر همیشه در کنار او بود اما چون فداکاری برایش هدف بزرگی بود به این مسائل اعتنا 
نمی کرد. پیام ادامه یافته است:  مسلما او آرزوی شهادت در دل داشت و خداوند متعال او را به 
آرزویش رساند و حتما او با شهدای احد و شهدای کربلا و کلیه شهدایی که در راه اسلام جان 
اسلام را از دست دادند محشور خواهد شد. آیت الله سبحانی دراین پیام ادامه داده است:  
من از شنیدن خبر شهادت حاج قاسم سلیمانی فوق العاده متأثر شدم و ان شاءالله خدا روح 
ایشان را را شاد کند و به بازماندگان صبر دهد. در این پیام آمده است:  او می دانست که شهادت 
در کنارش است و روزی کفنش را آورد من امضا کردم، هرچند به او گفتم که شما فوق این امضا 
هستید، اما کفن ایشان را امضا کردم، معلوم می شود او در راه رفتن بود و این مسأله را احساس 

کرده بود و خدا او را با شهدای کربلا محشور کند.
 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

 دولت جنایتکار آمریکا به حال خود رها نمی شود 
 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز با صدور پیامی به مناسبت شهادت سردار سپهبد شهید 
حاج قاسم سلیمانی اعلام کرد:  دولت جنایتکار آمریکا که دستش به خون این فرمانده عزیز 
جبهه اسلام و یاران گرامی اش آلوده شد، به حال خود رها نمی شود و پاسخ تجاوز و جنایت در 

سرزمین های اسلامی را از مؤمنان و مجاهدان اسلام دریافت خواهد کرد. 
به گزارش روز جمعه پایگاه اطلاع رسانی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، در پیام آمده است: 
بسم الله الرحمن الرحیم؛ من المؤمنین رجال صدقوا ما عاهدوالله علیه فمهنم من قضی 
نحبه و منهم من ینتظر و ما بدلو تبدیلا )سوره مبارکه الأحزاب آیه ۲۳(؛ خبر شهادت مظلومانه  
سردار پرهیزگار و مجاهد خستگی ناپذیر سپهبد حاج قاسم سلیمانی رضوان الله تعالی و 
هم رزمان عزیزش موجب تألم و تأسف شد.   در این پیام تاکید شده است: او سربازی فداکار 
برای پیش برد اسلام و یاری وفادار برای جبهه مظلومان و مستضعفان جهان بود که درسایه 
توجهات حضرت ولی عصر)عجل الله تعالی فرجه الشریف( و رهبر معظم انقلاب)مد ظله 
العالی( جبهه  مقاومت را در مبارزه  با متجاوزان مستکبر راهبری می کرد. پیام ادامه یافته است:  
سردارسرافراز سپهبد حاج قاسم سلیمانی یکی از فرماندههان سلحشور سپاه اسلام بود که 
سال ها با ایمانی صادق، شجاعتی وصف ناپذیر و روشن بینی فوق العاده در جبهه های دفاع 
مقدس سپس در جبهه  مقاومت علیه متجاوزان مستکبر نقش آفرینی کرد و سرانجام خون پاک 
خود را در راه دفاع از اسلام نثار کرد و به دست پلیدترین و جنایت پیشه ترین جریان استکباری 
جهان به شهادت رسید؛ او با شهادت به سعادت ابدی رسید و به سوی همه  شهیدان راه 
حق و سالار شهیدان)ع( شتافت. پیام حاکیست:  سیره و مجاهدت های این شهید والامقام، 
الگویی شایسته برای همه  رزمندگان جبهه مقاومت است. به ی قین خون به ناحق ریخته اش 
چون سیلی خروشان بِنای ظلم و ستم جنایت پیشگان مستکبر را ویران خواهد کرد؛ دولت 
جنایتکار آمریکا که دستش به خون این فرمانده عزیز جبهه اسلام و یاران گرامی اش آلوده 
شد، به حال خود رها نمی شود و پاسخ تجاوز و جنایت در سرزمین های اسلامی را از مؤمنان و 
مجاهدان اسلام دریافت خواهد کرد. در این پیام آمده است: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
شهادت این فرمانده رشید و بنده صالح خدا و شهید گرانقدر ابومهدی المهندس و هم رزمان 
شهیدشان  را به محضر حضرت بقیة الله الاعظم )عجل الله  تعالی فرجه الشریف(، مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی(، ملت عزیز ایران و عراق و رزمندگان و یاران ایشان در تمام جبهه های 
مبارزه با ظلم، به ویژه حشدالشعبی و حزب الله لبنان و خانواده  گرامی و فداکار این شهیدان و 
بازماندگان ارجمند ایشان تبریک و تسلیت می گوید و از خداوند متعال برای دو ملت داغدار 
ایران و عراق و همه بازماندگان صبر و اجر مسئلت می کند. پیام ادامه یافته است: غفران و 
رحمت بیکران الهی بر روح پاک این شهید عزیز و جناب آقای ابومهدی المهندس و همراهان 

و هم رزمانشان و لعنت و نفرین خدا بر جانیان منفور و مستکبر.
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب )ع(:

دشمنان بشریت بدانند راه پرافتخار سردار سلیمانی ادامه دارد 
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع(  نیزدر پیامی ضمن تبریک و تسلیت شهادت سردار 
سلیمانی گفت: بی شک این اقدام آمریکای جنایتکار بی پاسخ نخواهد ماند و دشمنان 
بشریت بدانند راه پر افتخار این شهید والامقام ادامه دارد.  در پیام تسلیت سید محمد تقی 
شاهچراغی آمده است: در پی اقدام وحشیانه آمریکای جنایتکار، شهید سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی، پس از سال ها مجاهدت مخلصانه و شجاعانه در میدان های مبارزه با شیاطین و 
اشرار عالم و سال ها آرزوی شهادت در راه خدا، به خیل یاران شهیدش پیوست. در این پیام 
آمده است: او که به تعبیر رهبر معظم انقلاب »نمونه ی برجسته ای از تربیت شدگان اسلام و 
مکتب امام خمینی )ره( بود و همه ی عمر خود را به جهاد در راه خدا گذرانید«، مایه آرامش 
امت اسلام و همواره در خطوط مقدم مبارزه با دشمنان اسلام و انسانیت حاضر بود. در این 
پیام تصریح شده است: اینجانب شهادت مجاهد مخلص و خستگی ناپذیر، مبارز عاشق و 
عارف، بسیجی مخلص و مطیع ولایت، سردار سرافراز سپاه اسلام، سپهبد پاسدار حاج 
قاسم سلیمانی به دست شقی ترین آحاد بشریت، آمریکای جنایتکار و تروریست که عمری 
را مخلصانه و شجاعانه در میدان های مبارزه با کفار و شیاطین عالم در آرزوی شهادت سپری 
کرد را به پیشگاه حضرت، ولی عصر ارواحنا له فداء، فرماندهی معظم کل قوا حضرت آیت ا... 
العظمی امام خامنه ای)مدظله العالی(، ملت بزرگ ایران و مردم ولایتمدار استان قم تبریک و 
تسلیت عرض می نمایم. در بخش دیگری از این پیام خاطرنشان شده است: ضمن اعلام 
آمادگی پاسدارن، بسیجیان و عموم مردم شریف استان قم برای دفاع از انقلاب و آرمان های 
نظامی اسلامی ایران اعلام میدارد، بی شک این اقدام آمریکای جنایتکار بی پاسخ نخواهد 

ماند و دشمنان بشریت بدانند راه پر افتخار این شهید والامقام ادامه دارد.
 آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه:

 »شعار مرگ بر آمریکا« پس از شهادت سلیمانی رنگ دیگری دارد
 امام جمعه موقت قم آیت الله سید محمد سعیدی  نیزدر خطبه های نماز جمعه این هفته 
شهر مقدس قم  گفت: شعار مرگ بر آمریکا پس از شهادت حاج قاسم سلیمانی رنگ و بوی 

دیگری داشته و به زودی این شعار از زبان تمامی آزادیخواهان جهان بلند خواهد شد. 
امام جمعه موقت قم اظهارداشت: سردار سرافراز اسلام حاج قاسم سلیمانی پس از عمری 
مجاهدت به گمشده خود یعنی فیض شهادت نائل آمد و این شهادت بدون تردید در تاریخ 
اسلام و انقلاب تأثیرگذار خواهد بود. وی شهادت قهرمانانه و مظلومانه سردار سلیمانی را یادآور 
شهادت شهید بهشتی و پیام حضرت امام راحل)ره( دانست و گفت: خداوند متعال این شهید 
عالی مقام را برای مبارزه با آمریکا و صهیونیسم جهانی آماده کرده بود که عمری مجاهدانه 
زیست و دلیرانه شهید شد. تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( شکست 
های پیاپی صهیونیست ها و شکست داعش در منطقه را از جمله دستاوردهای جهاد سردار 
سلیمانی عنوان کرد و افزود: آمریکایی ها و شخص ترامپ بدانند که خون پاک این مجاهد 
شهید که خار چشم دشمنان بود، ریشه ظلم و استکبار را در سرتاسر جهان به لرزه می اندازد.

حضرت  ظهور  و  قدس  آزادی  نویدبخش  سلیمانی  سردار  شهادت  اینکه  بیان  با  وی 
ولیعصر)عج( و شکست حتمی آمریکا در منطقه به ویژه در عراق است، خاطرنشان کرد: دولت 

عراق باید به دلیل نقض حاکمیت خود، آمریکایی ها را از کشور خود اخراج کند.
سعیدی با بیان اینکه آمریکا و رژیم اشغالگر قدس جواب جنایت خود را از مبارزان و ارتش 
های آزادیبخش در سرتاسر جهان دریافت خواهند کرد، گفت: نظام سلطه با این جنایت خود، 
جبهه مقاومت را تقویت و منسجم کرده و به زودی سردار سلیمانی ها از این سرزمین مطهر 

سربرآورده و آتش به جان دشمنان می اندازند و آینده شاهد این ادعا خواهد بود.
وی همچنین بر ضرورت یادآوری و پاسداشت دهه بصیرت تأکید کرد و گفت: اگر مردم 
کشورمان حماسه نهم دی را فراموش کرده بودند، در اغتشاشات اخیر که دشمنان به آن دل 

بسته بودند، نمی توانستند سیلی محکمی به آمریکا و مستکبران غربی بزنند.

شهردار قم :

فاز اول متروی قم در سال آینده 
تکمیل می شود

شهردار قم از تکمیل فاز یک متروی قم در سال آینده خبرداد. 
به  اشاره  با  قم  مترو  پروژه  اجرای  خصوص  در  نژاد  سقاییان  مرتضی  سید 
تحریم های ظالمانه و محدودیت شدید منابع که منجر به بروز شرایط بسیار 
سختی برای احداث و توسعه پروژه های عمرانی کشور شده است، گفت: تاکنون 
شهرداری قم و سازمان قطار شهری با برنامه ریزی و مدیریت بهینه توانسته 
پیشرفت خوبی در خط یک مترو قم ایجاد کند. وی افزود: اقدامات خوبی طی 
یک سال گذشته شامل تامین ۸۰ دستگاه واگن مترویی از محل قرارداد شرکت 
پوژن چین، اخذ مجوز پرداخت تعدیل از شورای عالی فنی کشور، خرید ۴ هزار 
تن ریل مورد نیاز کل پروژه و… توسط همکاران مجموعه سازمان قطار شهری 
قم به سرانجام رسیده است که نقش به سزایی در راه اندازی پروژه دارد. شهردار 
قم ادامه داد: در خصوص خرید سایر تجهیزات مورد نیاز نیز گام های موثری 
توسط عوامل پیمانکار برداشته شده که انتظار می رود با همت و توان مضاعف 
تسریع در کار صورت پذیرد . سقاییان نژاد با بیان انجام برخی اقدامات مهم برای 
تعیین تکلیف پروژه منوریل، بیان کرد: اخیراً مکاتبه ای با رئیس جمهور انجام 
شده و چنانچه مسائل مطرح شده در شورای دستگاه های نظارتی استان، جمع 
بندی و نحوه تامین منابع مالی آن نیز مشخص شود، آمادگی راه اندازی پروژه 
ملی منوریل به طول ۴.۷ کیلومتر تا ایستگاه شهید مطهری مطابق با مصوبه 
کمیسیون ماده ۲۳ وجود داشته و می توان در آینده نزدیک به منظور افزایش 
کارایی این پروژه، مطابق با مقتضیات زمان، تدابیر لازم مانند اتصال به خطوط 
۱ و ۲ مترو، امتداد تا شهرک های تازه تاسیس در بزرگراه قم-تهران و غیره را در 
سطح مدیریت کلان استان، اتخاذ کند. وی در خصوص اجرای خط ۲ مترو قم 
تصریح کرد: بررسی نقشه ها و مدارک مربوطه در کمیسیون ماده ۵ استان انجام 
شده و پروژه در مرحله انجام مطالعات است که در این بخش نیز تاکنون پیشرفت 
حدود ۵۰ درصدی محقق شده است. شهردار قم با ابراز نگرانی از کاهش شدید 
اعتبارات عمرانی طرح مترو و منوریل قم در لایحه بودجه سال ۹۹ کل کشور در 
مقایسه با سایر شهرها و عدم صدور مجوز انتشار اوراق مشارکت ۳ هزار میلیارد 
ریالی خط یک مترو تاکنون، حمایت و مساعدت بیش از پیش دولتمردان و 

نمایندگان مردم شریف استان قم در مجلس شورای اسلامی را خواستار شد.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  مطرح کرد

عدم استقبال سرمایه گذاران استان از 
ساخت هتل در بلوار پیامبر اعظم)ص( 

های  مشوق  وجود  با  گفت:  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری برای ساخت هتل در بلوار پیامبر اعظم)ص( اما سرمایه گذاران داخل 
استان استقبال نکرده و تمام سرمایه گذاران این طرح از خارج استان می باشند.
غلامرضا جانقربان در سی و دومین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
که در روستای دستگرد بخش کهک برگزار شد، اظهار داشت: شهرداری برای 
ساخت هتل چهار و پنج ستاره در بلوار پیامبر اعظم)ص( زمین با قیمت روز و 
عوارض رایگان اختصاص داده است و شروع اقساط آن نیز بعد از بهره برداری 
است اما متاسفانه سرمایه گذاران داخل استان استقبال نکردند و تمام سرمایه 
گذاران این طرح از خارج استان می باشند البته این مشوق ها همچنان برای 
سرمایه گذاران داخلی قابل ارائه است. معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
قم ادامه داد: ۵۰ درصد عوارض برای مراکز اقامتی رایگان است و بخشی هایی 
که از بافت تاریخی خارج است طبق کمیسیون ماده پنج می توانند یک طبقه به 
شرط  تشویق بافت فرسوده و یک طبقه به شرط تجمیع بالای ۲۰۰ متر اقامت 
داشته باشند. جانقربان گفت: مجوز برای تردد اتوبوس ها را تاکنون نداشته ایم 

که قرار است در شورای ترافیک استان مطرح شود.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم :

مراکز عرضه میوه و مایحتاج عمومی در 
قم توسعه می یابد

شهری  مشاغل  سامان دهی  و  تره بار  و  میوه  و  میادین  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم گفت: مراکز عرصه میوه و مایحتاج عمومی مستقر در مناطق 
مختلف شهر قم توسعه پیدا می کند. علیرضا مظفری اظهار داشت: تسهیل در 
امر دسترسی شهروندان به مراکز عرضه و فروش کالاهای عمومی و اساسی از 
اهداف مهم حوزه میادین و تره بار شهرداری قم بوده و در این راستا نیز تاکنون ۱۸ 
فروشگاه شهروند راه اندازی و فعال شده  است. مدیرعامل سازمان میادین و میوه 
و تره بار و سامان دهی مشاغل شهری شهرداری قم همچنین با بیان اینکه توسعه 
این مراکز برای تامین رفاه و آسایش مردم در دستور کار مدیریت شهری قرار دارد، 
خاطرنشان کرد: تلاش داریم، تا با همکاری شهرداری مناطق هشت گانه قم، 
تعداد فروشگاه های فوق را افزایش دهیم، تا از طریق امکانات دولتی مایحتاج 
ارزان تری در اختیار همگان قرار گیرد. مظفری با اشاره به دیگر مراکز فروشگاهی 
و خدماتی تحت نظر شهرداری قم، یادآور شد: با مجوز میادین ۴۸ فروشگاه میوه 
در قالب طرح ریحان در سطح شهر قم دایر است، و ۱۰ جایگاه سوخت سی.اِن.
جی نیز به صورت شبانه روزی خدمت رسانی می کند. وی همچنین با اشاره به 
بهره برداری از طرح میدان تره بار شهید رجایی قم در ۳۰ هکتار و ۲۶۰ غرفه در 
ابتدای جاده قدیم قم – تهران و در مجاورت گمرک استان، یادآور شد: میدان 
میوه و تره بار شهید مطهری نیز در صورت توافق با خرده فروشان مستقر، تا پایان 

سال جاری و نهایتا تا سال آینده به طور کامل جمع آوری خواهد شد.
 

 شهردار منطقه ۵ قم خبرداد

افزایش و توسعه فضای سبز در طول 
حاشیه بلوار پیامبر اعظم)ص(

  شهردار منطقه ۵ از افزایش و توسعه فضای سبز در طول حاشیه بلوار پیامبر 
اجرای عملیات  این خبر گفت:  اعلام  با  اقبالیان  علیرضا  داد.  اعظم)ص(خبر 
خاکبرداری و خاکریزی لاین کند رو رفت و برگشت بلوار پیامبر اعظم)ص( حد فاصل 
میدان آل یاسین تا زیرگذر کریمه به منظور اصلاح مسیر کاشت و اجرای فضای سبز 
در حال انجام  است.  وی افزود: در راستای زیباسازی منظر شهری، توجه ویژه ای 
می طلبد که با بهبود و تکمیل فضای سبز حاشیه بلوارها و شوارع کمبود فضای سبز 
حاشیه بلوارها جبران شود. شهردار منطقه۵ بیان داشت: در این راستا این منطقه، 
نسبت به خاکبرداری بیش از ۶۵۰۰ مترمکعب و تخلیه و خاکریزی خاک اختلاط 
یافته و اصلاح شده به میزان ۵۵۰۰ متر مکعب و اجرای سیستم زهکشی با حجم 
۹۰۰ مترمکعب در حاشیه بلوار پیامبر اعظم )ص( اقدام نموده است. اقبالیان در 
پایان به اجرای شبکه آبرسانی آب خام بیش از ۲۴۰۰ متر و کاشت بیش از ۷۰۰ 
ذاتی  وظیفه  گفت:  و  نمود  اشاره  سازی  باغچه  مترمربع  و۴۰۰۰  درخت  اصله 
شهرداری ایجاد شهری زیبا و مناسب برای زندگی و رفاه شهروندان است تلاش ما 
ارائه بهترین خدمات با بالاترین سطح کیفی است تا از این دریچه بتوانیم به بیشترین 

میزان رضایتمندی شهروندان و زائرین و مسافرین دست یابیم .
 

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

پخش ۱۷ هزار تن آسفالت در سطح 
منطقه پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از پخش ۱۷ هزار تن آسفالت در سطح این منطقه در 
طی سال جاری خبر داد.  ابوالفضل مستقیمی گفت: با توجه به لزوم بهسازی 
آسفالت معابر پردیسان و تکمیل پروژه های پیش بینی شده در زمینه حمل و 
نقل و روان سازی ترافیکی در سال جاری اقدام به تهیه و پخش بیش از ۱۷ هزار 
تن انواع آسفالت در سطح منطقه شده است. وی در ادامه ضمن اشاره به برخی 
از این پروژه ها ابراز داشت: بهسازی آسفالت بلوار غدیر، زیرسازی و آسفالت 
معابر فرعی پیاده راه در محلات مسکن مهر، زیرسازی و آسفالت پارکینگ های 
عمومی و اجرای فاز ۲ رینگ پردیسان از جمله این پروژه ها می باشد. شهردار 
منطقه هشت قم در ادامه میزان مساحت معابر آسفالت شده در سال جاری را 
مورد توجه قرار داد و خاطر نشان کرد: در سال ۹۸ بیش از ۱۲۰ هزار متر مربع 
پروژه آسفالت در سطح منطقه اجرا شده است.  وی هزینه اجرای پروژه های 

آسفالت در سال جاری را بیش از ۴۲ میلیارد ریال عنوان کرد.
 

شهردار منطقه هفت قم  خبرداد

روکش آسفالت خیابان شهدا با اعتبار 
۶ میلیارد ریال

شهردار منطقه هفت قم از روکش آسفالت خیابان شهدا با اعتبار ۶ میلیارد 
ریال خبر داد. مجید متین فر با اشاره به اجرای پروژه نهضت آسفالت در معابر 
شهر قم اظهار کرد: شهرداری طی سال های اخیر در راستای بهسازی و اجرای 
روکش آسفالت معابر اقدامات قابل توجهی انجام داده است. وی با تاکید بر اینکه 
سالیانه قریب به ۳۰۰ هزار تن آسفالت در معابر شهر توزیع می شود، تصریح کرد: 
بسیاری از معابر اصلی شهر علاوه بر پروژه های جدید در این سال ها روکش 

آسفالت شده و شرایط بسیار مطلوبی برای تردد پیدا کرده است.

ذوالنور: 2۹ درصد از بازداشت شدگان از خانواده های طلاق بودند
ذوالنور در همایش »شروع دوباره« که در سالن مرکز فرهنگی تربیتی حضرت معصومه )س( 
برگزار شد، با اشاره به شرایط اقتصادی کشور گفت: امیدواریم با این اوضاع آشفته اقتصادی 
در مجلس بتوانیم وظایف خود را به نحو مطلوبی انجام دهیم تا این آسیب های اجتماعی کمتر 
قربانی بگیرد، چراکه وجود طلاق در جامعه عمدتاً دارای ریشه های فرهنگی و سپس اقتصادی 
و اجتماعی است، هر فردی قبل از هر کاری باید خودش به فکر بوده و از فروپاشی خانواده اش 
جلوگیری کند. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بر اساس آیات قرآن، 
اگر فردی کسی را بکشد گویا تمام افراد جامعه را کشته است، تأکید کرد: هر انسان جزئی از کل 
بوده و اگر یک نفر از بین رفت به مثابه کشته شدن تمام بشریت است. وی با بیان اینکه ۲۹ درصد 
افرادی که در فتنه اخیر دستگیر شده اند جزو خانواده های طلاق و متلاشی  شده بوده اند، ادامه 
داد: فرزندان طلاق دچار آسیب های اجتماعی فراوانی در جامعه بوده که جبران این آسیب ها 
بسیار سخت و دشوار است. ایجاد تشکل های مردمی برای ترک اعتیاد بسیار کارآمدتر از کمپ های 

دولتی است، چراکه فرد خودش رنج اعتیاد را کشیده، بهتر می تواند به هم نوع خود کمک کند.

جزئیات تشییع و تدفین سردار سلیمانی
پیکر سردار شهید حاج قاسم سلیمانی، به وصیت ایشان، در گلزار شهدای شهر کرمان به خاک 
سپرده می شود.به گزارش مشرق، خانواده سردار شهید سلیمانی جزئیات مراسم تشییع پیکر و 
تدفیق ایشان را اعلام کردند.براساس این اعلام، پیکر مطهر شهید سلیمانی صبح روز)شنبه ۱۴ 
دی ماه( در بغداد،کربلاو نجف تشییع می شود و عصر شنبه به میهن عزیزمان منتقل خواهد 
شد.صبح یکشنبه)۱۵ دی ماه( نیز پیکر شهید سلیمانی در دانشگاه تهران تشییع خواهد شد 
و مقام معظم رهبری بر پیکر ایشان نماز می خوانند.پس از آن پیکر سردار شهید حاج قاسم 

سلیمانی، به وصیت ایشان، در گلزار شهدای شهر کرمان به خاک سپرده می شود.

تندیس سردار شهید سلیمانی در جشنواره فیلم فجر اهدا می شود 
تندیس سردار شهید سلیمانی به بهترین فیلم با مضمون جهاد و مقاومت در سی و هشتمین 
جشنواره فیلم فجر اهدا خواهد شد.به گزارش روابط عمومی جشنواره فیلم فجر، ستاد جشنواره 
فیلم فجر در اطلاعیه ای ضمن تسلیت شهادت سرافرازانه سردار اسلام و انقلاب سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی به رهبر معظم انقلاب اسلامی و مردم شهیدپرور ایران و محکوم کردن این اقدام 
تروریستی، اعلام کرد:در پی شهادت سردار ملی ایران حاج قاسم سلیمانی که اسطوره و الگوی 
ظلم  ستیزان و عدالت طلبان سراسر جهان است، جشنواره فیلم فجر با موافقت ریاست سازمان 
سینمایی و به منظور پاسداشت نمادین این الگوی ظلم ستیزی، »تندیس سردار شهید سلیمانی« 
را در سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر به بهترین فیلم با مضمون جهاد و مقاومت اهدا خواهد 

کرد.

مدارس کشور شنبه ویکشنبه دایر هستند 
مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش در اطلاعیه ای، شهادت سردار حاج 
قاسم سلیمانی را که به دست تروریست های پلید آمریکایی به مقام رفیع شهادت نایل آمده است 
را محضر مبارک رهبر معظم انقلاب اسلامی، رئیس جمهور، فرماندهان سپاه پاسداران، ارتش، 
خانواده بزرگ آموزش و پرورش و مردم انقلابی ایران اسلامی تبریک و تسلیت گفت.در این 
اطلاعیه آمده است: فرهنگیان و دانش آموزان عزیز به مانند همه ملت ایران در فراق این سرباز 
ولایت و پاسدار رشید اسلام در سه روز آینده عزادار خواهند بود و مراسمی متناسب با این ایام 
و در بزرگداشت شهید سردار حاج قاسم سلیمانی از جمله آزادی خواهی، وطن دوستی، صلح 
طلبی، عدالت جویی و ستم ستیزی برگزار خواهند کرد.ضمنا به اطلاع می رساند در روزهای شنبه 
و یکشنبه تمامی مدارس کشور باز خواهد بود و به فعالیت خود در چارچوب برنامه های نظام تعلیم 

و تربیت ادامه می دهد.

پیامک دریافت رمزدوم پویا رایگان نیست!
معاون وزیر ارتباطات درباره کسر هزینه پیامک دریافت رمزدوم پویا از مشترکان موبایل، به رغم 
وعده رایگان بودن این سرویس از سوی بانک مرکزی، گفت: تاکنون توافقی برای رایگان بودن 
این سرویس نداشتیم. بانک مرکزی بار ها و بار ها در اطلاعیه های خود تاکید کرد که ارسال و 
دریافت پیامک بابت دریافت رمز دوم پویا در تراکنش های بانکی هیچ هزینه ای برای مشتریان 
ندارد و بانک ها حق ندارند بابت ارسال پیامک رمز دوم پویا، از مشتریان وجهی دریافت کنند و اگر 

مشتریان در این رابطه با موارد خلاف مواجه شدند، آن را اعلام کنند.

انقراض ماهی های خاویاری دریای خزر!
ولی الله نانواکناری، عضو مجمع نمایندگان استان مازندران گفت: خاویار مازندران یکی از 
بهترین ها در سطح جهان بود؛ امروز یک کیلو صادرات از دریای مازندران نداریم. خاویار های فعلی 
پرورشی است. شیرآبه هایی که به دریا و رودخانه می ریزد صد برابر بدتر از بمب شیمیایی در حلبچه 
است. جاده هراز بهترین و زیباترین جاده کشور بود؛ امروز این مسیر بوی تعفن می دهد. بیایید 

بالای سد هراز دپوی زباله را ببینید؛ شیرآبه هایش به زمین کشاورزی و رودخانه می رود.

جهانگیری: درآمد کشور در تحریم ۷۰ میلیارد دلار است
معاون اول رئیس جمهوری گفت: در ۹ ماه گذشته و در شرایط تحریم حجم مبادلات کشور با دنیا 

بیش از ۷۰ میلیارد دلار بود که تا پایان سال ۱۰۰ میلیارد دلار خواهد رسید.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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دنیا برای شما ، سرای ماندن آفريده نشده است 
؛ بلكه برايتان گذرگاهی آفريده شده تا از آن ، 

توشه عمل برای سرای ماندن برگیريد. 

شنبه - چهاردهم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4954

پس از اقامه نمازجمعه انجام شد؛

راهپیمایی مردم قم درمحکومیت شهادت سردار سلیمانی
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قابل توجه مودیان 
محترم مالیات 
برارزش افزوده

فردا آخرین مهلت ارائه الکترونیکی 
افزوده  ارزش  بر  مالیات  اظهارنامه 
از طریق سامانه پاییز ۱۳۹۸   دوره 
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اطلاعیه

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

پیام تسلیت شهردار قم در پی شهادت سردار سپهبد 
حاج قاسم سلیمانی 

شهردار قم در پی شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی به دست نیروهای متجاوز آمریکایی، 
پیام تسلیتی صادر کرد. 

متن پیام شهردار قم به این شرح است:
کِنْ لَا تَشْعُرُونَ« حْیَاءٌ وَلَٰ

َ
مْوَاتٌ ۚ بَلْ أ

َ
هِ أ »وَلَا تَقُولُوا لِمَنْ یُقْتَلُ فِی سَبِیلِ اللَّ

به راستی که شناخت این سرباز و شهید ولایت بسی سخت و دشوار بوده و  خواهد بود. زبان از وصفش 
قاصر است و جملات تاب همراهی ندارند. او را نمی توان همچون انسانی دانست که به سفری ابدی 
رفته و در بین ما نیست؛ حاج قاسم زنده است و زنده خواهد بود چرا که لحظه  لحظه عمرش را در پی 

سربلندی اسلام و ایران و دفاع از حریم حرم صرف کرد و در همین راه به فیض عظیم شهادت رسید.
جنایتکاران همیشه تاریخ و مستکبران زمانه، در نخستین ساعات امروز نقشه شوم خود را عملی کردند 
و به خیال خام خود، یک فرمانده نظامی را از معادلات سیاسی منطقه حذف کردند ولی چه کوردل 
و چه کوته اندیش هستند آنها که گمان می کنند حاج قاسم تنها یک درجه دار نظامی بود، به راستی 
که نمی دانند او فرمانده قلب ها بود و در دل ها فرمان می راند؛ سردار رشید اسلام قاسم سلیمانی نه 
یک فرد، که یک فرهنگ بود، فرهنگی به درازای تاریخ عاشورا و به مثابه قهرمانان کربلا، او مردی بود از 
جنس ولایت مداری و خلوص، قهرمانی برآمده از نیت پاک یک ملت، ملتی که رهرو ولایتند و در این راه 
از شهادت نمی هراسند، آنها کشته شدن در راه خدا را به جان می خرند. »شهادت هنر مردان خداست« 

و حاج قاسم، هنرمندی بود بی بدیل که با آغوش باز به استقبال شهادت رفت.
یادش گرامی و راهش پر رهرو باد.

سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم
سیزدهم دیماه ۱۳۹۸


